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مدیرکل انتقال خون استان قم: 

روند کاهشی اهدای خون
 نگران کننده است 
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فرماندارقم گفت: در پیک پنجم بیماری کرونا، جهادگران و بسیجیان 
و  پیشگیری  در  سلیمانی  قاسم  حاج  شهید  طرح  قالب  در  استان 
در  حیدری  مرتضی  می کنند.  خدمت رسانی  مردم  به  واکسیناسیون 
چهارمین جلسه قرارگاه شهید سلیمانی در سال جاری با اعلام این خبر 
اظهارداشت : با توجه به شیوع گسترده و انتشار سریع نوع دلتا، عملا 
رهگیری بیماران کرونایی امکان پذیر نیست، اما از ظرفیت جهادگران 
بیماران کرونایی استفاده  از  و بسیجیان در زمینه پیشگیری و حمایت 

فرماندارقم مطرح کرد :

خدمت رسانی بسیجیان در پیک پنجم کرونا

مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: اگر چه ذخایر خون در 
قم در وضعیت پایداری قرار دارد، ولی ادامه روند کاهشی اهدای 
خون در استان طی چند ماه اخیر نگرانی ها برای حفظ شرایط 

مدیرکل  نوریان  مرتضی  است.   داده  افزایش  را  کنونی  پایدار 
انتقال خون قم ، اهدای خون را امری لازم، ضروری و همیشگی 
دانست و افزود: در پنج ماه اول امسال، با افت اهدای خون در 
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معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم خبرداد:

گردش مالی ۱۰۰۰ میلیارد تومانی تملکات در سال

 اهدای مستمر خون در تمامی ایام سال ضروری است 
تأکید بررعایت مسائل بهداشتی در مراکز انتقال خون 
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مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی در قم 
برگزار می شود

مهاجری تحلیلگر سیاسی اصولگرا: 

دولت رئیسی هیچ بهانه ای برای موفق 
نشدن ندارد

اصولگــرا  سیاســی  تحلیلگــر   
کابینه دولت سیزدهم را به لحاظ 
اقتصادی و سیاسی مورد بررسی 
قــرار داد و بــا بیــان اینکــه دولت 
رئیســی هیچ بهانه ای برای موفق 
نشــدن ندارد، تصریح کرد: جبهه 
پایداری ســهم خــودش را گرفته 
و اصولگرایــان میانــه رو نیــز هیچ 
2حقی برای ســهم خواهی ندارند.  

درجلسه ستاد راهبری اجرای سند تحول قضایی مطرح شد؛

انتقاد رئیس قوه قضاییه از رانتی شدن 
برخی کارشناسی ها 

رییسی درجلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت: 

محور های اقتصادی بیانات رهبری 
اجرایی شود 

رئیس قوه قضاییه با انتقاد از رانتی 
شدن برخی کارشناسی ها گفت: 
وقتی فرایند انجام یک کارشناسی 
طولانــی می شــود یــا کارشــناس 
نظریــه نادرســتی ارائــه می دهد، 
باید حتماً از ســوی قاضی یا مرکز 
کارشناسان مورد بازخواست قرار 
گیرد.  حجت الاسلام والمسلمین 
غلامحســین محســنی اژه ای در 

تاکیــد  رییــس جمهــوری   
اقتصادی  محورهــای  کــرد: 
معظــم  رهبــر  فرمایشــات 
انقلاب باید از طریق دبیرخانه 
ســتاد و هــر یــک از اعضای 
تیم اقتصــادی دولت، به طور 
دقیــق و مســتمر پیگیری و 
اجرایی شــود.  به گزارش روز 
اطلاع رسانی  پایگاه  2یکشنبه  2
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  اعلام کرد :

تجمعات عامل سینوسی شدن وضعیت کرونا

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به اعلام 
ارسال  گفت:  دینی  مطبوعات  جشنواره  نخستین  فراخوان 
آثار به این جشنواره از هشتم شهریورماه جاری آغاز می شود 

و تا ۳۰ مهرماه ادامه دارد و اختتامیه جشنواره، آبان ماه سال 
جاری برگزار خواهد شد. سید موسی حسینی کاشانی روز 
یکشنبه در آیین اعلام فراخوان این جشنواره، اظهار داشت: 
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جناب آقای محمدخامه یار
با نهایت تاسف وتاثر مصیبت وارده را تسلیت عرض نموده واز 

خداوند متعال برای آن مرحومه رحمت وغفران وبرای شما و 

دیگر باز ماندگان  صبر و اجر مسئلت داریم.
حسین عبداللهی- روح اله کرمانی

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به اعلام فراخوان نخستین 
جشنواره مطبوعات دینی گفت: ارسال آثار به این جشنواره از هشتم شهریورماه 
جاری آغاز می شود و تا ۳۰ مهرماه ادامه دارد و اختتامیه جشنواره، آبان ماه سال 

جاری برگزار خواهد شد.
سید موسی حسینی کاشانی روز یکشنبه در آیین اعلام فراخوان این جشنواره، 
معاونت  حمایت  با  قم  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  داشت:  اظهار 
امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و با همکاری خانه 
مطبوعات استان، سازمان فرهنگی ورزشی هنری شهرداری قم و مشارکت دستگاه ها 
و نهادهای عمومی فعال در حوزه فرهنگ و رسانه ی استان، نخستین جشنواره ملی 
مطبوعات دینی را با اهداف، شرایط، قوانین و مقررات، بر پایه محورها و بخش های 

مختلف، برگزار می نماید.
وی اهداف جشنواره را مورد اشاره قرار داد و گفت: کمک به توسعه ی مطبوعات 
دینی در فضای رسانه ای کشور، برجسته سازی مسائل و سوژه های حوزه دینی قابل 
حضور در ساحت رسانه، کمک به ارتقای کمی و کیفی تولیدات رسانه ای حوزه دین، 
تقویت فضای رقابتی برای تولید محصولات رسانه ای دینی و تقدیر از روزنامه نگاران و 

فعالان برتر در حوزه رسانه های دینی از اهداف این جشنواره ملی است.
حسینی کاشانی افزود: تقویت گزاره های دینی با بهره گیری از فرصت اثرگذاری 
رسانه های نوین، شناسایی ظرفیت های مطبوعات دینی و تلاش در راستای معرفی 
هرچه بهتر آنان، تقویت تعامل بین رسانه های عمومی و مطبوعات دینی در کشور، 
ساماندهی فعالیت های مطبوعات دینی در راستای رعایت الگوهای حرفه ای، ترغیب 
خبرنگاران و فعالان رسانه به مطالعه، تحقیق و پژوهش در موضوعات دینی و تولید 
محتوا و همگرایی و هم  افزایی ملی در حوزه تولید و نشر محتوای فرهنگی و رسانه های 

دینی نیز از دیگر اهداف مهم این جشنواره به شمار می آید.
محورهای جشنواره مطبوعات دینی 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم محورهای جشنواره مطبوعات دینی را مورد 
توجه قرار داد و گفت: کلیه موضوعات مرتبط با مفاهیم و آموزه  های دینی منطبق 
با اصول و فروع دین و معارف اهل بیت)ع(، رسانه دینی تربیت  محور و معاد باوری 
در جامعه اسلامی، قرآن، رسانه ی اسلام، مطبوعات دینی و مقابله با شبهات )پاسخ 
به شبهات دوران کرونا(، مطبوعات دینی و تعمیق سبک زندگی ایرانی- اسلامی با 
محوریت ترویج فرهنگ دفاع مقدس، ایثار و شهادت، امر به معروف و نهی از منکر، 
حجاب و عفاف، مسجد و نماز، نقش رسانه های دینی در رفع مشکلات حاصل از 
اقتصاد  ایرانی- اسلامی، رسانه دینی،  از سنت های  و دورافتادگی  زندگی مدرن 
اسلامی، بانکداری حلال و تداوم انقلاب اسلامی، نقش رسانه های دینی در تحقق 
سلامت و امنیت در جامعه، رسانه های دینی و ولایت فقیه، رسانه های دینی، صدور 
انقلاب اسلامی به معنای صدور فرهنگ انسان ساز، نقش رسانه های دینی در ترویج 
فرهنگ مواسات و همدلی مومنانه در جامعه اسلامی، رسانه های دینی و عاشورای 
حسینی، نقش رسانه های دینی در ترویج مهدویت و فرهنگ انتظار و جبهه مقاومت 

و مدافعان حرم محورهای این جشنواره محسوب می شوند.
نشریات  و  موضوعی  حرفه ای،  بخش  سه  شامل  را  جشنواره  های  بخش  وی 
تخصصی دانست و گفت: سرمقاله، مقاله و یادداشت، مصاحبه، گزارش )خبری –
تحلیلی - تحقیقی(، خبر، تیتر، عکس )خبری –گزارش تصویری( ، گرافیک، طراحی 
و صفحه آرایی، موشن گرافی، کلیپ های مفهومی و غیره و گزارش ها و مصاحبه های 
تصویری موضوعات بخش حرفه ای جشنواره است.  به گفته وی، ایثار و شهادت، 
و فرهنگ شهروندی، مسجد، رکن محله محوری  نماز، فرهنگ عمومی، اخلاق 
شهری و حجاب و عفاف نیز محورهای بخش موضوعی جشنواره مطبوعات دینی 
است. حسینی کاشانی یادآور شد: بخش ویژه  نشریات تخصصی حوزه دین این 
جشنواره نیز شامل قدیمی ترین نشریه دینی درحال انتشار، پرتیراژترین نشریه دینی 

در حال انتشار و بهترین  نشریه دینی منتخب هیات داوران است.
شرایط و مقررات شرکت در جشنواره 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم شرایط و مقررات شرکت در جشنواره را مورد 
توجه قرار داد و تاکید کرد:جشنواره  ملی مطبوعات دینی و نحوه شرکت و ارزیابی 
آثار،  بر اساس شیوه نامه سراسری معاونت امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام می گیرد. کلیه رسانه های دارای مجوزِ فعالیت از هیئت 

نظارت بر مطبوعات )نشریات مکتوب، خبرگزاری ها، پایگاه های خبری و رسانه های 
الکترونیک( می توانند در این جشنواره شرکت نمایند. کلیه روزنامه نگاران شاغل و آزاد 
کشور که در مطبوعات ملی و محلی، نمایندگی نشریات سراسری و یا خبرگزاری ها 
و همچنین پایگاه های خبری فعالیت می کنند، می توانند در این جشنواره شرکت 
رسانه های  در  فروردین ۱۳۹۹  یک  تاریخ  از  باید  جشنواره  به  ارسالی  آثار  کنند. 
دارای مجوز فعالیت از هیئت نظارت بر مطبوعات )نشریات مکتوب، خبرگزاری ها، 
پایگاه های خبری و رسانه های الکترونیک(، منتشر و یا چاپ شده باشند. رسانه های 
لغو مجوز شده، فاقد مجوز و همچنین بولتن های داخلی، امکان شرکت در جشنواره 
را ندارند. شرکت کنندگان می توانند علاوه بر شرکت در بخش حرفه ای، در بخش 

موضوعی نیز با ارسال حداکثر سه اثر در جشنواره شرکت کنند.
وی در ادامه با بیان شرایط دیگر شرکت در جشنواره مطبوعات دینی، گفت: شرکت 
کنندگان در بخش های مختلف، حداکثر در دو بخش می توانند حائز کسب رتبه و 
دریافت جایزه شوند. متقاضیان شرکت در بخش ویژه نشریات تخصصی حوزه دین، 
باید سه شماره آخر نشریه ی خود را در زمان مقرر به نشانی دبیرخانه ارسال نمایند. 
برگزیدگان جشنواره در نشریات مکتوب، ملزم به ارائه اصل اثر به دبیرخانه جشنواره 
می باشند. آثار ارسالی در رشته های خبر، تیتر، طراحی و صفحه آرایی که بعضاً فاقد 
نام هستند، تأییدیه مدیر مسئول نشریه برای نام صاحب اثر ضروری است. همچنین 
آثار فاقد نام نویسنده و یا دارای نام نویسنده مستعار باید به تأیید مدیر مسئول رسانه 
رسیده باشد. آثار باید دارای شناسنامه، لوگوی رسانه، تاریخ انتشار و شماره مسلسل 
رسانه باشد و دبیرخانه جشنواره از پذیرش غیرالکترونیکی آثار معذور است و ارسال 
آثار صرفاً از طریق سایت جشنواره به نشانی  http://pressfestival.ir/ پذیرش 
می شود. حسینی کاشانی، گاه شمار جشنواره را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: 
اعلام فراخوان این جشنواره  روز ۷ شهریورماه سال جاری انجام و علاقه مندان از 
۸ شهریور می توانند آثار خود را به دبیرخانه ارسال کنند، همچنین ۳۰ مهرماه پایان 
مهلت ارسال آثار خواهد بود و اختتامیه جشنواره آبان ماه سال جاری ترتیب خواهد 
یافت. وی با اشاره به جوایز جشنواره، اظهار کرد: به نفر اول این جشنواره اهداء 
تندیس جشنواره، لوح تقدیر و مبلغ ۲۰ میلیون ریال، نفر دوم لوح تقدیر و مبلغ  ۱۵ 

میلیون ریال و نفر سوم لوح تقدیر و مبلغ ۱۰ میلیون ریال تقدیم خواهد شد.
حسینی کاشانی گفت: اعضای هیات داوران مطابق آیین نامه معاونت مطبوعاتی 
و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی انتخاب می شوند، و اسامی آنان در 

پایگاه اطلاع رسانی نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی منتشر خواهد شد.
قم در تولید و صدور مجوز کتب دینی دررتبه اول کشور 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در ادامه بیان کرد: قم به دلیل جایگاه ویژه ای 
که در امور دینی در عرصه ملی و بین المللی دارد باید محوریت و مرجعیت مطبوعات 

دینی را تثبیت و ارتقاء دهد.
وی یادآور شد: قم از نظر تولید و صدور مجوز برای چاپ و انتشار کتب دینی در رتبه 

اول کشوری قرار دارد و در حوزه شعر نیز این استان قطب شعر آیینی کشور است.
حسینی کاشانی اضافه کرد: همچنین این استان در حوزه خوشنویسی ثلث و 
نسخ، تئاتر دینی، مطبوعات دینی و هنرهای تجسمی از جایگاه خاصی برخودار 

است.
بلوار  نشانی قم،  به  دبیرخانه جشنواره  به  را  آثار خود  توانند  علاقه مندان می 
جمهوری، اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم ارسال و برای کسب اطاعات 

بیشتر با  تلفن:  ۰۲۵۳۲۱۱۴۲۹۹ تماس حاصل نمایند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی در قم برگزار می شود
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با هدف تولید پرچم های عزاداری صورت گرفت؛

اجرای طرح »چادر من نذر قیام امامم«
 خادمان حرم حضرت معصومه)س( در طرح »چادر من نذر قیام امامم« تا پایان ماه 
محرم، چادرها و پارچه های مشکی بدون استفاده را از بانوان قمی تحویل گرفته و اقدام 

به تولید پرچم های عزای حسینی میکنند.
امور فرهنگی خواهران آستان مقدس بانوی کرامت با همکاری امور بانوان اداره کل 
تبلیغات اسلامی استان قم به اجرای طرح »چادر من نذر قیام امامم« اقدام کرده است.
به  پارچه های مشکی بدون استفاده  و  با تحویل چادرها  بانوان  این طرح  قالب  در 
عزای  سیاه  پرچم  کرامت،  بانوی  مقدس  آستان  خواهران  فرهنگی  امور  کارشناسان 
حسینی تحویل گرفتند. در این طرح بانوان زائر و مجاور حرم مطهر حضرت معصومه 
سلام الله علیها پارچه ها و چادرهای مشکی بدون استفاده خود را به کارشناسان امور 
فرهنگی خواهران آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها تحویل داده و خیاطان 
جهادی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم تا ۳۰ محرم اقدام به دوخت پرچم سیاه عزای 
حسینی با استفاده از این چادر و پارچه های بدون استفاده برای این خانواده ها می کنند. 
پرچم های دوخته شده در این طرح به وسیله خیاطان جهادی از ابتدای ماه صفر در رواق 
حضرت خدیجه سلام الله علیها، رو به روی کفشداری ۵، دفتر خدمات فرهنگی خواهران 
همه روزه از ساعت ۹ صبح تا ۱۷ به بانوان تحویل داده می شود؛ در قالب این طرح از ۱۴۵ 
نفر، ۲۵۰ عدد چادر و پارچه مشکی بدون استفاده تحویل گرفته شده است. برگزاری 
باشکوه مراسم عزای اباعبدالله در اربعین حسینی، میزبانی خانه ها از مراسم عزاداری 
و سیاه پوش شدن منازل، گسترش فرهنگ روضه های خانگی و انتقال حس و حال 

حسینیه ها به خانه ها از مهم ترین اهداف دنبال شدن این طرح است.
  

استاندار قم :

تعامل مهم ترین عامل پیشبرد 
برنامه های نظام است 

استاندار قم، صداقت را از اصول اولیه مدیریت خواند و تصریح کرد: موفقیت مسؤولان 
در گرو صداقت و عملکرد صادقانه آنان است. 

بهرام سرمست در دیدار رئیس و مدیران ارشد دادگستری قم که به مناسبت هفته 
دولت برگزار شد به شعار سال جاری تحت عنوان »تولید،  پشتیبانی ها و مانع زدایی 
ها« توجه داد و اظهار کرد: در سال های اخیر تلاش کرده ایم تا توسعه اقتصادی و حل 
مشکلات معیشتی مردم در اولویت باشد. وی روح همکاری و تعامل را مهم ترین عامل 
در حل مسائل و پیشبرد برنامه های نظام در سطح استان قم دانست و افزود: تعامل 
مسؤولان در حوزه های مختلف بویژه جلسات شورای تأمین موجب کسب توفیقات 
بسیار خوبی در استان شده است. استاندار قم همچنین با بیان این که صداقت از اصول 
اولیه مدیریت است خاطر نشان کرد: مسؤولان زمانی در زمینه خدمت به مردم موفق 
خواهند بود که در عملکرد خود صداقت داشته باشند. همچنین رئیس دادگستری 
استان قم نیز در این دیدار ضمن تبریک هفته دولت، نگاه همدلانه بین استانداری و 
دادگستری قم را عامل بسیار مهمی در رفع مشکلات استان دانست و برای خدمتگزاران 

به مردم در عرصه های مختلف آرزوی توفیق کرد.
  

معاون اداره آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

تمدید ثبت نام دوره پیش دبستانی 
معاون آموزش ابتدایی اداره آموزش و پرورش استان قم گفت: ثبت نام دوره پیش 
دبستانی تا پایان هفته اول مهر تمدید شده اما کلاس ها همزمان با دوره دبستان از اول 

مهر آغاز خواهد شد.
پناهنده اظهارداشت برای سال تحصیلی جدید مثل سالهای گذشته کلاس های 

پیش دبستانی فعال خواهد بود تا نونهالان برای ورود به دوره ابتدایی آماده باشند.
وی با اشاره به اینکه آموزش در دوره پیش دبستانی به صورت مجازی خواهد بود 
تصریح کرد: برای اطلاعات بیشتر خانواده ها می توانند با شماره تلفن ۳۲۹۳۶۵۵۰ 

تماس بگیرند یا به نواحی محل سکونت خود مراجعه کنند.
معاون آموزش ابتدایی اداره کل آموزش و پرورش استان قم با اشاره به اینکه در دوره 
دبستان بیش از ۹۰ درصد ثبت نام ها انجام شده افزود : افراد باقی مانده دانش آموزانی 
هستند که کار سنجش آن ها انجام نشده و به زودی تکمیل خواهد شد تا با شروع سال 

تحصیلی به صورت مجازی مشغول به تحصیل شوند. 

به مناسبت آغاز به کار وزیر جدید فرهنگ و ارشاد اسلامی؛ 

2۰ راهبرد فرهنگی 
کار فرهنگی یعنی: ١- شناخت و فهم عمیق فرهنگ 
برای این مهم نیازمند یک گفتمان فرهنگی و برای 

داشتن یک گفتمان تمام شمول نیازمند یک نظریه فرهنگی جامع و اجماعی 
می باشیم

٢-وضعیت سنجی فرهنگی )شناخت آسیب ها و فرصتهای موجود و برنامه ریزی 
مستمر برای کاهش آسیب ها وافزایش فرصتها(

٣-نیازسنجی فرهنگی منطبق بر جنس، سن، قشر، ذائقه و……تولید انبوه محتوا 
بدون نیازسنجی به مثابه تولید و عرضه کالا بدون متقاضی و مشتری می باشد.

٤-طراحی الگوی ارتقای مصرف فرهنگی در جامعه ای که سوء تغذیه فرهنگی 
محسوس و مشهود است. برای ایجاد ذائقه فرهنگی در اولین گام باید تنوع و تکثر 

تولید محتوا را به رسمیت بشناسیم
٥-تولید و بازتولید حداکثری محتوای فرهنگی متناسب بامخاطب و دسترسی 
آسان و ارزان به محصولات فرهنگی، این مهم بدون سرمایه گذاری و یارانه دولت 
میسور نخواهد بود. ٦-سرمایه گذاری حداکثری درحوزه صنایع فرهنگی )خلاق( 

با استراتژی "الگوی جایگزینی صنعت فرهنگ بجای صنعت نفت"
٧-ارتقای سطح فرهنگ عمومی وتحول درسبک زندگی، تغییر فرهنگ عمومی 

نیازمند تقویت باورها و پرهیز از بایدهاست
٨-انسجام فرهنگی میان نهادهای فرهنگی به  منظور حرکت هماهنگ اجزای 
سیستم به سمت تعالی و توسعه فرهنگی اشکال انسجام عبارت است ساختاری، 

مدیریتی، سیاستی، برنامه ای، کارکردی و نظارتی
٩-استفاده حداکثری از ظرفیت نخبگان فرهنگی با هدف اجماع سازی و اقناع 

سازی و  همراه سازی نسل جوان
١٠-دمیدن روح معرفت، فضیلت، ایثار، همدلی، همدردی، وفاق در متن جامعه 

و پرهیز از برخوردهای آمرانه و قیم مابانه )استراتژی جذب بجای استراتژی رانش(
١١-ارتقای سرمایه فرهنگی، اجتماعی، دینی و جلب مشارکت و رضایت اصحاب 

فرهنگ و هنر در کلیه سیاستها و تصمیم گیری ها
١٢-پذیرش اصل تولی گری به جای تصدی گری

تولی گری عبارت است از:
سیاست گذاری، بستر سازی ونظارت

تصدی گری یعنی مداخله حداکثر در همه امور خرد و کلان حتی مداخله در حریم 
شخصی مردم ١٣-عبور ازقشری گری   )ظاهربینی، نزدیک بینی (

به عمق نگر )معرفت افزائی( باید بجای حجم تولید و مصرف به اثربخشی درحوزه 
فرهنگی بیاندیشیم

١٤-پذیرش اصل کثرت در عین وحدت )تلاش حداکثری برای انسجام و وفاق 
فرهنگی میان اقوام، ادیان، اقلیتها و نحله های فکری درمیان احاد ملت و توجه 

هوشمندانه برای حفظ وارتقای انسجام و وفاق ملی
١٥-گسترش بسترهای قرابت، اشتراکات و هم افزایی میان ایران فرهنگی با 

فرهنگ ایرانی )قرابت باادغام دومفهوم باکارکردهای متفاوت هستند(
١٦-استفاده حداکثر ازظرفیت دیپلماسی فرهنگی با هدف ارائه تصویر ایران زیبا 

به افکار عمومی جهانیان
)دیپلماسی سیاسی ناظر بر روابط دولتها و دیپلماسی فرهنگی ناظر بر روابط 

ملتهاست(
١٧-ارتقا سطح هویت، غرور و نشاط ملی خصوصا در نسل جوان

)نسل جوان باید به ایران، اسلام، انقلاب ،تاریخ، اسطوره ها، میراث،  شهدا، 
رهبران، و مفاخر خود احساس تعلق ،غرور و وفاداری داشته باشند(

١٨-عقلانی و اخلاقی نمودن حوزه فرهنگ و پرهیز از خرافه گرائی، تحجرگرائی 
وپیرایه زدائی  از باورهای ناصواب که بنام فرهنگ و دین در جامعه رواج داده می شود
١٩-درک روشن از تغییرات و تحولات پرشتاب فرهنگی و مدیریت این فضا در 
شرایط پرچالش کنونی، حجم سرعت، عمق، شدت و گستره تغییرات شتابان و 
غیرقابل انکار است ٢٠-کلام آخر اینکه فرهنگ به مثابه چشمه ای جوشان است که 
می تواند همه انسانهای تشنه حقیقت و معرفت را سیراب نماید مشروط به اینکه آب 

زلال چشمه را در مسیرحرکت  گل آلود ننمائیم. 
*وزیر اسبق فرهنگ و ارشاد اسلامی

سید رضا صالحی امیری*

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

اولویت استان اتمام پروژه های نیمه تمام است
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آیت سید احمد الله خاتمی: 

موضع خبرگان رهبری حمایت ناصحانه
 از دولت است

 سخنگوی هیات رئیسه مجلس خبرگان رهبری گفت: موضع شرعی و قانونی مجلس 
خبرگان رهبری در رابطه با دولت سیزدهم همانند دیگر دولت های بعد از انقلاب، 

حمایت ناصحانه است. 
آیت الله سید احمد خاتمی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگاران در قم با بیان این که 
اعضای خبرگان رهبری در متن مردم و با مردم هستند و به دلیل این ارتباطات مردمی، 
مسائل و مشکلات مردم به آنها منتقل می شود افزود: رئیس جمهوری نیز به حمد الهی 

در وسط کار است و بی واسطه حرف های مردم را می شنود.
وی با ابراز خرسندی از تشکیل کابینه جدید تاکید کرد: همه باید دست به دست هم 

بدهیم و به مسئولان برای گره گشایی از مردم کمک کنیم.
آیت الله خاتمی، سفر کاری رئیس جمهوری به خوزستان را اقدامی ارزشمند دانست 
و تاکید کرد: رفتن پیش مردم و درد دل مردم را بی واسطه شنیدن و تلاش برای کار 
گشایی از مردم از کارهای ستودنی و قابل تجلیل است و امیدواریم این روند همچنان 
در نظام جمهوری اسلامی نهادینه شود و روسای جمهور تا حد مقدور درد دل مدرم را 

بی واسطه بشنوند.
وی با بیان اینکه حمایت ناصحانه یعنی تجلیل از اقدام های ستودنی و نقد کارهای 
قابل نقد، افزود: حمایت ناصحانه تجلیل و تکریم و آفرین گفتن مداوم نیست و از طرفی 

عینک بدبینی زدن نیز نیست.
وی با بیان اینکه با کابینه ای که شکل گرفته است امیدواریم با رفتارشان حمایت و 
اعتماد آسیب دیده مردم را جبران کنند گفت: مسئولان با کار شبانه روزی باید در عمل 

ثابت کنند که در خدمت مردم هستند.
وی با تاکید بر اینکه مردم سرمایه های نظام هستند، تاکید کرد: رضایت مردم سرمایه 

نفیس نظام اسلامی است و این رضایت در حد کامل آن، باید تامین بشود.
آیت خاتمی گفت: فرهنگ »ما می توانیم«، فرهنگ نجات کشور است و این فرهنگ 

همراه با تلاش و مدیریت جهادی می تواند مشکلات را برطرف کند.
خط قرمزی برای مبارزه با فساد در کشور وجود ندارد

وی، فساد ستیزی را یکی از مطالبه های مهم از دولت جدید دانست و گفت: امیدواریم 
همانگونه که آیت الله رئیسی در دوره مسئولیت خود در قوه قضائیه عملکرد مطلوب 

داشت، در مسئولیت جدید نیز این مطالبه مهم را محقق کند.
آیت الله خاتمی با بیان اینکه فساد در کشور نهادینه نیست گفت: فساد مربوط به 
تشکیلات نظام نیست بلکه ناشی از افراد سوء استفاده کننده است و باید با اقدام های 

جدی، فساد ستیزی به عنوان یک راهبرد در کشور دنبال شود.
عضو هیات رئیسه مجلس خبرگان رهبری گفت: خط قرمزی برای مبارزه با فساد در 
کشور وجود ندارد و باید با هر فاسد و مفسدی بر اساس قانون برخورد شود و این مطالبه 

و درخواست مهم مردم از دولت جدید است.
خاتمی اظهار داشت: حل برخی مشکلات زمان بر است و باید زمان به کارگزاران نظام 

به ویژه دولتمردان داده شود تا بتوانند مشکلات را حل کنند.

امیرعبداللهیان پس از دیدار با همتای سوری مطرح کرد:

حضور نیروهای بیگانه کمکی
 به ثبات پایدار در منطقه نمی کند

 
وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه حضور نیروهای بیگانه هیچ کمکی به امنیت و 
و  رایزنی ها  تردید  بدون  این منطقه حساس نخواهد داشت، گفت:  پایدار در  ثبات 
همکاری های کشورهای منطقه و کشورهای مسلمان نقش مهمی در ایجاد امنیت 

پایدار در منطقه ما خواهد داشت. 
حسین امیرعبداللهیان روز یکشنبه پس از دیدار باهمتای سوری خود در جمع 
خبرنگاران گفت: گفت و گوهای بسیار مفیدی با برادرم مقداد داشتیم و درباره راه های 

گسترش هر چه بیشتر روابط دو کشور گفت و گو کردیم.
وزیر امور خارجه ادامه داد: دو کشور در حال ترسیم نقشه توسعه فعال همکاری های 

اقتصادی و تجاری برای مقابله با تحریم های ظالمانه دشمنان هستند.
 امیرعبداللهیان با اشاره به بررسی آخرین تحولات منطقه ای در این دیدار تاکید کرد: 
هرگونه ترتیبات سیاسی و امنیتی در منطقه با حضور و مشارکت همه کشورهای منطقه 
از جمله جمهوری عربی سوریه محقق می شود و در این مسیر نقش عراق و سوریه را برای 
کمک به ایجاد تسهیلات جدید منطقه ای در حوزه های اقتصادی امنیتی و سیاسی 
مهم می دانیم.  وی اضافه کرد: حضور نیروهای بیگانه در منطقه هیچ کمکی به امنیت و 

ثبات پایدار در این منطقه حساس نخواهد داشت.
رییس دستگاه دیپلماسی همچنین گفت: مشورت های نزدیکی در خصوص تحولات 
در افغانستان داریم و معتقدیم تشکیل دولت فراگیر در افغانستان بعنوان یک راهکار 

سیاسی باید مورد توجه همه طرف ها قرار بگیرد.
امیرعبداللهیان با تاکید بر اینکه صهیونیست ها عامل مهم ناامنی در منطقه هستند، 
گفت: صهیونیست ها مسلمانان، مسیحیان و یهودیان را در منطقه و در سرزمین های 

تاریخی فلسطین به اسارت گرفتند.
وی خاطرنشان کرد: بدون تردید رایزنی ها و همکاری  کشورهای منطقه و کشورهای 

مسلمان نقش مهمی در ایجاد امنیت پایدار در منطقه ما خواهد داشت.
به گفته وزیر امور خارجه، همکاری های جدی بخش خصوصی و تجار دو کشور ایران 

و سوریه از جمله موضوعاتی بود که در این سفر مورد توجه جدی دو طرف قرار گرفت.
  

سرلشکر باقری: 

شاهد ارتقای چشمگیر سامانه های دفاعی 
خواهیم بود

 رییس ستادکل نیروهای مسلح، برنامه جامع صنعت دفاعی را آماده و در جریان 
توصیف کرد و گفت: با هم افزایی که میان ستاد کل، ارتش، سپاه، نیروی انتظامی با 

وزارت دفاع وجود دارد شاهد ارتقای چشمگیر سامانه های دفاعی کشور خواهیم بود. 
سرلشکر محمد باقری روز یکشنبه در حاشیه مراسم تکریم و معارفه وزیران سابق و 
جدید وزارت دفاع در جمع خبرنگاران، گفت: وزارت دفاع در دوره های مختلف رو به 
پیشرفت و ارتقا بوده است. در چهارساله گذشته  هم سرتیپ امیر حاتمی تلاش فراوان و 

موثری انجام داد و پیشرفت های مناسبی در توان دفاعی کشور اتفاق افتاد.  
افزود: در دوره جدید سرتیپ محمدرضا قرایی  نیروهای مسلح  رییس ستاد کل 
آشتیانی وزیر دفاع دولت سیزدهم هم سابقه درخشانی در مسوولیت های مختلف 
نظامی و همچنین در ستاد کل داشتند که قطعاً این مسیر را با موفقیت پیش خواهد 
برد. باقری تصریح کرد: برنامه جامع صنعت دفاعی آماده و در جریان است و با هم افزایی 
که میان ستاد کل، ارتش، سپاه، نیروی انتظامی با وزارت دفاع وجود دارد با بهره گیری 
از شرکت های دانش بنیان و دانشگاه های کشور و جوانان هوشمند کشور شاهد ارتقای 

چشمگیر سامانه های دفاعی کشور خواهیم بود.
وی عنوان کرد: همچنین در سایر ماموریت ها، وزارت دفاع رسیدگی به بازنشستگان و 
سایر ماموریت های دیگر رسیدگی می کند و آینده ای روشن را برای اینکه دوره موفقی را 

در وزارت دفاع طی خواهیم کرد می بینم.

معاون اول قوه قضاییه: 

تصاویر منتشر شده ربطی به اوین ندارد
 معاون اول قوه قضاییه درباره انتشار تصاویری از زندان اوین گفت: بسیاری از تصاویر 

پخش شده مونتاژ است و اصلا ربطی به زندان ندارند. 
حجت الاسلام والمسلمین محمد مصدق اظهارداشت: در جلسه ای که با رئیس قوه 
قضاییه داشتیم، ایشان به دادستان کل کشور دستور داد که با قید فوریت موضوع را 
بررسی کنند و پاسخ دهند. هنوز دادستان کل کشور موعدش نرسیده که در این رابطه 

پاسخ دهد و فکرکنم تا فردا یا پس فردا پاسخ دهند.
وی افزود: بسیاری از تصاویر پخش شده مونتاژ است و اصلا ربطی به زندان ندارد. 
برخی از جاهای دیگر اینها را گرفته اند- نمی گویم همه اش- و اصلا ربطی به قوه قضاییه 

ندارد.
معاون اول قوه قضاییه تصریح کرد: رئیس قوه قضاییه تاکید دارد و دیروز هم  گفت که  
قوه قضاییه مصمم است اگر در داخل زندان توسط هر کسی اعم از  کارمند و قاضی و 
مسئول و ...  تخلفی از مقررات نسبت به متهم و محکوم صورت گرفته باشد صدرصد قوه 

قضاییه برخورد خواهد کرد.  

پیشنهادی برای سیاست 
خارجی دولت 

در سالهای اخیر دو تحول اساسی در عرصه سیاسی به 
وقوع پیوسته است. نخست کاهش شکاف میان حوزه 

داخلی و خارجی و دوم افزایش نقش مردم در تعیین و جهت دادن به سیاست ها. 
تحول در زیست افراد در جوامع مختلف و زمان طولانی حضور در فضای مجازی 
فارغ از مباحث جامعه شناختی و روانشناختی به طور قطع باعث افزایش پیوند میان 
ملت ها و افزایش چشمگیر تاثیر گذاری متقابل آن ها شده است. در چنین وضعیتی 
دولت ها و صاحب نظران سیاست خارجی متوجه شده اند که سیاست خارجی دیگر 
مختص دولت ها و دیپلمات ها نیست و برداشت و نگرش مردم به دولت ها نقش مهمی 

در موفقیت و شکست سیاست خارجی آن ها دارد.
تصویر مثبت و منفی مردم از دولت ها نقش اساسی در تحقق و شکست سیاست 
خارجی آن ها دارد وهمه حکومت ها بویژه حکومت های مردم سالار نمی توانند نسبت 
به برداشت آنها از خود بی تفاوت باشند. بر این اساس آنها به همراه دیپلماسی سنتی 
از طریق دیپلماسی عمومی در پی ایجاد تصویری مثبت از کشور خود در نزد ملل دیگر 
هستند. دیپلماسی عمومی شیوه ای جدید برای بهبود تصویر خود در نزد ملل دیگر 

است که با شناخت این تصور و تلاش برای بهبود آن شکل می گیرد.
جمهوری اسلامی ایران به دلیل ماهیت فرهنگی و ایدئولوژیکی انقلاب اسلامی، 
اهمیت زیادی به ملل دیگر قائل است و همواره در پی آن بوده است که در کنار 
دیپلماسی سنتی نوعی تعامل با ملت های دیگر داشته باشد. به رغم این که در ادبیات 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران طی سالهای گذشته، از واژه دیپلماسی 
عمومی کمتر استفاده شده است و علیرغم اقدامات قابل توجه در این حوزه در دهه 
نخست انقلاب اسلامی که نشان دهنده آگاهی رهبران انقلاب از این موضوع بوده 
است طی سالهای گذشته اقدامات عملیاتی و برنامه ریزی مناسبی در این خصوص 

صورت نپذیرفته است.
با توجه شرابط حساس پیش روی و در آغاز به کار دولت سیزدهم پیشنهاد می 
شود ضمن تشکیل »شورای عالی دیپلماسی عمومی« فعالیت های منسجم تری 
درخصوص تصویر سازی از کشور در عرصه بین الملل صورت پذیرد. در این راستا 
پیشنهادات ذیل نیز می تواند راهگشای سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران 

جهت خنثی نمودن پروژه های ایران هراسی و شیعه هراسی دنبال گردد.
 کمک وزارت امور خارجه به گروههای فرهنگی- هویتی فعال در محیط پیرامونی 
کشور به ویژه در جهان اهل سنت ضروری است. ایران برای ارتقای تصویر خود در 
منطقه و نیز بهره گیری از ظرفیتهای فرهنگی در جهت تحکیم جبهه مقاومت، ضرورت 

دارد به نوعی به این موضوع توجه و تمرکز کند؛
بسیج ابزارهای قدرت نرم در جهت توسعه دیپلماسی تجارتِ فرهنگی به ویژه با 
کشورهای حوزه تمدنی ایران توسعه، ترویج و تقویت دیپلماتیکِ نهادهای دینی و 
با  رسانهای  و  تبادلات هنری  و  اولویت همسایگان؛گسترش همکاری  با  فرهنگی 

کشورهای اسلامی؛
کمک وزارت امور خارجه به راه اندازی و فعالیت سازمانهای مردم نهاد در حوزه های 

محور مقاومت، حقوق بشر، صلح و... با هدف حضور در مجامع بین المللی؛
کمک به تاسیس بانک ایرانیان خارج از کشور و تصویب قانون تسهیلات جذب 
سرمایه ها و همچنین کمک به تسهیل قوانین کسب و کار در کنار ارتقای خدمات 

کنسولی و دیپلماتیک به آنها.
کارشناس مسائل بین الملل

رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره کشور:

برای رفع عادی انگاری کرونا باید با مردم 
صادقانه گفت وگو کنیم

 رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره کشور با اشاره به شیوع گسترده کرونا در 
کشور گفت: به منظور افزایش رعایت ضوابط بهداشتی و کاهش و رفع عادی انگاری 
اجتماعی کرونا، باید با مردم صادقانه گفت وگو و اطلاعات واکسیناسیون و آمار و ارقام 

مربوط به این واقعه صریح به جامعه انتقال داده شود. 
محمد حاتمی افزود: یکی از علل اصلی شیوع کرونا امروز، عادی انگاری اجتماعی 
از برخی  این آسیب در حال حاضر می توان  و رفع  برای کاهش  این بحران است. 
مدل های موفق همچون کره جنوبی، چین و بعضی از کشورهای اروپایی استفاده کرد.  
وی ادامه داد: در برخی کشورها تبعیت همگانی از شیوه نامه های بهداشتی قابل  
توجه بوده و این امر یکی از علل اصلی مدیریت کووید۱۹ در این کشورها بود که امروز 

شمار مرگ ومیر ناشی از این بیماری را نیز در این مناطق کنترل کرد.  
به گفته رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره کشور، واکسیناسیون سراسری تنها 
عامل مهار کرونا در این کشورها نبود و رعایت همگانی پروتکل های بهداشتی نیز نقشی 

اساسی در مدیریت این بحران ایفا کرد.
حاتمی خاطرنشان کرد: به منظور افزایش رعایت این ضوابط بهداشتی و کاهش و رفع 
عادی انگاری اجتماعی کرونا، باید با مردم صادقانه گفت وگو و اطلاعات واکسیناسیون 

و آمار و ارقام مربوط به این واقعه صریح به جامعه انتقال داده شود.
وی افزود: گاه تناقض در ارائه اطلاعات، تکذیب برخی آمار و نوسان در گفت وگو، 
اعتماد عمومی را سلب و نافرمانی اجتماعی را تقویت می کند. تبعیت عمومی را کاهش 
داده و عادی انگاری اجتماعی در رابطه با کرونا تشدید می شود، اما مسئولین جامعه در 

جایگاه پدر خانواده باید با مردم صریح و شفاف گفت وگو کنند.
حاتمی ادامه داد: در حال حاضر ابلاغ پروتکل های بهداشتی هم نیازمند پیوست 
پروتکل های رفتاری است. چگونگی ارتقاء سلامت روان در شرایط امروز، گفت وگو با 
کودکان و نوجوانان، گذران قرنطینه، اختلالات ناشی از بحران انهدام کسب وکارها 
و... مستلزم آموزش است. رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره کشور اضافه کرد: 
امروز صدا وسیما و رسانه ها باید در این زمینه آگاهی بخشی و برنامه های آموزشی تدوین 
کنند. در این زمینه از جامعه شناسان و روانشناسان استفاده و به سوالات مردمی پاسخ 
دهند. حاتمی ادامه داد: اکنون بحران کرونا یک مساله ملی است که باید با انسجام 
همگانی بر آن غلبه کرد. امروز، زمان نقد و انتقاد نیست، بدون شک هر یک از ما در 
سمت مدیریتی، در زمان مقتضی باید مورد انتقاد قرار گرفته و پاسخگو باشیم، اما امروز 

باید بر دشمن )کرونا( غلبه کنیم. 
وی تاکید کرد: اما در شرایط فشار باید اتحاد ملی را حفظ کنیم، شفاف با مردم گفت 
وگو و امید و انگیزه ملی را افزایش دهیم. در این روزها از اخبار منفی فاصله گرفته و 
یکدیگر را مورد عتاب و سرزنش قرار ندهیم، بدون شک با حفظ انسجام اجتماعی و 

عزمی همگانی از این بحران نیز عبور خواهیم کرد.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی :

سرمایه گذاری در بخش بهداشت 
برای رشد کشور ضروری است

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت:  باید به سمت پیشگیری برویم زیرا 
پیشگیری مقدم بر درمان است و چنانچه می خواهیم مملکت رشد کند، باید در بخش 

بهداشت سرمایه گذاری کنیم. 
بهرام عین اللهی روز یکشنبه ضمن بازدید از مجموعه معاونت های بهداشت و درمان 
وزارت بهداشت، در نشست های جداگانه با معاونین و مدیران زیرمجموعه هر معاونت، 

به بحث و تبادل نظر پیرامون برنامه های پیش روی هر حوزه، پرداخت.
وی در نشست با معاونت بهداشت که با حضور دکتر علیرضا رییسی معاون بهداشت 
و مدیران این معاونت برگزار شد، شنونده سخنان هریک از مدیران پیرامون، وضعیت 
کنونی کرونا، واکسیناسیون کووید ۱۹، وضعیت بیماری های غیرواگیر برنامه های 
اجرایی این حوزه و همچنین حوزه هایی همچون سلامت محیط و کار، بهداشت 
مدارس و خانواده، بهداشت روان، آموزش و ارتقای سلامت، تغذیه، آزمایشگاه ها، 
بهداشت دهان و دندان و شبکه بهداشت، بود. عین اللهی در این نشست ضمن تاکید 
بر تمرکز وزارت بهداشت برای توسعه و تقویت زیرساخت های برنامه پزشک خانواده و 
نظام ارجاع در دوره جدید، بر انجام واکسیناسیون کووید ۱۹ در اسرع وقت، تاکید و 
عنوان کرد که باید به سمت پیشگیری برویم، پیشگیری مقدم بر درمان است و چنانچه 

می خواهیم مملکت رشد کند، باید در بخش بهداشت سرمایه گذاری کنیم.
همچنین در نشست با معاونت درمان که با حضور دکتر قاسم جان بابایی معاون 
درمان وزارت بهداشت و مدیران زیرمجموعه این معاونت برگزار شد، ساختار و شرح 
اقدامات هریک از ادارات در حضور وزیر بهداشت بیان شده و موضوعاتی از جمله 
درمان بیماری ها، سطح بندی، رتبه بندی و اعتباربخشی بیمارستان ها، نظارت و 
بازرسی، تعرفه، وضعیت پیوند اعضا، درمان ناباروری، خرید راهبردی بیمه ها، درمان 

سکته های مغزی و قلبی و توانبخشی، مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

اخبار

 
 رییس جمهوری تاکید کرد: محورهای اقتصادی فرمایشات رهبر معظم انقلاب 
باید از طریق دبیرخانه ستاد و هر یک از اعضای تیم اقتصادی دولت، به طور دقیق 

و مستمر پیگیری و اجرایی شود. 
آیت الله سید  ریاست جمهوری،  اطلاع رسانی  پایگاه  یکشنبه  روز  گزارش  به 
ابراهیم رییسی در نخستین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت با حضور 
اعضای جدید دولت با قدردانی از عنایات و رهنمودهای رهبر معظم انقلاب تاکید 
کرد: محورهای اقتصادی این فرمایشات باید از طریق دبیرخانه ستاد و هر یک 

از اعضای تیم اقتصادی دولت، به طور دقیق و مستمر پیگیری و اجرایی شود.
رییس جمهوری با اشاره به ۱۰ محور مهم اقتصادی مطرح شده در رهنمودهای 
مقام معظم رهبری تصریح کرد: پیوند نزدن مشکلات اقتصادی به مذاکرات هسته 
 ای و نتایج آن باید همواره مورد توجه همه اعضای دولت به ویژه ستاد هماهنگی 
اقتصادی قرار بگیرد و باید محور اصلی در تصمیم گیری ها ظرفیت های داخلی و 

تکیه بر نیروهای فعال و جوان و آماده به کار باشد.
رییس دولت سیزدهم توجه لازم و دقیق به اصل مهم عدالت ورزی در تمام 
همه  گفت:  و  دانست  ضروری  را  اجرایی  های  بخشنامه  و  دولت  تصمیمات 
تصمیمات دولت باید پیوست عدالت ورزی داشته باشد و بر این مبنا پیگیری و 

با اقتدار اجرایی شود.
رییسی با اشاره به ضرورت شناخت زوایای پیدا و پنهان یارانه ها و اهمیت اشراف 
دولت بر این موضوع، اظهار داشت: برای توزیع عادلانه و بهره مندی عموم مردم به 
ویژه دهک های پایین جامعه از یارانه، برنامه  ریزی ها و سازماندهی لازم انجام شود.
 رییس جمهوری همچنین بهبود فضای کسب و کار و اصلاح و تقویت نظام 
بانکی را از وظایف و دستور کار ستاد هماهنگی اقتصادی برشمرد و با اشاره به 
لزوم اجرای دقیق سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی و برطرف کردن اشکالات 
و موانع خصوصی سازی گفت: این ستاد بررسی های لازم را در این زمینه انجام 

داده و راهکارهای دقیق و در عین حال سریع اجرای آن را ارائه کند.
و  تجربه ها  از  استفاده  با  داد  مأموریت  هم  دولت  اقتصادی  تیم  به  رییسی 
دیدگاه های نخبگان هرچه سریعتر بودجه دولت و راهکارهای تقویت ارزش پولی 

را بررسی و ارائه کند.
انسجام در تصمیم گیری و عملکرد تیم اقتصادی دولت، فعال کردن سامانه های 
مورد نیاز برای برقراری نظام ارتباطی مستمر و شفاف بین بخش های اقتصادی و 
روان سازی امور در این زمینه از جمله دیگر محورهای  مورد تاکید رئیس جمهور 
در این نشست بود. در این جلسه همچنین تیم اقتصادی دولت مکلف شد 
درخصوص کنترل بازار ارز و نرخ تورم، اقدامات فوری و سازمان یافته انجام دهد به 
نحوی که مردم اثرات آن را در زندگی خود احساس کنند و اطمینان یابند که دولت 

در این زمینه اهتمام لازم را بکار گرفته است.

رییسی درجلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت: 

محور های اقتصادی بیانات رهبری اجرایی شود 

هدف  گفت:  منطقه  مسائل  ارشد  کارشناس  یک   
حل  عراق«،  از  منطقه ای  حمایت  »اجلاس  اصلی 
اختلافات نبود بلکه این اجلاس بیشتر به دنبال ایجاد 

زمینه های همکاری منطقه ای بود. 
شرکت  هیات های  سطح  کرد:  اظهار  زنگنه  صباح 
از  عراق«  از  منطقه ای  حمایت  »اجلاس  در  کننده 
سطح متوسط بالاتر بود زیرا همان تعداد کشورهایی که 
مدنظر بودند، نمایندگانی در سطوح عالی به اجلاس 
اعزام کردند و رییس جمهوران مصر و فرانسه، نخست 
اردن در سطح مقام  پادشاه  و  امیر قطر  امارات،  وزیر 
اول کشور در اجلاس شرکت کردند و از ترکیه، ایران و 
عربستان هم در سطح وزیران خارجه شرکت کردند که 
سطح قابل قبولی برای یک اجلاس منطقه ای محسوب 

می شود.
وی ادامه داد: به نظر می رسد هدف اصلی »اجلاس 
حمایت منطقه ای از عراق«، حل اختلافات نبوده بلکه 
بیشتر با هدف ایجاد زمینه های همکاری منطقه ای 
خاطر  به  هم  ایران  اسلامی  جمهوری  شد.   برگزار 

همسایگی با عراق و نقش بسیار زیادی که در ثبات عراق 
دارد به این اجلاس دعوت شد زیرا اغلب کشورهای 
دعوت شده، کشورهای عربی بودند و همه این کشورها 
به غیر از جمهوری اسلامی، دارای روابط خوب با آمریکا 

هستند که این نکته حائز اهمیت است.
نماینده پیشین ایران در سازمان همکاری  اسلامی 
با بیان اینکه امانوئل مکرون رییس جمهوری فرانسه 
نماینده کشورهای غربی در »اجلاس حمایت منطقه ای 
از عراق« بود، خاطرنشان کرد: از نظر سیاسی، تمام 
کشورهای حاضر در اجلاس، در مدار آمریکا بودند و 

تنها ایران در این مدار قرار ندارد.
زنگنه با اشاره به تغییر دولت در ایران و قرار گرفتن 
حسین امیرعبداللهیان در راس وزارت خارجه جمهوری 
به  کشورها  همه  چشم  کرد:  خاطرنشان  اسلامی 
جمهوری اسلامی ایران خواهد بود تا از ملاقات ها و 
سخنان وزیر خارجه جدید بتوانند سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی در دولت سیزدهم را حدس بزنند 
و بر اساس آن، سیاست خارجی خود را در قبال ایران 

تنظیم کنند.
اجلاس های  کشورمان،  پیشین  دیپلمات  این 
منطقه ای مثل اجلاس بغداد را فرصت مناسبی برای 
گفت وگو بین ایران و کشورهای منطقه دانست و افزود: 
ارشد  مقامات  با  خوبی  دیدارهای  ایران  خارجه  وزیر 
کشورهای منطقه از جمله مقامات اماراتی، کویتی و 
عراقی داشت و نشان داد که سیاست اصولی جمهوری 
اسلامی برای حسن همجواری با همسایگان در دولت 

سیزدهم نیز پیگیری  خواهد شد.
زنگنه، جای هیات سوریه را در نشست بغداد خالی 
دانست و گفت: احتمالا عراق به خاطر فشار آمریکا یا 
ترکیه از دعوت سوریه به این نشست خودداری کرده 
است زیرا بغداد و دمشق با تهدیدات مشترک و حضور 
روبه رو  خود  مرزی  مناطق  در  تروریستی  گروه های 
هستند. این نگرانی های مشترک می توانست مبنای 
عمل مشترکی بین دو کشور شود و جمهوری اسلامی 
می توانست به رفع این نگرانی ها کمک کند و دعوت 

نکردن سوریه به این اجلاس جای گلایه دارد.

صباح زنگنه:

 هدف اجلاس بغداد زمینه سازی همکاری منطقه ای بود

رئیس قوه قضاییه با انتقاد از رانتی شدن برخی کارشناسی ها گفت: وقتی فرایند 
انجام یک کارشناسی طولانی می شود یا کارشناس نظریه نادرستی ارائه می دهد، 

باید حتماً از سوی قاضی یا مرکز کارشناسان مورد بازخواست قرار گیرد. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای در هشتمین جلسه ستاد 
راهبری اجرای سند تحول قضایی که با موضوع بررسی »هوشمندسازی ارجاع و 
ساماندهی زمان فرایند کارشناسی« برگزار شد، اظهار داشت: کارشناسی در آرای 
قضایی نقش مستقیمی دارد و بسیاری از احکام قضات بدون نظر کارشناسی صادر 

نمی شود.  
وی با انتقاد از عدم نظارت دقیق بر روند کارشناسی ها گفت: بخشی از مشکلات 
با الزام قضات به تبیین شفاف موضوع کارشناسی ها، تعیین زمان برای انجام 

کارشناسی و نظارت و پیگیری بر فرایند کارشناسی قابل حل است.
محسنی اژه ای تصریح کرد: بخشی از نارضایتی ها نسبت به اطاله دادرسی و 
آرای صادره ناشی از کارشناسی های مسأله دار است که ریشه در ارجاعات نادرست 
از سوی برخی قضات، ضعف کارشناسی ها، خلاءهای قانونی و ناآشنایی مردم با 

مسائل حقوقی دارد.
رئیس قوه قضاییه با تأکید بر اینکه بسیاری از مشکلات کارشناسی ها را می توان 

بدون وضع یا اصلاح قانون رفع کرد، متذکر شد که در صورت لزوم دستورالعملی در 
این خصوص صادر خواهد کرد. 

وی خاطرنشان کرد: مشکلات ناشی از خلاءهای قانونی را می توان از طریق 
پیگیری اصلاح قانون مربوط به کارشناسان رسمی رفع کرد و از معاونت حقوقی 

خواست این موضوع را بررسی و پیگیری کند.  
نظام کارشناسی ساماندهی نشده است

در این نشست، علی بهادری جهرمی رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و 
مشاوران خانواده قوه قضاییه گزارشی از اقدامات این مرکز برای تحول در نظام 
کارشناسی رسمی ارائه کرد و گفت: نظام کارشناسی به نسبت اهمیتی که دارد، 

ساماندهی نشده است.
وی با اشاره به چالش غیر متقن بودن برخی آراء و تصمیمات قضایی به دلیل 
فرایند  هوشمندسازی  و  تخصصی  لزوم  از  کارشناسی  نظرات  برخی  خطای 
کارشناسی ها افزود: سیستمی نبودن اعلام تخلفات کارشناسی، فقدان وحدت 
رویه در ارزیابی ها، صدور قرارهای غیر ضروری توسط برخی قضات، عدم توازن 
در توزیع کارشناسی ها و ارجاع کارشناسی به افراد فاقد صلاحیت مهم ترین 

چالش های حوزه کارشناسی است.

درجلسه ستاد راهبری اجرای سند تحول قضایی مطرح شد؛

انتقاد رئیس قوه قضاییه از رانتی شدن برخی کارشناسی ها 

را  کابینه دولت سیزدهم  اصولگرا  تحلیلگر سیاسی   
به لحاظ اقتصادی و سیاسی مورد بررسی قرار داد و با 
بیان اینکه دولت رئیسی هیچ بهانه ای برای موفق نشدن 
ندارد، تصریح کرد: جبهه پایداری سهم خودش را گرفته 
و اصولگرایان میانه رو نیز هیچ حقی برای سهم خواهی 

ندارند. 
، درباره کابینه دولت رئیسی اظهار  محمد مهاجری 
داشت: دولت سیزدهم به دلیل اینکه همراهی مطلق 
قوه قضاییه، مجلس نهادهای نظامی و اقتصادی بیرون 
از دولت را دارد، هیچ بهانه ای برای  عدم موفقیت ندارد و 
به دلیل یکدستی که در آن وجود دارد، نمی تواند هیچ 
بهانه ای بیاورد.  وی افزود: هیچ فردی از اصلاح طلبان و 
حتی از جناح اصولگرایان معتدل در کابینه حضور ندارد؛ 
حتی اصلاح طلبانی که در مجلس وجود دارند چهار_پنج 
نفری هستند که عددی حساب نمی شوند و در عمل 

وجود خارجی ندارند. 
این تحلیلگر سیاسی با بیان اینکه این دولت در یک 
است،  پذیرفته  را  مسئولیت  بلبل  و  گل  کاملا  شرایط 
گفت: برخلاف دولت قبل که از روز اول یعنی سال ۹۲ 
با مخالفت های جدی روبرو شد، این دولت با این مسائل 
روبرو نیست. از طرفی نیز صدا و سیما به عنوان بوق اصلی 
اختیار دولت است، همچنین رسانه های  تبلیغاتی در 
دیگری هم در اختیار دولت هستند، بنابراین به لحاظ 

پشتوانه تبلیغاتی نیز هیچ مشکلی ندارد. 
آقای  هماهنگی،  لحاظ  به  کرد:  خاطرنشان  وی 
باید  اقتصادی  تیم  در  همه  که  گفتند  رئیس جمهور 
زیر بلیت آقای مخبر باشند پس از این جهت نیز این 
هماهنگی وجود دارد؛ بنابراین در طول ۴۳ سال گذشته 
هیچ کابینه ای موفقیت بالقوه را مثل دولت آقای رئیسی 
ندارد. یعنی تمام بهانه ها برای این که دولت نتواند کاری 
کند از بین رفته است؛ همچنین شورای عالی امنیت 
از  بیرون  اقتصادی  بنیادهای  و  مسلح  نیروهای  ملی، 
دولت نیز همه زیر بلیت آقای رئیسی هستند، اگر در 
دولت های قبلی روسای جمهور می گفتند که اختیارات ما 
کافی نیست و حدود ۵۰ یا ۶۰ درصد است، در در دولت 

است.  درصد  معادل ۱۰۰  اختیارات  این  رئیسی  آقای 
دولت آقای رئیسی از همه امکاناتش برای اینکه موفق 

باشد، استفاده خواهد کرد. 
پاشنه آشیل دولت وعده های ناشدنی و حرف های 

غیرمنطقی است 
وعده های  را  سیزدهم  دولت  آشیل  پاشنه  مهاجری 
و  دانست  غیرمنطقی  و  بی مبنا  حرف های  و  ناشدنی 
به  مردم  بی اعتمادی  کشور  در  اصلی  مشکل  افزود: 
اظهارنظرهای مسئولین است؛ ببینید در همین چند روز 
گذشته در مقابل حرف های مخبر حتی اگر حرف های 
درستی هم باشد، چه واکنش هایی در فضای مجازی 
ایجاد شد و ببینید در کوچه و خیابان و بقالی مردم چگونه 
به این حرف ها بی اعتماد نگاه می کنند. پاشنه آشیل 
دولت خودش است و این یعنی هیچ اتفاقی از بیرون علیه 

دولت اتفاق نخواهد افتاد. 
وی در پاسخ به سوالی درباره تفاوت نگاه های اقتصادی 
در دولت، بیان داشت: آقای رئیس جمهور در روز تحلیف 
گفتند که آقای مخبر معاون اول رئیس جمهور فرمانده 
تیم اقتصادی هستند، بنابراین همه باید زیر نظر ایشان 
هم  بنده  باشند.  داشته  متفاوتی  نظرات  حتی  باشند 
می دانم که آقای میرکاظمی و خاندوزی و برخی از وزرای 
دولت نمی توانند با هیچ کسی هماهنگ باشند؛ چه بسا 
رئیس بانک مرکزی دیدگاه های شخصی خودش را داشته 
باشد، اما وقتی به آن ها گفته اند که همه باید زیر نظر یک 
فرمانده باشند، حتماً توقع بالایی ایجاد می کند و وزرا نیز 
برای اینکه موفق باشند چاره ای ندارند که این کار را انجام 
دهند.  این روزنامه نگار اصولگرا در گفت وگو با ایلنا درباره 
اینکه بخشی می گویند رئیسی باید از رقبا و جریان مقابل 
خود نیز در دولت استفاده کند، تاکید کرد: توقع بی جایی 
است که ما بخواهیم آقای رئیسی بیاید از رقبای جدی 
خودش در کابینه استفاده کنند؛ آقای محسن رضایی، 
آقای  برای  جدی  رقبای  زاکانی  و  هاشمی  قاضی زاده 
رئیسی نبودند بلکه متمم و مکمل آقای رئیسی بودند. 
از آن طرف نیز به چه دلیل آقای رئیسی باید از کسانی 
که اصولگرای معتدل یا اصلاح طلب بودند در کابینه اش 

را  این است که کابینه اش  استفاده کند؟ حق رئیسی 
از میان افراد خودی انتخاب کند و این کار را نیز کرد و 
هیچ گله ای هم قابل قبول نیست و هیچ اصلاح طلب و 

اصولگرایی نباید گلایه داشته باشد. 
رئیسی به همه کسانی که در انتخابات به او کمک 

کردند سهم داد
وی ادامه داد: البته جبهه پایداری و اصولگرایان تندرو 
نیز سهم خودشان را گرفتند و از آن طرف کسی حق 
ندارد بگوید که سهمشان را نداده است؛ آقای رئیسی 
به همه کسانی که در انتخابات به او کمک کردند و همه 
امکاناتشان را گذاشتند که بتواند در ۱۴۰۰ رای بیاورد، 
سهم داد؛ چه توقع بی جایی است که آقای رئیسی باید 
بیاید از جناح مقابل و حتی از جناح اصولگرایان معتدل 

کسانی را در کابینه بیاورد؟ این توقع کاملا بی جا است. 
وی درباره چالش های جبهه پایداری در مجلس با دولت 
نیز گفت: جبهه پایداری دوست داشت که ۱۸ وزیر در 
کابینه داشته باشد، دوست داشت وزیر خارجه این دولت 
آقای سعید جلیلی یا باقری کنی باشد، دوست داشت 
وزیر کشور آقای محصولی باشد و خیلی چیزهای دیگر 
دوست داشت، اما رئیسی به آن مقداری که می توانست 
این کار را انجام داد. بالاخره آقای رئیسی تحت فشار افراد 
دیگری هم بود؛ همچنین تحت فشار بود که بتواند یک 
دولتی را تشکیل دهد که کارآمد نیز باشد. ایشان سعی 
کرده هم جبهه پایداری و هم اصولگرایان تندرو را راضی 
نگه دارد و هم بتواند دولتی را تشکیل دهد که کارآمد 
است و همچنین تکنوکرات های سابق دولت احمدی نژاد 

را راضی نگه دارد و از همه آن ها نیز استفاده کرد. 
این تحلیلگر سیاسی افزود: رئیسی به همه افرادی که 
به او در انتخابات کمک کرده بودند، سهم داد، اما جبهه 
پایداری اکنون ناراحت است که خیلی زحمت کشیده 
و چرا بیش از این از آن ها استفاده نشده است؛ رئیسی 
ندارد؛ همانقدر که  ۱۹ وزیر و چند معاونت که بیشتر 
اصولگرایان میانه رو و اصلاح طلبان حقی ندارند جبهه 
پایداری نیز نباید این کار را می کرد، مگر اینکه در دولت 

بعدی آقای رئیسی بتوانند جبران مافات کنند.

مهاجری تحلیلگر سیاسی اصولگرا: 

دولت رئیسی هیچ بهانه ای برای موفق نشدن ندارد

عابد اکبری*
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10 اشتباه در مصرف داروها اگر شب متوجه این درد شدید، ریه  هایتان را چک کنید

درد شبانه شانه می تواند خطرناک باشد!
وقتی نصف شب درد دارید، خوابیدن غیرممکن است. علاوه بر آسیبی که می بینید، 
اغلب صبح روز بعد احساس بی  قراری می  کنید و در نهایت عصبی می  شوید؛ اما آن 

دردهای شبانه ممکن است در تلاش باشند تا چیزی را به شما بگویند!
می  تواند  بدن  از  خاص  نقطه  ی  یک  در  شبانه  درد  متخصصان،  گفته  ی  به 
هشداردهنده  ی این باشد که شما باید ریه  های خود را از نظر سرطان بررسی کنید. 
برای مشاهده  ی این که آیا شما هم با چنین مسئله  ای روبه رو هستید یا خیر، ادامه 

مطلب را دنبال کنید:
درد شانه در شب می  تواند نشانه  ی سرطان ریه باشد

درد شانه می  تواند ناشی از بسیاری از بیماری  ها باشد؛ اما کارشناسان هشدار 
می  دهند که اگر شب  ها متوجه این درد می شوید، می تواند با سرطان ریه ارتباط داشته 
باشد. به گفته مرکز سرطان، اگر درد شانه در هنگام استراحت رخ  دهد یا در شب 

تشدید شود، ممکن است نشان دهنده  ی سرطان ریه باشد.
در حالی که شانه و ریه  های شما ممکن است به نظر متصل نباشند، تومور ریه 
می  تواند بر عصب مجاور فشار وارد کند و در نتیجه باعث درد در قسمت شانه شود. درد 
شانه مرتبط با سرطان ریه در مراحل اولیه ممکن است از فشار تومور روی اعصاب ایجاد 
گردد. این پدیده  ای است که به عنوان درد ارجاعی شناخته می  شود که از یک نقطه در 
بدن ایجاد می  شود اما در ناحیه دیگری احساس می- گردد. تومور ریه می  تواند باعث 
ایجاد فشار بر عصبی شود که در نزدیکی ریه  ها حرکت می  کند. در این مورد، مغز، درد 

را از سمت شانه تعبیر می  کند، در حالی که عصب در داخل ریه  ها تحریک می  شود.
تومور پانکوست می  تواند باعث درد شانه شود

مرکز سرطان توضیح می  دهد که درد شانه هنگامی که صحبت از تومور پانکوست 
می  شود ، یک علامت مهم است. بر اساس یک مقاله، تومورهای پانکوست تقریبا در 

همه بیماران باعث درد شانه و بازو می  گردد.
در اغلب موارد، افراد مبتلا به این نوع سرطان، معمولا مشکلات تنفسی که در سایر 
سرطان  های ریه رایج است، ندارند. به گفته  ی کارشناسان، علائم دیگر تومور پانکوست 
شامل ضعف عضلانی، سوزن سوزن شدن، از دست دادن حس، گرگرفتگی صورت و 

تعریق بیش از حد صورت است.
درد شانه همچنین می  تواند به دلیل متاستاز استخوان یا مزوتلیوم پلورال 

بدخیم باشد
درد شانه همچنین می  تواند با متاستاز استخوان یا مزوتلیوم پلورال بدخیم مرتبط 
باشد. متاستازهای استخوانی شامل سرطانی است که در استخوان  ها، در این مورد 
به استخوان  های نزدیک شانه، گسترش یافته است. تقریبا ۳۰ تا ۴۰ درصد از افراد 

مبتلا به سرطان ریه در طول دوره بیماری خود متاستاز استخوان را تجربه می  کنند.
مزوتلیوم پلورال بدخیم سرطانی است که در ریه  ها رخ می  دهد و اغلب با قرار گرفتن 
در معرض آزبست همراه است. یک گزارش نشان داد که  ۱۴ درصد از اولین علائم 

مزوتلیوم در بیماران، درد شانه بود.
سرفه، خستگی و تورم غدد لنفاوی از دیگر علائم اولیه سرطان ریه است

درد شانه تنها نشانه  ی اولیه  ی سرطان ریه نیست. کاهش بدون دلیل وزن، خستگی 
مفرط، تنگی نفس، تنفس سخت، سرفه  های که رفع نمی  شوند، سرفه خونی، تورم 
غدد لنفاوی و تورم بی دلیل اندام فوقانی همگی می  توانند از نشانه های اولیه سرطان 
ریه باشند. پزشکان توصیه می  کنند که هرگونه درد بدون دلیل که ادامه  دار است، باید 

توسط پزشک ارزیابی شود.

آرتروز بیماری شایع در سراسر جهان است که در صورت بروز می تواند به مفاصل 
انسان آسیب برساند، علائم آرتروز اغلب به آرامی رشد می کنند و در طول زمان 
بدتر می شوند. اما جالب است بدانید که با داشتن یک رژیم غذایی مناسب و 

کنترل شده می توانید آرتروز را درمان و کنترل کنید.
آرتروز به طور طبیعی درمان می شود به شرط اینکه شما بتوانید رژیم غذایی 
خود را تغییر دهید. حداقل ۲۰۰ نوع مختلف آرتروز وجود دارد، اما شایع ترین 
انواع آن آرتروز روماتوئید )ورم مفاصل( است. التهاب مفاصل حتی می تواند 
نشانه حساسیت غذایی باشد، مشخص کردن علت این بیماری دشوار است، اما 
شایع ترین عامل آن لبنیات، غلات تصفیه شده، برخی گوشت ها مانند گوشت 
گاو و گوشت خوک، تخم مرغ و برخی میوه ها می توانند باعث ایجاد آرتروز شوند.

شواهد نشان می دهد که ما می توانیم آرتروز را با رژیم غذایی مناسب درمان 
کنیم. رژیم غذایی غنی از غذا های گیاهی به شما کمک می کند، همچنین 

مصرف زیاد ماهی روغنی نیز مهم است.
آیا گوجه فرنگی و آب پرتقال برای آرتروز مضر است؟

آب پرتقال می تواند مفاصل شما را دچار درد کند و اگر گوجه فرنگی هایی که 
قصد دارید بخورید سرشار از پورین باشند، می توانند برای آرتروز مضر باشند.

پورین چیست و چرا باعث درد مفاصل می شود؟
به طورکلی بسیاری از مبتلایان به آرتریت رژیم غذایی غنی از پورین دارند. 
پورین ها به طور طبیعی در بدن و همه غذا ها یافت می شوند، اما برخی از غذا ها 
از نظر پورین غنی تر از بقیه هستند. پورین یک ماده طبیعی است که در تمام 

سلول های ما یافت می شود و هنگامی که یک سلول می میرد، پورین موجود در 
یک سلول تجزیه شده و تبدیل به اسید اوریک می شود.

اکسیدان  آنتی  واقع یک  در  نمی کند،  ایجاد  معمولًا مشکلی  اوریک  اسید 
ضروری است که به محافظت از عروق خونی کمک می کند، تنها زمانی مشکل 

ایجاد می کند که به مقدار زیاد وجود داشته باشد.
اوریک  بلور های اسید  به تشکیل  از حد می تواند منجر  اوریک بیش  اسید 
شود که می تواند در مفاصل و تاندون ها رسوب کند. برخی اوقات این اسید ها 
می توانند باعث نقرس شوند. امروزه نیز به طور گسترده ای شناخته شده است که 
می تواند منجر به آرتریت شوند و در نهایت منجر به نتیجه درد مفاصل، ماهیچه ها 

و تاندون ها شود.
چه میوه هایی پورین دارند؟

تنها گوشت است که دارای پورین نیست. بسیاری از میوه ها سرشار از پورین 
هستند و پزشکان زیادی این موضوع را به بیماران خود اطلاع نمی دهند و معمولا 
پزشکان به بیماران مبتلا به آرتروز توصیه می کنند که میزان مصرف میوه خود را 

افزایش دهند، که این موضوع می تواند برای آنان مشکل ایجاد کند.
خانواده مرکبات و آرتروز

همه مرکبات سرشار از پورین هستند. مرکبات شامل لیمو، نارنگی، پرتقال، 
گریپ فروت و پرتقال خونی بیشترین پورین را دارند، با این وجود میوه هایی 

هستند که ما به طور معمول بیشتر به شکل آبمیوه مصرف می کنیم.
مرکبات همچنین دارای سطح بالایی از پکتین هستند که می تواند سطح 

کلسترول خون را کاهش دهند. تقریباً به همه مبتلایان به آرتروز توصیه می شود 
نوشیدن آب پرتقال را متوقف کنند؛ بنابراین اگر از آرتروز رنج می برید، باید مصرف 

مرکبات خود را متوقف کنید.
سیب و آرتروز

نیستند.  پورین  دارای  شده  ذخیره  سیب های  اندازه  به  تازه  سیب های 
سیب هایی که در سوپرمارکت ها و محیط های خنک نگهداری می شوند، اکسیژن 
موجودشان کاهش پیدا می کند و باعث می شود تا پورین های بیشتری در داخل 
میوه ایجاد شود. سیب های تازه که از درخت به صورت مستقیم چیده می شوند 
غنی تر از سیب های انباری هستند، بنابراین اگر می توانید سیب های تازه و 
درختی تغذیه کنید. آب سیب که اغلب از سیب های کهنه تهیه مس شود، سطح 

پورین ها را حتی بیشتر افزایش می دهد.
آرتروز و غذا ها

اگر به آرتروز مبتلا هستید این مواد غذایی را مصرف کنید:
_ غلات سبوس دار

_ میوه های سرشار از آنتی اکسیدان ها
 E مصرف مکمل ویتامین _

_ آجیل به ویژه گردو 
_ ماهی ساردین، ماهی قزل آلا، ماهی کاد و ماهی هالیبوت

و غذا های زیر را مصرف نکنید:
_ روغن چرب

_گوشت قرمز مانند گوشت گاو و گوشت خوک
_ میوه ها و سبزیجات اسیدی

آناناس
آناناس میوه ای بسیار اسیدی است و می تواند حساسیت ایجاد کند. این میوه 
سرشار از پورین است که می تواند در درمان آرتروز مشکل ایجاد کند. همچنین 
سرشار از آنزیم بروملین هستند که به طور علمی ثابت شده است که به بیماران 
مبتلا به آرتروز کمک می کند. برای بهره مندی از بروملین، باید مقدار زیادی 

آناناس بخورید اما مصرف مکمل انتخاب بهتری است.
علاوه بر این آناناس سرشار از  ویتامین C است اما ویتامین دیگری ندارد، 
بنابراین بهتر است از خوردن آن اجتناب شود، زیرا محتوای اسیدی این میوه 

می تواند مشکلات زیادی از جمله مشکلات لثه ایجاد کند.
کیوی

 C کیوی از غذا های محبوب در رژیم غذایی است. این میوه سرشار از ویتامین
است و اغلب توسط پزشکان برای جلوگیری یا کنترل آرتریت توصیه می شود. 
پس چگونه مشکل ایجاد می کند؟ کیوی سرشار از ویتامین C  است اما حاوی 
قند است. میزان قند میوه کیوی حدود ۱۰ درصد است که بسیار زیاد است؛ 
بنابراین هم قند و هم اسید اضافی می تواند باعث شعله ور شدن شایع ترین انواع 
آرتروز شود. کیوی نیز سرشار از پورین است. آن ها برای رسیدن به سوپر مارکت 
محلی شما به مسافت های طولانی منتقل می شوند. در طول حمل و نقل شروع 

به تجزیه می کنند و این باعث افزایش مقدار پورین در میوه می شود.
انگور سفید

اگر انگور دوست دارید، از خوردن انگور سفید اجتناب و انگور قرمز و سیاه را 
جایگزین آن کنید. انگور سفید به طرز باور نکردنی سرشار از قند و همچنین بسیار 
اسیدی است. انگور سیاه و قرمز یک جایگزین عالی است زیرا سرشار از پتاسیم 
و همچنین بیوفلاونوئید های زیادی است. بیوفلاونوئید ها آنتی اکسیدان هایی 
هستند که می توانند سطح آنتی اکسیدان ها را در بدن کاهش دهند و این به 

مبارزه با بیماری های ضد التهابی کمک می کند.

چگونه آرتروز را با رژیم غذایی درمان کنیم؟

یک متخصص تغذیه مطرح کرد؛درمان بیماری آرتروز با رژیم غذایی 

تغذیه قبل و بعد از تزریق واکسن کرونا 
چگونه باشد

یک متخصص تغذیه در خصوص تغذیه سالم قبل و بعد از تزریق واکسن کرونا 
و همچنین تقویت سیستم ایمنی بدن جهت مقابله با این ویروس به ارائه نکاتی 

پرداخت.
شهاب اولیایی، متخصص تغذیه در خصوص توصیه های تغذیه ای برای قبل و 
بعد از تزریق واکسن کرونا گفت: در خصوص تغذیه قبل از تزریق واکسن باید گفت 
رژیم غذایی خاصی لازم نیست و اگر به طور کلی رژیم غذایی داشته باشیم که به 
تقویت سیستم ایمنی بدن کمک کرده باشد می تواند برای زمان تزریق واکسن 

هم مناسب باشد.
وی افزود: اما با توجه به توصیه های تغذیه ای، شب قبل از تزریق واکسن بهتر 
است که غذای سبک مثل سوپ های مقوی و مغذی حاوی عصاره مرغ یا گوشت، 

سبزیجات تازه و خانواده کلم ها استفاده شوند.
این متخصص تغذیه اظهار کرد: مصرف آب و مایعات به مقدار کافی؛ خواب 
راحت و کافی از نظر کیفی و کمی به جهت کاهش استرس و اضطراب پرهیز 
از کار با کامپیوتر و لپ تاپ و وسایل الکترونیک قبل از خواب، مصرف صبحانه 
قبل از تزریق واکسن به منظور جلوگیری از افت قند و فشار خون از اهمیت بسیار 

زیادی برخوردار است.
اولیایی بیان کرد: چنانچه اگر تزریق واکسن برای افراد همراه با عوارض نبود 
بهتر است به مقدار کافی آب بنوشند و غذاهایی حاوی امگا ۳ مانند گردو، ماهی 

یا مکمل امگا ۳ را مصرف کنند.
این متخصص طب سنتی با اشاره به مصرف گیاهان دارویی با خواص ضد 
التهابی جهت تقویت سیستم ایمنی بدن تصریح کرد: مصرف گیاهان دارویی 
مانند زنجبیل، نعنا فلفلی، زردچوبه، سیر و پیاز، دارچین که دارای خاصیت ضد 
التهابی هستند به همراه مصرف آجیل، مغزها، روغن کنجد و روغن زیتون جهت 

تقویت سیستم ایمنی بدن بسیار مؤثر هستند.
وی اظهار کرد: مصرف میوه و سبزیجات به دلیل بهره مندی از آنتی اکسیدان ها 
و مواد معدنی برای سیستم ایمنی مناسب است همچنین مصرف مقادیر کافی از 

پروتئین ها مانند حبوبات، تخم مرغ که حاوی روی و سلنیوم اند هستند.
این متخصص تغذیه با اشاره به اینکه در زمان شیوع کرونا از غذاهای فست 
فود، کنسروی چرب و پرنمک استفاده نشوند تصریح کرد: چنانچه اگر افراد با 
بدن درد شدید مواجه شدند می توانند مواد غذایی ضد التهاب که نام برده شد 
را استفاده کرده همچنین تخم آفتابگردان، سبزی های برگ سبز، غلات، بادام 
به رفع خستگی کمک  زمینی، شکلات تلخ، چای معمولی و سبز می تواند 
می کنند گفتنی است؛ مصرف نوشیدنی های خیلی شیرین سیستم ایمنی را 

تضعیف می کند.
اولیایی خاطرنشان کرد: مصرف پوره سیب زمینی، ماست پروبیوتیک، مرغ آب 
پز در افرادی که با مشکل اسهال پس از تزریق واکسن مواجه اند کمک کننده 
خواهد بود و چنانچه فرد با ضعف و بی حالی روبه رو بود می تواند از منابع ویتامین 
B۱ و B۶ مثل غلات، نان جو، شیر و لبنیات، عسل، دارچین، سیاه دانه و زنجبیل 

استفاده کند.
این متخصص تغذیه با اشاره به اینکه در صورت بروز تب پس از تزریق واکسن به 
پزشک مراجعه شود گفت: استرس یکی از عوامل مهم تضعیف کننده سیستم 
ایمنی است که بسیاری از افراد به دلیل استرس بالا دچار وخامت حال در بیماری 

می شوند بنابراین کنترل استرس برای مقابله با کرونا عامل بسیار مهمی است.

چرا کف پا پوسته پوسته می شود؟ 

آب و هوای گرم یکی از اصلی ترین دلایل بروز مشکلات پوستی از جمله پوسته 
پوسته شدن پا ناشی از تعریق بیش از حد است.

آب و هوای گرم یکی از اصلی ترین دلایل بروز مشکلات پوستی از جمله پوسته 
پوسته شدن پا ناشی از تعریق بیش از حد است.

در روزهای گرم سال مسلما علاقه شما به استفاده از صندل به جای کفش های 
پوشیده، بیشتر می شود و همین یکی از اصلی ترین دلایل بروز این عارضه در پاها 
است. هرچند عوامل شناخته شده دیگری غیر از گرما و تعریق نیز منجر به پوسته 

پوسته شدن کف پا خواهند شد:
عفونت قارچی: این عفونت ها ممکن است به کرات منجر به پوسته پوسته 
شدن کف پا شوند اما چون تشخیص داده نمی شوند، مورد غفلت قرار می گیرند. 
اگر شما بدون هیچ دلیلی شاهد بودید که کف پایتان پسته پوسته می شود، سریعا 
به پزشک مراجعه کنید تا عفونت های قارچی تشخیص داده شوند. چون در غیر 
این صورت می توانند ناخن ها را هم درگیر کرده و درمان مشکل تری داشته 

باشند.
تعریق بیش از حد: محیط مرطوب یکی از مناسب ترین محیط ها برای بروز 
عفونت های باکتریایی یا قارچی است که همگی منجر به پوسته پوسته شدن پاها 
می شوند. اگر در نتیجه ورزش و یا هر فعالیت دیگری دچار تعریق بیش از حد می 
شوید و این عارضه را در کف پا تجربه می کنید، با پزشک تان فورا در تماس باشید.
آفتاب سوختگی: اگرچه تنها قسمت های خاصی از بدن مانند صورت، شانه ها 
و دست ها و ... با محصولات ضد آفتاب پوشانده می شوند اما باید دانست که پاها 
نیز در صورت عدم برخورداری از کرم ها و لوسیون های ضد آفتاب می توانند دچار 
آفتاب سوختگی و در نهایت پوسته پوسته شدن، گردند. پس نگذارید پاها در برابر 

پرتوهای فرابنفش خورشید که بسیار مضر هستند، بدون ضد آفتاب باقی بمانند.
اگزما: یکی از عوارض اگزما، پوسته پوسته شدن پاها است که البته با خارش و 
خشکی در سراسر بدن نیز خود را نشان می دهد. برخی تغییرات ساده در شیوه 
زندگی می  تواند تا حدود زیادی به کاهش علائم اگزما کمک کند. استراحت 
کافی داشته باشید، تفریح کنید و به تمدد اعصاب بپردازید، افکار منفی را از 
خود دور کنید، دوش آب گرم در رسیدن به آرامش بسیار مؤثر است. از محصولات 
بهداشتی و آرایشی ضدحساسیت و ضعیف استفاده کنید. همیشه پوست خود 

را مرطوب نگه دارید. مرطوب  کننده  ها از خشکی پوست جلوگیری می  کنند.
کم آبی بدن: علاوه بر علائمی از قبیل خستگی، کاهش متابولیسم، ابتلا به 
جوش و ... کاهش آب بدن می تواند با پوسته پوسته شدن پاها خود را نشان دهد. 
البته کم آبی بدن منجر به پوسته پوسته شدن هر نقطه از بدن نیز خواهد شد. در 
طول کار روزانه آب میل کنید. یک قانون کلی که به کار می آید این است که هر 

۱۵ دقیقه ۱۷۰ میلی لیتر آب مصرف کنید.

یک متخصص تغذیه :
گیاهخواری باعث کمبود ویتامین B۱2 می شود 
یک متخصص تغذیه گفت: گیاه خوارانی که از لبنیات و تخم مرغ استفاده 

نمی کنند با کمبود ویتامین B۱۲ مواجه می شوند. 
نرگس جوزدانی، اظهار کرد: یکی از اصلی ترین مشکلات گیاه خواران مطلق 

که از لبنیات و تخم مرغ استفاده نمی کنند، کمبود ویتامین B ۱۲ است.
او ادامه داد: ثابت شده است که کمبود ویتامین B۱۲ افراد را بیشتر در معرض 
خطر ابتلا به بیماری کرونا قرار می دهد به دلیل اینکه منابع این ویتامین بیشتر 
در منابع حیوانی مانند گوشت، جگر و لبنیات و تخم مرغ وجود دارد، بنابراین 
در این شرایط سیستم ایمنی فرد تضعیف می شود. او افزود: اگر فردی که گیاه 
خوار است، لبنیات و تخم مرغ مصرف کنند، دچار کمبود پروتئین و ویتامین 
B۱۲ نمی شوند. جوزدانی بیان کرد: کمبود پروتئین و ویتامین B۱۲ در افراد گیاه 

خوار باعث فقر آهن، آسیب به سیستم ایمنی و ابتلا به انواع بیماری ها می شود.
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مدیرکل انتقال خون استان قم: 
روند کاهشی اهدای خون نگران کننده است 
مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: اگر چه ذخایر خون در قم در وضعیت 
پایداری قرار دارد، ولی ادامه روند کاهشی اهدای خون در استان طی چند ماه اخیر 

نگرانی ها برای حفظ شرایط پایدار کنونی را افزایش داده است. 
مرتضی نوریان مدیرکل انتقال خون قم ، اهدای خون را امری لازم، ضروری و 
همیشگی دانست و افزود: در پنج ماه اول امسال، با افت اهدای خون در استان 
مواجه هستیم به گونه ای که در این مدت نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۴.۶ 

درصد اهدای خون در قم کاهش یافته است.
مدیرکل انتقال خون قم افزود: در تیرماه امسال با کاهش ۲۰درصدی و در مرداد 
ماه نیز با کاهش ۱۱ درصدی اهدای خون نسبت به مدت مشابه سال گذشته مواجه 

هستیم که ادامه این روند نزولی بسیار نگران کننده است.
نوریان بیان کرد: اگر چه میزان اهدای خون در پنج ماه نخست امسال در استان 
کاهش ۴.۶ درصدی را نشان می دهد، ولی همزمان در این مدت با افزایش حدود 

۱۳ درصدی مصرف خون در مراکز بیمارستانی استان مواجه هستیم.
مدیرکل انتقال خون قم عنوان کرد: در مرداد ماه امسال سه هزار و ۹۱۹ نفر برای 
اهدای خون به مراکز انتقال خون استان مراجعه کردند که از این تعداد سه هزار و 
۱۲۵ نفر موفق به اهدای خون شدند که این آمار از نظر تعداد مراجعه کننده ۸.۵ 
درصد و از نظر اهدا ۱۱ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش یافته است.
نوریان حفظ پایداری شبکه خون رسانی کشور را یکی از الزام های مهم تامین 
خون مورد نیاز بیماران دانست و تاکید کرد: به دلیل کاهش اهدای خون و از طرفی 
افزایش مصرف خون در مراکز درمانی استان، ارسال خون از قم به شبکه خون 
رسانی کشور کاهش ۹۱ درصدی را در مردادماه جاری نسبت به سال گذشته به 

ثبت رسانده است.
و  به خون  بیماران  نیاز همیشگی  به  توجه  با  قم گفت:  انتقال خون  مدیرکل 
فرآورده های آن و ضرورت اهدای مستمر خون در تمامی ایام سال درخواست ما 

ادامه استمرار اهدای خون در استان است.
نوریان بیان کرد: خون و فرآورده های آن جایگزین مصنوعی ندارد و منبع دسترسی 
به آن تنها خون هم نوعان و انسان های دیگر است و، چون زمان ماندگاری خون 
محدود است، امکان ذخیره خون در مدت طولانی وجود ندارد به همین دلیل باید 

اهدای خون به صورت مرتب، مستمر و در طول سال صورت گیرد.
او، گرمای زیاد هوا و قرار گرفتن دوباره این استان در وضعیت قرمز کرونایی را 
دلیل کاهش اهدای خون دانست و گفت: توصیه و درخواست ما به اهداکنندگان و 
مردمی که از سلامت برخوردار هستند و علائم بیماری ندارند، این است که جهت 

اهدای خون به مراکز انتقال خون قم مراجعه و نسبت به اهدای خون اقدام کنند.
تأکید بر رعایت مسائل بهداشتی در مراکز انتقال خون 

مدیرکل انتقال خون قم با تأکید بر رعایت مسائل بهداشتی در مراکز انتقال خون 
این استان گفت: این مراکز به صورت مستمر ضدعفونی و گندزدایی می شوند 
ضمن این که پیش از ورود اهداکنندگان به این مراکز، وسایل مراقبتی فردی شامل 

دستکش و ماسک نیز در اختیار آنان قرار می گیرد.
نوریان با تأکید بر لزوم به همراه داشتن کارت ملی توسط داوطلبان اهدای خون، 
افزود: تمام افراد بالای ۱۸ سال که از سلامت کامل برخوردار بوده و هیچ گونه 

علامتی از آنفلوانزا یا سرماخوردگی ندارند، امکان اهدای خون دارند.
مدیرکل انتقال خون قم ادامه داد: افراد علاقه مند برای مشارکت در این امر خدا 
پسندانه و ثبت اطلاعات خود در بانک اهداکنندگان قم ضروری است با به همراه 
داشتن کارت ملی به مراکز انتقال خون استان مراجعه کنند ضمن اینکه شهروندان 
www. برای تسهیل در اهدای خون می توانند برای دریافت زمان نوبت در سامانه

IBTO.ir ثبت نام تا در زمان معین به پایگاه انتقال خون مراجعه کنند.
در شهر قم ۲ مرکز انتقال خون واقع در میدان روح الله و بلوار ۱۵ خرداد وجود 
دارد. علاوه بر بیماران نیاز به عمل جراحی و مجروح های ناشی از تصادف ها، بیش 
از یک هزار بیمار دیالیزی و حدود ۲۰۰ بیمار تالاسمی در قم وجود دارند که نیازمند 
دریافت مستمر خون هستند. مرکز انتقال خون روح الله قم، در میدان روح الله 

جنب دبیرستان امام صادق )ع( واقع است.
 

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم خبرداد: 

ذخیره سازی مناسب کود های یارانه ای 
برای کشت پاییزه  

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم گفت: اقدام های لازم به منظور 
تامین، تدارک و ذخیره سازی مناسب و کافی کود های یارانه ای برای کشت پاییزه 

امسال در استان قم انجام شده است. 
با وجود همه  حسین زند مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی قم گفت: 
محدودیت های مالی، ارزی و اجرایی به ویژه درگیری با بیماری منحوس کرونا، طبق 
برنامه ریزی به عمل آمده و مطابق برنامه زمان بندی برای آغاز کشت پاییزه، بیش از 
پنج هزار تن انواع کود های یارانه ای ازته، فسفاته و پتاسه در استان ذخیره سازی 

شده است.
زند اضافه کرد: با توجه به تامین، تدارک و ذخیره مناسب کود های یارانه ای، 
در  نگرانی  و  دغدغه  هیچ گونه  بدون  کشاورزی  بخش  برداران  بهره  و  کشاورزان 

خصوص تامین کود، فصل کشت پاییزه را به خوبی و با اطمینان لازم آغاز کنند.
مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی قم یادآور شد: برنامه ابلاغی شرکت 
خدمات حمایتی کشاورزی قم در سال جاری مشتمل بر ۱۷هزار و ۵۰۰ تن انواع 
کود های یارانه ای ازته، فسفاته و پتاسه است که از ابتدای سال تاکنون حدود ۱۰ 
هزار تن معادل ۶۰ درصد برنامه ابلاغی یاد شده تدارک و یا از طریق شبکه کارگزاران 
شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان برای مصارف بخش کشاورزی توزیع 

شده است.
زند بیان کرد: امید است با ذخیره سازی مطلوب کود های مورد نیاز کشاورزان قمی 
که در انبار های تحت پوشش شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان وجود دارد 

شاهد افزایش کمی و کیفی محصولات این بخش باشیم.
مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی قم توضیح داد: سال گذشته ۱۳ هزار تن 
کود اوره توسط شرکت خدمات حمایتی کشاورزی در قم توزیع شد که نسبت به 

مدت مشابه سال ۹۸ حدود ۲ هزار تن افزایش داشته است.
بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند 
به نحوی که کشاورزی به تن هایی بیش از ۴۵ درصد اشتغال روستائیان در بخش های 
مختلف استان را به خود اختصاص داده است. میزان متوسط تولید بخش کشاورزی 
استان قم در سال حدود یک میلیون تن در زمینهٔ محصولات زراعی، باغی، دامی و 

شیلات است.
 

یک فعال حوزه سینما در قم:

آثار سینمای مستند در قم محلی
 برای اکران ندارند

یکی از فعالان سینما در قم از نبود امکانات کافی در حمایت از اکران اختصاصی 
آثار و تولیدات بومی سینمای بلند و کوتاه در شهر قم گلایه کرد و گفت: متاسفانه 
عرضه تولیدات سینمایی با قالب مستند و تجربی هنوز با مشکل دیرینه اکران در 
سینما و یا تحت عنوان محافل و رویدادهای سینمایی و همچنین شبکه تلویزیون 
بومی استان مواجه است. حمید رضا منتظری با اشاره به وضعیت نامناسب تولید 
و اکران آثار سینمای شریف و متعهدانه مستند در قم اظهار کرد: سینمای مستند 
در جهان از جایگاه بسیار ویژه ای برخوردار است و بطور کلی می توان یادآور شد، 
»سینما« در واقع با فیلم های مستند متولد شده است و همان اولین تصاویر متحرک 
که توسط دوربین برادران لومیر فرانسوی از »خروج کارگران از کارخانه« و »ورود یک 
قطار مسافربری به ایستگاه راه آهن« فیلمبرداری شده، همگی اولین فیلم های 
مستند در تاریخ سینما هستند. وی افزود: در دنیای امروز اهمیت و کاربرد فیلم 
مستند، چه با گرایش های خبری و ژورنالیستی و چه با گرایش های هنری و شاعرانه، 
در مقام یک رسانه پرنفوذ، قدرتمند و تاثیرگذار برای مقاصد آموزشی و ارتقای آگاهی 
در جامعه مورد بهره برداری قرار می گیرند و این ظرفیت بی بدیل سینمای مستند، 

امری روشن و غیر قابل انکار است.

مدیرکل پست استان قم خبرداد: 

رشد 5۰درصدی مرسولات ثبتی پستی
مدیرکل پست استان قم گفت: از ابتدای امسال تا پایان مرداد نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۵۰ درصد رشد در بخش مرسولات ثبتی رخ داده و این رشد ۵۰ درصدی 

آمار بی سابقه ای را در پست استان قم رقم زده است. 
ابوالفضل باقری منش مدیرکل پست استان قم ، با اشاره به روند ادامه کرونا و 
افزایش ترافیک کاری شبکه پستی در بخش قبول و توزیع مرسولات پستی عنوان 
کرد: شبکه پستی کشور از ابتدای شیوع کرونا با هدف کمک به تحقق پویش در خانه 
بمانیم بدون تعطیلی در کنار مردم قرار گرفت تا نیاز آن ها را با توجه به محدودیت ها و 

ممنوعیت های تردد در سطح استان و کشور مرتفع سازد.
 مدیرکل پست استان قم افزود: در روز هایی که ویروس کرونا محدودیت هایی را در 
تردد و خروج از خانه برای مردم به وجود آورد، کارکنان پست با افزایش بی سابقه ای 
از کار مواجه شدند و بدون تعطیلی حتی در روز های اوج کرونا به خدمت رسانی 

پرداختند تا شرایط را برای مردم آسان تر نمایند.
او ادامه داد: پست در دوران شیوع کرونا با جلب اعتماد مردم و در کنار آنان برای 
خدمت رسانی ایستاد و به عنوان رابطی میان آن ها با یکدیگر و با فروشگاه ها قرار 
گرفت و به دلیل ارتباط تنگاتنگ کارکنان با مردم، همکاران زیادی به ویروس کرونا 
مبتلا شدند که با پیگیری دلسوزانه مسئولان و قرار دادن پست در گروه یک مشاغل، 
کارکنان پست در اولویت واکسیناسیون قرار گرفتند و ماه گذشته همزمان با دیگر 
همکاران شبکه پستی، کارمندان پست استان اعم از رسمی، پیمانی، قراردادی و 

شرکتی دوز اول واکسن کرونا را دریافت نمودند.
باقری منش با اشاره به عدم تعطیلی پست در دوران شیوع کرونا افزود: به دلیل 
ترافیک بالای کاری و با کسب مجوز های لازم برای خدمت رسانی هرچه بهتر به مردم 
کارمندان پست در بخش اجرایی با تمام ظرفیت و تلاش مضاعف به ارائه خدمات 
مشغول هستند، زیرا اگر تنها یک روز پست تعطیل شود مشکلات بزرگی از جمله 

معضلات اقتصادی رخ خواهد داد و کسب و کار های زیادی آسیب خواهد دید.
باقری منش در ادامه از افزایش ۱۵ درصدی توزیع مرسولات در پنج ماه امسال 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد.
مدیرکل پست قم در بخش دیگری از سخنان خود از موفقیت پست استان در 
کسب قرارداد توزیع کالا های اساسی خبر داد و گفت: در راستای رصد هوشمند 
توزیع کالا های اساسی، از ابتدای خردادماه پست استان به عنوان پایلوت طرح رصد 
توزیع مرغ از مبدا )کشتارگاه( تا مقصد )فروشگاه( انتخاب شد و پس از بررسی و طی 
مراحل و گذشت سه ماه از شروع طرح درحال حاضر با موفقیت به مرحله نهایی 

رسیده و عملیاتی شده است.
 مدیرکل پست استان قم در پایان افزود: با موفقیت کسب شده در طرح پایش مرغ، 
پایش دیگر کالا های اساسی در دستور کار شرکت ملی پست و پست استان می باشد.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم خبرداد:

صدور 28۰ مجوز موقت برپایی هیأت
 با رعایت شیوه نامه های بهداشتی

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم از صدور ۲۸۰ مجوز برپایی موقت هیأت با 
محوریت رعایت شیوه نامه های بهداشتی در دهه اول محرم خبر داد. 

حجت الاسلام و المسلمین مرتضی شعبان زاده با بیان این که اداره کل تبلیغات 
اسلامی استان با تشکیل ستاد ساماندهی هیئات و عزاداری ها به دنبال رعایت شیوه 
نامه های بهداشتی در هیئات استان بوده است اظهار کرد: در این زمینه، کارگروه 
های ده گانه ستاد محرم و همچنین جلسه های مختلف توجیهی در دستور کار بوده 

است.
وی اضافه کرد: آموزش رابطین بهداشتی نیز بر اساس هماهنگی با دستگاه ها و 
نهادهای مسؤول در روزهای پیش از آغاز ماه محرم الحرام مورد توجه بود و برخی از 

این آموزش ها ادامه دارد.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان سپس به اهمیت برگزاری هیئات و عزاداری ها 
در فضای باز و بر اساس مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا توجه داد و اذعان کرد: 
بر این اساس یکی از فعالیت های ما معرفی هیئات مذهبی و عزاداری به دو اداره 
کل آموزش و پرورش و ورزش و جوانان برای استفاده از فضاهای باز در اختیار این 

دو اداره کل بوده است.
شعبان زاده همچنین به برنامه ریزی انجام شده برای راه اندازی حسینیه های سیار 
و مجازی بویژه در ایام دهه اول ماه محرم الحرام اشاره کرد و ادامه داد: توزیع بیش 
از ۱۶ هزار ماسک در بین هیئات مذهبی استان نیز از دیگر اقدامات انجام شده در 
روزهای دهه نخست ماه محرم الحرام امسال بوده است. وی تداوم طرح مواسات و 
کمک های مؤمنانه را در ایام عزاداری خاندان رسالت و امامت یادآور شد و گفت: 
یکی دیگر از اقدامات این اداره کل در این ایام، هماهنگی با واعظان و مداحان برای 
حضور همراه با رعایت شیوه نامه های بهداشتی در مراکز بهداشتی و درمانی استان و 
برپایی مجلس روضه برای کادر بهداشت و درمان و همچنین بیماران بستری بود. وی 
افزود: این اداره کل برای دهه نخست ماه محرم الحرام سال جاری، حدود ۲۸۰ مجوز 
برپایی موقت هیئت با محوریت رعایت شیوه نامه های بهداشتی صادر کرده است، 
ضمن آن که حدود ۵۰۰ بازدید نظارتی نیز با فعالیت بیش از ۱۵۰ ناظر در دستور کار 
بوده که این بازدیدها، برخی تذکرهای شفاهی را نیز به دنبال داشته است. مدیرکل 
تبلیغات اسلامی استان در عین حال پیگیری ۱۰۰ شکایت مردمی، برگزاری مسابقه 
های کتابخوانی در دهه اول ماه محرم با موضوع نهضت عاشورا و امر به معروف و نهی 
از منکر، تولید بیش از ۱۰۰۰ محتوا با حضور ۱۵ تیم و انتشار آن ها در شبکه های 
اجتماعی، تأسیس ۱۵ هیئت پسرانه مربوط به پسران ۵ تا ۱۵ سال و به نام حضرت 
علی اصغر )ع( و همچنین ساماندهی تبلیغ روحانیون و اعزام گروه های تبلیغی را از 

دیگر اقدامات اداره کل متبوع خود در روزهای اخیر معرفی کرد.
 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم خبرداد:

اتصال تمام مدارس شهری و روستایی 
به شبکه ملی اطلاعات

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم با اشاره به تحقق ۱۰۰ درصدی 
اتصال مدارس شهری و روستایی استان به شبکه ملی اطلاعات، گفت: با اتمام 
طرح هوشمندسازی مدارس ۷۵۱ مدرسه شهری و روستایی به شبکه ملی اطلاعات 

متصل و از اینترنت رایگان برخوردار شدند.
جوادغلام پور اظهار داشت: علاوه بر این طرح های ارتباطی شرکت های بخش 
خصوصی و دولتی با اعتباری بالغ بر۳۴۱ میلیارد ریال و طرح توسعه ارتباطات 

روستایی نیز به ارزش ۲۱ میلیارد ریال آماده بهره برداری شده است.
احداث  نوری،  فیبر  سوییچ،  انتقال،  دیتا،  شبکه  توسعه  طرح های  گفت:  وی 
ایستگاه جدید تلفن همراه، ارتقاء تکنولوژی ایستگاه های تلفن همراه و سیگنال 
رسانی در هفته دولت آماده بهره برداری است. وی تصریح کرد: طرح های قابل 
افتتاح شرکت خدمات ارتباطی ایرانسل با سرمایه گذاری ۹۲ هزار و ۵۰۰ میلیون 
ریال، طرح های قابل افتتاح شرکت ارتباطات سیار ایران )همراه اول( با سرمایه گذاری 
پنج هزار میلیون ریال، طرح های قابل افتتاح شرکت مخابرات ایران با سرمایه گذاری 
۲۴ هزار و ۳۰۰ میلیون ریال و طرح های قابل افتتاح شرکت ارتباطات زیرساخت با 
۲۲۰ هزار میلیون ریال نیز از دیگر طرح ها است، که درمجموع ۳۴۱ هزار و ۸۰۰ 
میلیون ریال می باشد. وی در ادامه افزود: در سال جاری همزمان با هفته دولت ۲۱ 
میلیارد ریال نیز برای طرح توسعه پهن باند روستایی اختصاص داده شده است. 
غلام پور با تاکید بر اتصال تمام روستاهای بالای ۲۰ خانوار به شبکه ملی اطلاعات و 
اینترنت پرسرعت خاطرنشان کرد: دسترسی ۹۰ درصد روستاهای بالای ۲۰ خانوار 
به تلفن ثابت و برخورداری تمام روستاهای بالای ۲۰ خانوار از پوشش حداقل یکی از 
کارورهای )اپراتورهای( همراه و دسترسی ۸۳ درصدی روستاهای بالای ۲۰ خانوار 
به اینترنت پرسرعت ثابت و برخورداری ۵۷ درصدی روستاهای بالای ۲۰ خانوار از 
خدمات رومینگ بین اپراتوری از جمله اقدام های انجام شده درحوزه ارتباطات 
روستایی می باشد. وی با اشاره به تحقق ۱۰۰ درصدی اتصال مدارس شهری و 
روستایی استان به شبکه ملی اطلاعات، بیان کرد: با اتمام طرح هوشمندسازی 
مدارس ۷۵۱ مدرسه شهری و روستایی به شبکه ملی اطلاعات متصل و از اینترنت 

رایگان برخوردار شدند.

بیش از ٦٠ درصد پسرهای ٢٠ تا ٣٠ ساله در ایران مجرد هستند؛ این یعنی بیش از ٥ 
میلیون پسر ٢٠ تا ٣٠ ساله زندگی مجردی دارند و رؤیای تشکیل خانواده را در سر دارند.

 طبق آمارهای ثبت احوال کشور، همان طور که کشور از نظر نرخ باروری و سالمند 
شدن جمعیت وضعیت خوبی ندارد، تعداد جوانان نیز در کشور در حال کاهش است. 
وضعیتی که قرار دادن آن در کنار سختی های ازدواج در سالهای اخیر خبرهای خوبی 
برای دغدغه مندان حوزه جمعیت و خانواده ندارد. درحالی که پیمایش های مختلف 
نشان می دهد، ازدواج هنوز در جامعه ایرانی و بین جوانان مقبولیت دارد، اما مشکلات 
فرهنگی و اقتصادی هم سن ازدواج را بالا برده است و هم اشتیاق به ازدواج را در جوانان 

کاهش داده است.
جوانی رو به کاهش است

آمار جوانان ١٥ تا ٢٩ سال کشور که در سرشماری سال ١٣٩٠،  ٢٣ میلیون و ٧٠٠ هزار 
نفر شمارش شده بود، در سال ١٣٩٥ به ٢٠ میلیون و ٥٠ هزار نفر کاهش و در سال ٩٩ به 
١٧ میلیون و ٨٢٧ هزار نفر رسیده است که یک آمار کاهشی است. بر اساس همین آمار 
بیش از ٦٠ درصد پسرهای ٢٠ تا ٣٠ ساله در ایران مجرد هستند؛ این یعنی بیش از ٥ 
میلیون پسر ٢٠ تا ٣٠ ساله زندگی مجردی دارند و رؤیای تشکیل خانواده را در سر دارند.

تمایل به ازدواج هست، شرایط نیست
درحالی که برخی افراد اصرار دارند که بالا رفتن سن ازدواج و میزان بالای مجردین را به 
کاهش تمایل و مقبولیت مقوله ازدواج در جامعه ارتباط بدهند، پیمایش ها و پژوهش ها در 
این رابطه نشان می دهد که تمایل به ازدواج در میان جوانان ایرانی وجود دارد، اما شرایط 

حاکم مانع از ازدواج آنان می شود.
بهزاد خلیلی؛ کارشناس و پژوهشگر حوزه خانواده در توضیح این موضوع گفت: » 
نگرش سنجی که ایسپا) مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران( به سفارش دفتر برنامه ریزی 
توسعه اجتماعی جوانان وزارت ورزش انجام داده است » سنجش نگرش جوانان ایرانی 

به ازدواج و تشکیل خانواده، موج دوم« نام دارد«.
وی افزود: » در این نگرش سنجی قسمتی با عنوان »میزان باور به ضرورت ازدواج« با 
طرح دو سوال از پاسخگویان آمده است. یکی »میزان باور به ضرورت ازدواج« و دیگری 
»تصمیم به ازدواج در آینده. در قسمت میزان باور به ضرورت ازدواج، از جوانان مجرد 
پرسیده اند که شما با این گویه موافق هستید یا مخالف؟  بعضی از این نمونه ها گفته اند که 
»ضروری نیست هرکس حتما ازدواج کند«وقتی ما از »ضرورت« ازدواج صحبت می کنیم، 
طبیعی است که برخی بگویند اگر کسی موفق به ازدواج نشد هم ایرادی ندارد. البته باز 
هم  هم بیش از ٦٠درصد گفته اند که با این گزاره مخالف هستند و ازدواج را یک ضرورت 

بیان کرده اند.«
خلیلی درباره گزاره » تصمیم به ازدواج در آینده« در این نظرسنجی گفت: » نگرش 
سنجی صراحتا می گوید که تنها ٣/٤  جامعه هدف گفته اند که هرگز ازدواج نخواهد کرد. 
٢/٢٥ درصد ابراز تردید کرده اند و ٣/٦٨ درصد هم گفته اند یک روز ازدواج خواهند کرد. 

در ادامه از جامعه ای که گفته اند اصلا ازدواج نمی کنند و جامعه ای که نسبت به ازدواج 
مردد بوده اند، پرسیده اند که »اگر شرایط اقتصادی برای ازدواج فراهم بشود، به این 
موضوع فکر می کنید؟« و ٢/٦٢ درصد پاسخگویان گفته اند که اگر شرایط اقتصادی 

بهبود پیدا کند به ازدواج فکر می کنند.«
طبق گفته های این پژوهشگر خانواده در این نظرسنجی مهمترین دلیل تاخیر در 
ازدواج در نگرش سنجی، »نیافتن همسر مناسب« با آمار حدود نیمی از پاسخگویان بوده 
است. بعد از آن » بالا بودن هزینه های زندگی مشترک« و »نداشتن شغل«، به عنوان عامل 

تاخیر ازدواج مطرح کرده اند.
خطرات تعویق ازدواج

نیاز جنسی و نیاز به داشتن همدم و همراه به عنوان نیازهای فطری، در جامعه ما در 
قالب ازدواج مقبولیت و رسمیت دارد. با تعویق در این پدیده به دلایل فرهنگی و اقتصادی 
تبعات ناخوشایند فرهنگی و اجتماعی بسیاری گریبان نسل جوان را خواهد گرفت. از 
جمله این تبعات می توان به بروز یاس و ناامیدی و افسردگی در افراد، خلاءهای عاطفی و 

احساس تنهایی و گسترس فساد و فحشا به دلیل فوران نیازجنسی اشاره کرد.
سبک زندگی جدید و تشدید خطرات تعویق ازدواج

از طرف دیگر بالا رفتن سن ازدواج، فرزندآوری را هم به تعویق می اندازد. طبق آمار 
خانواده های ایرانی بعد از ازدواج، بین ٣تا٥سال تمایلی به داشتن فرزند ندارند و بعد از 
آن به دلیل بالا رفتن سن یا فرزندآوری بسیار مشکل و در مواردی ناممکن می شود و یا 

اختلاف سنی بسیار والد و فرزند تبعات مختلف دیگری را متوجه خانواده می کند.
برخی پزشکان در چندسال اخیر درباره بروز یائسگی زودرس بین زنان ایرانی هشدار 
داده اند. یائسگی زودرس به فرآیندی گفته می شود که زن قبل از چهل سالگی دچار قطع 

قاعدگی شده و توانایی فرزندآوری را از دست می دهد.
این مشکل اغلب به دلیل سبک زندگی و تغذیه ای مدرن، استرس و اضطراب که 
به هم ریختگی هورمون ها را به دنبال دارد پیش می آید. این زنان به جز رنج عدم توانایی 
فرزندآوری، سالهای پیش رو را نیز باید با عواقب این پدیده که زودتر از موعد به سراغ بدن 

آنها آمده است، سپری کنند.
چاره فوری نیاز است

فرهنگی  موانع  رفع  و  شغل  مسکن،  ازدواج،  مثل  خانواده  حوزه  مسائل  به  توجه 
موضوعاتی است که از زبان برخی مسئولین مکررا شنیده می شود. اما آنچه واضح است و 
آمارها و مشاهدات نیز آن را تایید می کنند، عدم توجه کافی به این مقولات در عمل است. 
کارهایی نیز که در این زمینه انجام می شود آنقدر موثر نیست که حرکت رو به جلویی را در 

این زمینه شاهد باشیم.
لازم است کارشناسان، دلسوزان و دغدغه مندان حوزه خانواده با شروع دولت جدید، 
مطالبات در حوزه خانواده را به صورت منسجم تر، عملی تر و کاربردی تر به مسئولین این 

حوزه ارائه کنند و به طور جدی پیگر مطالبات جوانان در این حوزه باشند.

با گسترش روز افزون واکسیناسیون عمومی کرونا، موضوع جدیدی در جامعه 
نمود پیدا کرده و نگرانی هایی را موجب شده است زیرا به گسترش بیماری 

کووید-۱۹ دامن می زند.
ارائه واکسن و  در میان تقاضای عموم مردم برای گسترش و رشد شتابان 
بهره مندی اقشار بیشتری از این امکان درمانی و بهداشتی، در کمال تاسف 
شماری از شهروندان عامدانه و با بهانه های واهی از تزریق واکسن امتناع کرده و 
خواسته یا ناخواسته موجبات پایداری و ماندگاری بیشتر ویروس منحوس کرونا 

می شوند.
این وضعیت وزارت بهداشت و مسئولان ستاد ملی مقابله با کرونا را ناچار به 
اتخاذ تدابیری برای اجبار شهروندان به تزریق واکسن کرده است؛ در همین 
رابطه اعلام شد که به زودی کسانی که هر دو دوز واکسن کرونا را دریافت کرده اند، 
کارت واکسن دریافت می کنند و خدمات عمومی از جمله بلیت هواپیما، قطار، 
اتوبوس و خدمات بانکی و اقامت در هتل، منوط به داشتن کارت واکسن یا به 

عبارتی کارت سلامت خواهد بود.
آن گونه که معاون درمان ستاد مقابله با کرونای تهران گفته، ارائه »کد سلامت« 
)Health Code(، به سیستم نظام سلامت کشورها این امکان را می دهد به همه 
سوابق واکسیناسیون و بیماری فرد دسترسی پیدا کنند و از حضور افرادی که به 

عمد واکسن نزده اند، در اجتماعات جلوگیری می شود.
به این ترتیب تنبیهات و تحدیدهای اجتماعی مختلفی در انتظار کسانی است 

که عامدانه از تزریق واکسن اجتناب کنند و یا آن را به تاخیر اندازند.
در کنار این تدابیر، برای الزام همه جمعیت هدف کشور به تزریق واکسن، 
واقعیت های علمی و بهداشتی موکدی برای لزوم واکسیناسیون عمومی وجود 
دارد؛ مطابق با توصیه بسیاری از همه گیرشناسان جهان، برای قطع زنجیره 
همه گیری و انتقال خطرناک ویروس، لازم است حداقل ۷۰ درصد جمعیت 
کشور واکسینه شوند تا بتوان چشم اندازی مثبت از پایان این وضعیت حاد 
را  جامعه  درصد  حداقل ۷۰  نتوان  اگر  واقع  در  داشت؛  جامعه  در  سلامتی 

واکسینه کرد، نمی توان به قطع زنجیره کرونا رسید.
از طرفی با ظهور و گسترش سویه های جدید ویروس کرونا، برخی کشورها 
تصمیم گرفته اند تزریق دوز سوم واکسن را هم به عنوان »دوز یادآور« در برنامه 
ملی بهداشتی خود قرار دهند تا اطمینان بیشتری از سلامت مردم کسب کنند.
در این شرایط اخبار امتناع افرادی از واکسن، به بهانه های مختلف نه تنها 
بخشودنی نیست بلکه مستوجب وارد آوردن خسارات جانی و مالی بسیاری به 

کشور خواهد بود.
از جنبه اجتماعی و مسئولیت فردی، همه آحاد جامعه لازم است از هرگونه 
امتناع عمدی )یا حتی سهوی( از مراجعه به مراکز واکسیناسیون و یا پایگاه های 

مستقر خودداری و برای قطع زنجیره مرگبار این ویروس تلاش کنند.
فردی که واکسن نمی زند، علاوه بر اینکه به خود و خانواده اش زیان می رساند، 
باعث گسترش ناخودآگاه انتشار ویروس شده و بار بهداشتی، مالی، سرمایه ای 

و هزینه های گزافی را بر جامعه تحمیل می کند.
در زندگی اجتماعی امروز نمی توان از مسئولیت های فردی شهروندان با دیده 
اغماض گذشت و بی اعتنا به الزامات زیست جمعی، آینده ای روشن را متصور 

شد.   
با گذشت ۱۹ ماه از ورود و شروع همه گیری کرونا، همه صاحبنظران بر این 
مراعات  کنار  در  معتبر،  داروهای  از کشف  پیش  و  اطلاع بعدی  تا  عقیده اند 
شیوه نامه های بهداشتی همچون فاصله گذاری اجتماعی و استفاده از ماسک، 
تنها راه مطمئن برای جلوگیری از ابتلاهای شدید و خفیف به ویروس کرونا، 

راهکار تزریق واکسن است و بس.
درواقع افرادی که واکسن نمی زنند، هیچگونه سپری برای مقابله و جلوگیری 
از ابتلا به سویه های قدیم و جدید آن ندارند و هرگز از پیامدهای آن در امان 

نخواهند بود.
گزارش های خبری منتشر شده نشان می دهد بخشی از کسانی که واکسن 

نمی زنند، تحت تاثیر شایعه های بی اساس و بی مبنایی هستند که تزریق واکسن 
را خطرناک و یا زیانبخش می دانند!

است چنان  موجود  در فضای مجازی  وفور  به  متاسفانه  که  اطلاعات  این 
و  یا مرجع معتبر پزشکی  تا کنون هیچ فرد  بی اعتبار و غیرعلمی است که 

بهداشتی آن را تائید نکرده.
باید توجه داشت واکسیناسیون مساله جدیدی در کشور نیست و واکسن 
کرونا نیز ماده ای خارق العاده و عجیب نیست؛ واکسن کرونا همان فناوری و 
علم ویروس کشته و یا ضعیف شده است که باعث می شود سیستم ایمنی بدن 
تحریک شود و آمادگی داشته باشد که اگر با ویروس اصلی مواجه شد بتواند 
بلافاصله واکنش نشان دهد و آنتی بادی را اعزام کند تا ویروس را در بدن از بین 

ببرد.
از طرفی تاکنون بارها برنامه ملی واکسیناسیون در کشورمان اجرا شده و از رشد 
و گسترش بیماری های خطرناکی همچون فلج اطفال، کزاز، دیفتری، سل و ... 
پیشگیری شده است. حتی کسانی که اکنون با واکسیناسیون کرونا مخالفت 
می کنند، به احتمال نزدیک به یقین در گذشته از واکسن های مختلف در نوزادی 
و کودکی استفاده کرده اند و تجربه مصونیت از بیماری را در عمر خود دارند و از 
نتایج سلامت بخش آن بهره مند شده اند؛ بنابراین مخالفت با واکسن کرونا هیچ 

مبنای عقلی و علمی ندارد.
همچنین لازم به یادآوری است که نخستین گروهی که واکسینه شدند کارکنان 
بخش درمانی و کادر سلامت کشورها بودند که ذیل برنامه جهانی واکسیناسیون 

رفتار کرده و کمک موثری به حفظ جان آنها شده است.
در میان مراجع دینی و مذهبی نیز مراجع تقلید و رهبر معظم انقلاب نه تنها 
از واکسیناسیون امتناع نکرده اند بلکه همگی از این کار حمایت و بر ادامه و 
گسترش آن تاکید کرده اند. به این ترتیب نه تنها هیچ توجبه شرعی و مذهبی 
برای عدم تزریق واکسن وجود ندارد، بلکه هرگونه آسیب به خود و دیگری در اثر 

امتناع، موجب ضمان شرعی نیز خواهد بود.
گسترده  پیامدهای  و  کرونا  درگیر  کشور  ماه هاست  که  کنونی  شرایط  در 
و  واکسن  به  بی توجهی  است،  آن  روانی  و  اقتصادی  اجتماعی،  بهداشتی، 
مراجعه نکردن برای تزریق آن، هیچ توجیهی نداشته و به طرزی آشکار فرار از 
مسئولیت های فردی و اجتماعی بوده و ظلمی عیان و مسلم به مردم و کشور 

است.
و  مذهبی  از  اعم  عمومی  تریبون های  و  مجازی  رسانه های  است  امید 
غیرمذهبی، همه همت خود را صرف تشوبق مردم برای واکسیناسیون کرده و 
همگان را از پیامدهای خطرناک گسترش ویروس و بی توجهی به واکسن آگاه 
کنند؛ بازگشت کشور به شرایط عادی پیش از اسفند ۹۸، بدون واکسیناسیون 

همگانی غیرممکن است.

بازگشت به شرایط عادی بدون واکسیناسیون همگانی ممکن نیست؛

آسیب ها و مسئولیت های کسانی که عامدانه »واکسن نمی زنند«

سبک زندگی جدید و تشدید خطرات تعویق ازدواج ؛

تمایل به ازدواج هست، شرایط نیست
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کمک اکوسیستم بازار 
سنتی در شرایط کرونا

ویروس  با  مواجهه  و  گذشته  سال  دو  حدود  در 
منحوس کرونا، اکوسیستم ریشه دار بازار سنتی در 
کشورمان به کمک تنظیم بازار آمد و برخلاف برخی کشورها که اتفاقا از روش های 
نوین بازریابی فروش مویرگی سود می بردند، مسائلی نظیر قحطی و خالی کردن 

قفسه فروشگاه ها را شاهد نبودیم.
ایران زمین از دیرباز سرزمینی رویایی برای تجارت بوده و هست. هزاران سال خط 
ابریشم، خط ترانزیت جهانی بود و اکنون خط هوایی ابریشم، لحظه به لحظه بار 
تجربه تجاری و بازرگانی این مرزو بوم را سنگین تر می کند. خواه ناخواه این پتانسیل 
جغرافیایی همیشه باعث رشد و توسعه بازرگانی در این منطقه از جهان شده و در هر 
دوره ای بازرگانان بسیار متفکر و در پی آن بنکداران و توزیع کنندگان بسیار توانمندی 
را پرورش داده تا بازار کسب و کار ایرانی را همیشه در این منطقه مهم و استراتژیک 

جهان توسعه دهند. 
حال ایران در سال های گذشته به دلایلی مورد حمله و تحریم اقتصادی از جانب 
کشورهای غربی قرار گرفت و تحریم اقتصادی به معنای واقعی یعنی عدم ورود انواع 

کالاهای ضروری و غیرضروری به کشور.
تامل برانگیز است که در همین ۲ سال گذشته در پی وقوع بیماری کرونا، بارها 
شاهد قحطی کالاهایی در کشورهای غربی و اروپا بودیم، کالاهای ضروری و حتی 
غیر ضروری. صف های طولانی و گاهی اوقات تصاویری از هجوم و حمله خریداران 

به فروشگاه ها از ترس نبود برخی کالاها.
اما سوال اصلی اینجاست. ایران تحریم بود، چرا در آمریکا و اروپا قحطی برای 

کالاهایی مانند دستمال کاغذی و موارد این چنینی رخ داد؟
در حالی که به موجب تحریم همه جانبه علیه ایران، درآمد حاصل از فروش نفت 
به حداقل ترین میزان در سال های اخیر رسید و حتی همه منابع مالی که از محل 
فروش نفت در سال های گذشته در کشورهای خریدار نفت وجود داشت به دلیل 
تحریم و جلوگیری از انتقال پول به ایران، مسدود یا بلوکه شد، پس چرا ایران در 

کالاهای ضروری و استراتژیک در همه بازارها دچار قحطی نشد؟
صف های  نفری  میلیون  از  بیش  جمعیت  با  ایران  تا  کرد  کمک  عواملی  چه 
طولانی و هجوم خریداران بر اثر ترس از نبود کالاها را به خود نبیند و چگونه فرصت 
جهت دهی به سرمایه های بخش خصوصی در جهت تولید ملی را در این شرایط 

سخت امنیتی اقتصادی پیدا کرد؟ مگر در فشار حداکثری غرب نبودیم؟
صرف نظر از افزایش فاحش قیمت ارز و فشار اقتصادی که به شدت به دهک های 
پایین دستی اجتماع فشار آورد، چطور ایران بدون قحطی از این موج ترسناک 

اقتصادی عبور کرد؟
در جواب باید گفت: اکوسیستم ریشه دار بازار سنتی. اکوسیستمی که سالهاست 

ریشه دوانده تا در چنین روزهایی به طور خودکار از قحطی جلوگیری کند.
انبار بنکداران و توزیع کنندگان در همه صنوف ایران در همه شهرها و بازارها 
همیشه در این شرایط به داد مردم  و بازار رسید. اخلاق انبارداری شخصی که 
از دیرباز در نظام بنکداری ایرانیان نقش داشته کمک بسازی برای کاهش فشار 

حداکثری تحریم ها داشت.
به عملکرد شایسته  با توجه  و  این شرایط دشوار و خاص  به نظر می رسد در 
بنکداران در تامین اقلام و ضروریات آحاد جامعه، باید اکوسیستم ریشه دار بازار 

سنتی در کشورمان مورد حمایت و عنایت ویژه قرار بگیرد.
کارشناس اقتصادی

معاون گمرک ایران اعلام کرد:

حذف رجیستری موبایل از مبادی ورودی 
از هفته بعد

معاون گمرک ایران گفت: با تشکیل کارگروهی متشکل از دستگاه های ذی ربط، 
سازوکار حذف رجیستری از مبادی تعیین و به احتمال زیاد از هفته آینده اجرایی 

خواهد شد.
مهرداد ارونقی  در مورد اصلاح فرایند طرح رجیستری تلفن همراه در مبادی 
ورودی، اظهار داشت: فرایند کنونی طرح رجیستری تلفن همراه در مبادی ورودی 
موجب سردرگمی زیادی بین مسافران شده بود؛ به عنوان نمونه مسافر ساعت ۴ 
صبح به ایران می رسید و بدون اطلاع داشتن از لزوم رجیستری حضوری، پس 
از مدتی متوجه می شد که موبایل وارده قطع شده است. پس از اینکه برای حل 
مشکل به گمرک مراجعه می کرد باز هم موبایل وصل نمی شد چراکه گمرک در 

مبادی ورود اطلاعات را احراز نکرده بود.
معاون فنی گمرک ایران با بیان اینکه متأسفانه این فرایند نارضایتی و معطلی 
زیادی را برای مسافران به وجود آورده و موجب قطع شدن موبایل های زیادی شده 
بود، گفت: امروز وزیر اقتصاد در محل انجام فرایند رجیستری گوشی تلفن همراه 
مسافران ورودی حاضر و در جریان مسائل مربوطه قرار گرفت و مقرر شد ضمن 
هماهنگی با دستگاه های مربوطه، فرایند رجیستری به طور کامل از مبادی وروی 
گمرک حذف شده و کاملًا غیرحضوری انجام شود؛ به شکلی که مسافر پس از 

مراجعه به کشور از داخل منزل به صورت برخط فرایند رجیستری را انجام دهد.
ارونقی افزود: در همین راستا مقرر شد تا فردا کارگروهی با حضور نمایندگان 
دستگاه های ذیربط از جمله وزارت صمت و ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز تشکیل 
شده و با بررسی ابعاد موضوع، سازوکار حذف رجیستری از مبادی ورودی تعیین 
شود. وی ادامه داد: پس از تشکیل کارگروه و بررسی ابعاد موضوع تا پایان هفته و 

تأیید وزیر اقتصاد، این طرح از هفته آینده اجرایی می شود.
معاون فنی گمرک ایران تصریح کرد: طرح رجیستری حذف نمی شود بلکه این 
طرح در مبادی ورودی حذف می شود و مسافران از صفر تا صد موضوع را به صورت 
برخط این فرایند را در داخل کشور انجام می دهند و آن صف اولیه در مبادی ورودی 
دیگر ایجاد نمی شود. وی یادآورد: با اجرایی شدن این تصمیم، هر مسافر بعد از 
ورود به کشور بدون ارائه مشخصات در گمرک، مانند رویه قبلی، یک ماه فرصت دارد 
تا با ورود به سامانه نسبت به رجیستری اقدام کند. معاون فنی گمرک ایران گفت: 
همچنان هر مسافر می تواند یک گوشی با خود آورده و با هر پاسپورت و کد ملی 

فقط یک گوشی رجیستر خواهد شد.
 

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق:

اولویت صنعت برق همواره
 تامین نیاز داخلی است

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران گفت: همواره اولویت اصلی صنعت 
یا  و در صورت کمبود  است  برق هموطنان  و مصرف  نیاز داخلی  تامین  برق، 

محدودیت در کشور، صادرات برق کاهش می یابد.
» مصطفی رجبی مشهدی« در واکنش به اخبار منتشر شده درباره افزایش 
صادرات برق به پاکستان، افزود: همواره تاکید شده که اولویت اصلی، تامین نیاز 

هموطنان در داخل کشور است.
وی ادامه داد: در گفت وگوی اخیر نیز تاکید شد که زیرساخت لازم)خط انتقال 
اما  دارد  وجود  ایران  خاک  در  پاکستان  گوادر  بندر  به  برق  صادرات  برای  برق( 
طرف مقابل همچنان زیرساختی که بتواند افزایش واردات برق را از ایران داشته 
باشد احداث نکرده است و حتی در صورت احداث زیرساخت های لازم در خاک 

پاکستان نیز اولویت با تامین نیاز داخلی و سپس صادرات است.

تسلط طالبان بر افغانستان و مهم تر از همه تداوم بی ثباتی و تنش در داخل 
جغرافیای مرزی این کشور؛ خواسته و ناخواسته بر تجارت میان تهران و کابل تاثیر 
خواهد گذاشت و این  پرسش را در اذهان شکل می دهد که آینده روابط اقتصادی و 

تجاری کشورمان در دوران حضور طالبان در قدرت چگونه خواهد بود.
سقوط دولت مرکزی در افغانستان و جایگزینی آن با طالبان، زمینه طرح این پرسش 
را فراهم ساخته است که آینده روابط اقتصادی و تجاری کشورمان در دوران حضور 
طالبان در قدرت چگونه خواهد بود؟ با توجه به نگرانی ها نسبت به جهت گیری 
طالبان و مهم تر از همه تداوم بی ثباتی و تنش در داخل جعرافیای مرزی افغانستان 

خواسته و ناخواسته بر تجارت و بازرگانی میان تهران و کابل تاثیر خواهد گذاشت.
افغانستان یکی از مقاصد اصلی صادرات ایران

اهمیت این موضوع از این جهت است که افغانستان یکی از مقاصد اصلی صادرات 
غیر نفتی ایران اعم از محصولات کشاورزی، معدنی و سایر نیازهای داخلی مردم 
افغانستان است. از سوی دیگر این موضوع قابل تامل است که افغانستان شرایط 
مالی و بانکی مساعدتری در سطح بین المللی نسبت به ایران دارد و با توجه به حجم 
صادرات غیر نفتی ایران به این کشور، ظرفیت خوبی برای ورود دلار و ارز های بین 
المللی از محل تجارت با افغانستان عاید اقتصاد مالی کشورمان می شود. مهم تر 
از همه اینها بندر استراتژیک چابهار است که مهم ترین مسیر ارتباطی و تجاری هند 
به افغانستان و در مرحله بعدی چین است. با توجه به اینکه این بندر در شمول نظام 

تحریمی آمریکا قرار ندارد؛ ظرفیت بی نظیری برای اقتصاد و تجارت کشورمان است. 
در این بستر تداوم نا امنی و بحران در افغانستان ناخواسته باعث می شود ظرفیت 
های تجاری این بندر به خصوص در ارتباط با تجارت هند با افغانستان تحت تاثیر 

قرار گیرد. 
نا امنی در افغانستان و برهم خوردن معادلات اقتصادی

اساسا پیش شرط تجارت و منافع مشترک در ثبات و پایداری امنیتی است، وقتی 
پایه های ثبات دچار لرزش و تکانش شود؛ توازن و تعادل تجاری و اقتصادی بهم می 
خورد. امروز بحران افغانستان کمترین تاثیرش بر اقتصاد ایران، کاهش تقاضا برای 
محصولات ایرانی خواهد بود. وقتی نا امنی وجود دارد؛ اولویت دار ترین مساله برای 
مردم امنیت و سلامتی است و خواسته های اقتصادی و مصرفی در مرحله بعدی 
قرار می گیرد. از سوی دیگر باید توجه داشت که با حضور طالبان در قدرت احتمال 
اینک بسیاری از کشور های بزرگ دنیا نظیر اتحادیه اروپا و خود آمریکا این جریان 
را به عنوان نیرویی مشروع و مورد قبول مردم افغانستان به رسمیت نشناسند؛ به 
خصوص با اتفاقات اخیر در فرودگاه بین المللی کابل دور از انتظار نیست. پیامد این 
عدم شناسایی، بلوکه شدن دارایی های افغانستان در بانک های بین المللی و عدم 
انتقال دلار به شبکه بانکی افغانستان است که این موضوع به صورت مستقیم و غیر 
مستقیم در صادرات ایران و بازگشت درآمد دلاری حاصل از آن تاثیر خواهد گذاشت. 
این موضوع یک امر ذهنی و حدسی نیست و در صحنه عمل شاهد کاهش ارزش 

پول افغانستان)افغانی( با بلوکه شدن دارایی هایشان از سوی وزارت خزانه داری 
آمریکا پس از کنترل کابل توسط طالبان هستیم. بایدن رییس جمهوری آمریکا به 
صراحت اعلام کرد طالبان دسترسی به ذخایر مالی افغانستان در بانک های آمریکا 
نخواهد داشت. میزان ذخایر افغانستان در بانک فدرال رزور نیویورک بالغ بر ۹ میلیار 
دلار اعلام شده است که بی گمان بلوکه شدن این میزان دلار اثرات منفی سنگینی بر 

کاهش ارزش پول دولت افغانستان خواهد گذاشت.
اهمیت این امر در آنجایی است که اقتصاد همه کشورهای دنیا رابطه مستقیم 
معناداری با دلار و ارزهای معتبر بین المللی دارد. وقتی دلار به عنوان معتبرترین ارز 
دنیا وارد اقتصاد هر کشوری نشود؛ اثرش را در افزایش قیمت ها، کاهش ارزش پول 
ملی شان برجای خواهد گذاشت. لازم به اشاره است که امروز ۹۰ درصد تبادلات 
مالی و تجاری دنیا با دلار انجام می شود. حال در نظر داشته باشیم که افغانستان 
از این پس از این منبع مهم ارزی محدود شود؛ طبیعی است که اقتصاد این کشور 
وارد رکود تورمی می شود و تجلی اش به صورت کاهش حجم تجارت خارجی نمایان 
خواهد شد. از این رو با افزایش قیمت ها ناگزیر تقاضا برای کالاهای ایرانی کاهش 
خواهد یافت. این موضوع در حالی است که تبادل روزانه مالی و تجاری دو کشور 
بیش از ۵ میلیون دلار  است. افغانستان یک بازار بزرگ مصرفی است. این کشور با دارا 
بودن نزدیک به ۴۰ میلیون جمعیت مقصد مهمی برای تجارت کالاهای متنوع ایرانی 
است. حجم تجارت سالانه دو کشور که رقمی در حدود ۲۰ میلیار دلار در سال است؛ 

گویای وابستگی متقابل اقتصادی دو کشور دارد. 
تاثیر کاهش اعتبارات بین المللی و قدرت اقتصادی افغانستان بر حجم 

تجارت با ایران 
مساله مهم دیگر کاهش اعتبارات بین المللی بر اقتصاد افغانستان است که این 
مساله بر رفاه اقتصادی مردم افغانستان و روابط خارجی اقتصادی شان تاثیر منفی 
خواهد گذاشت.  کمک های بین المللی سهم مهمی در اقتصاد افغانستان دارد. بنا 
به یک گزارش،  دولت آمریکا در طی دو دهه حضور در خاک افغانستان ۲۴ میلیارد 
دلار  در بازسازی اقتصادی این کشور هزینه کرده است. سرانه تولید ناخالص داخلی 
از سال ۲۰۰۲ با افزایش دوبرابری از ۹۰۰ دلار به ۲۱۰۰ دلار در سال گذشته افزایش 

یافت. 
ادامه ناآرامی ها در افغانستان به طور مسلم کمک های بین المللی را به افغانستان 
کاهش خواهد داد و هم اکنون نشانه های این مساله دیده شده است. در سال ۲۰۰۹ 
کمک های بین المللی معادل ۱۰۰ درصد تولید ناخالص داخلی دولت افغانستان 
بود،  این میزان در سال ۲۰۲۰ به ۴۲ درصد تولید ناخالص داخلی کاهش یافته است. 
نگرانی از کاهش حمایت های بین المللی در شرایطی است که سه چهارم هزینه های 
عمومی از محل همین کمک های بلاعوض بین المللی تامین می شود. از این جهت 
ادامه بحران در افغانستان باعث ضعیف تر شدن قدرت اقتصادی مردم افغانستان 
و کاهش ورودی دلار به اقتصاد این کشور می شود که این موضوع متقابلا منجر به  
کاهش قدرت اقتصادی مردم افغانستان می شود که خروجی این وضعیت کاهش 

حجم تجارت خارجی کشورمان با افغانستان می شود.

  آینده روابط اقتصادی و تجاری ایران در دوران طالبان چگونه خواهد بود؟

تاثیر پذیری اقتصاد ایران از تحولات افغانستان

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: با تصویب دستورالعمل 
جدید بازارگردانی، میزان تعهدات به نقدشوندگی سهام 

افزایش پیدا می کند.
در اکثر کشورهای دنیا، استفاده از بازارگردان ها برای 
معاملات بازار سهام به عنوان ابزاری تلقی می شود که 
از آن به منظور کاهش هیجان و ایجاد روندی معقول و 

منطقی در معاملات بازار سهام استفاده می شود.
مدار  بر  بورس  شاخص  گرفتن  قرار  با  و  گذشته  سال 
برای  امیدی  نقطه  ها  بازارگردان  از  استفاده  نزولی، 
سهامداران حاضر در بازار بود که با تصور کمک برای ایجاد 
تعادل در معاملات بورس وارد میدان شدند و در این زمان 
بازارگردان ها با حذف صف های فروش ایجاد شده در 
سهام شرکت ها امیدوار برای بازگشت دوباره رونق به این 

بازار بودند.
به دنبال تداوم روند ریزشی شاخص بورس، بارها اکثر 
معاملات  روند  بهبودی  از  بازار  این  در  حاضر  مسوولان 
این بازار با کمک و حمایت بازارگردان ها از بورس سخن 
گفتند؛ این در حالیست که علی رغم وعده های داده 
شده از سوی مسوولان ارشد بازار، عمر حمایت بازارگردان 
ها از بازار کوتاه بود و با دو روز حمایت از شرکت ها و نیز 
خود  حال  به  را  بازار  دوباره  بورس  شاخص  سبزپوشی 
روند  بیشتر  امر سبب شتاب  رها می کردند که همین 
نزولی شاخص بورس در اکثر روزهای معاملاتی و ترس 

سهامداران از سرمایه گذاری در این بازار شد.
به نظر می رسد روند بی سابقه ای که بازار سهام در سال 
گذشته تجربه کرد، منجر به ترس سهامدارانی شد که به 
دنبال کسب بازدهی معقول از این بازار، بخش کلانی از 
سرمایه های خود را وارد بورس کرده بودند اما به دلیل 
صف های فروش های ایجاد شده در بازار، قادر به نقد 
کردن سهام و خروج سرمایه های خود از این بازار نبودند؛ 
بنابراین در وضعیت فعلی بازار وجود بازارگردان در بازار 
سرمایه این اطمینان را به سهامداران می دهد تا در صورت 
ایجاد مشکل در بازار بتوانند سهام خود را نقد کنند و دیگر 
تحت تاثیر روند اصلاحی و وجود هیجانات کاذب در بازار، 

منجر به شتاب روند اصلاحی بازار نشوند.
تاکنون هیچگاه استفاده از این ابزارها در بازار سرمایه 
ایران به صورت دقیق و قاعده مند مود توجه قرار نگرفته 
است؛ بنابراین وجود چنین حاشیه هایی در معاملات 

سال گذشته بازار سهام و نیاز به کمک آن ها برای حمایت 
از این بازار، مسوولان ارشد بازار سرمایه را به این سمت 
پیش برد تا به منظور بهبود و افزایش نقدشوندگی بازار و نیز 
استفاده بیشتر از بازارگردان ها، تغییر برخی از قوانین را 

برای بهبود عملکرد آنها در دستور کار قرار دهند.
در چند روز گذشته و به دنبال وجود نقص در فعالیت 
بازارگردان ها، مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس 
و اوراق بهادار ضمن اعلام تغییر در دستورالعمل فعالیت 
بازارگردان ها از قرار گرفتن صدور مجوز فعالیت بازارگردانی 
در اختیار بورس ها خبر داد که همین امر منجر به خوش 
بینی فعالان بازار سرمایه در راستای تسریع بخشی صدور 
مجوزها و کاهش حاشیه های موجود در فعالیت بازارگردان 

ها به دلیل افزایش نظارت های دقیق بر فعالیت آنها شد.
همچنین به نظر می رسد تغییرات جدید اعمال شده 
فعالیت  ارزیابی  و  بازارگردانی  جدید  دستورالعمل  در 
آنها به صورت هفتگی، زمینه گسترش و تلاش هر چه 
بیشتر برای بهبود عملکرد و فعالیت بازارگردان ها را فراهم 
می کند که به گفته اکثر کارشناسان فعال در این بازار، 
افزایش نقدشوندگی در این بازار در گرو اعمال برخی از 

تغییرات در نحوه فعالیت بازارگردان ها بود که اکنون طبق 
تصمیمات جدید سازمان بورس و تغییرات اعمال شده 
در دستورالعمل فعالیت بازارگردان ها می توان در انتظار 

روزهایی بهتر در معاملات این معاملان بورس بود.
جدید  دستورالعمل  سرمایه  بازار  کارشناس  یک 
فعالیت بازارگردان ها را مورد ارزیابی قرار داد و گفت: با 
بازارگردانی میزان تعهدات  تصویب دستورالعمل جدید 
به نقدشوندگی سهام افزایش پیدا می کند که این امر به 
عنوان بهترین مزیت برای بازارگردان ها تلقی می شود؛ 
چراکه با این اتفاق استراتژی بازارگردانی در سهام با قدرت 

نقدشوندگی مختلف، متفاوت خواهد شد.  
"مهدی آزادواری" با بیان اینکه تا قبل از ایجاد چنین 
فعالیت  در  هایی  مزیت  چنین  وجود  شاهد  تغییری 
بازارگردان ها نبودیم، گفت: از طرف دیگر با این اقدام 
جدید سازمان بورس، سقف کارمزد بازارگردان ها به نحوه 
عملکرد آنها گره خورده است که عملکرد آنها به صورت 
هفتگی توسط بورس ها بررسی و نتیجه آن اعلام می 

شود.  
جدید  دستورالعمل  طبق  کرد:  خاطرنشان  وی 

بازارگردانی، به نوعی بازارگردان ها بر اساس عملکردشان 
رتبه بندی می شوند که  این امر به دلیل افزایش و تغییر 
فعالیت شرکت ها زمینه شفافیت و ایجاد رقابت این شرکت 

ها فراهم خواهد شد.
 آزادواری با بیان اینکه بررسی عملکرد بازارگردان ها به 
صورت هفتگی، باعث تشویق این شرکت ها جهت بهبود 
عملکردشان می شود، گفت: به دنبال این اتفاق شرکت 
های بازارگردانی تلاش می کنند تا ضمن انجام تعهدات 
خود به بهترین نحو ممکن، میزان تعامل خود را با شرکت 

های تحت بازارگردانی تا حد امکان افزایش دهند.  
تغییر  مزیت  دیگر  به  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
دستورالعمل شرکت های بازارگردانی اشاره کرد و افزود: 
به نقدشوندگی سهام کمک  نکته مهم دیگر که بسیار 
خواهد کرد افزایش چهار برابری دامنه نوسان پس از پنج 
یا فروش است که  روز قفل شدن سهام در صف خرید 

تقاضای آن از طرف بازارگردان مطرح خواهد شد.  
وی ادامه داد:  این موضوع ایجاب می کند تا بازارگردان 
دارایی کافی را در قالب وجه نقد و سهام در اختیار داشته 
باشد تا بتواند از این طریق نقش ویژه ای را در نقدشوندگی 
دستورالعمل  تغییر  تاثیر  به  آزادواری  کند.  ایفا  سهام 
اشاره  سهام  بازار  معاملات  بر  آن  اجرای  و  بازارگردانی 
کرد و افزود: چنانچه این طرح به درستی پیاده و نظرات 
بازارگردان ها در بهبود آن به طور دایم به کار گرفته شود 
می توان شاهد ایجاد اثرات مناسب آن در کل بازار بود و 
بازارگردان ها به جایگاه واقعی خود برسند، این اتفاق از 
جمله مسایلی تلقی می شود که در بورس های پیشرفته 

دنیا از  اهمیت بالایی برخوردار هستند.  
 این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: نکته مهم 
تغییر و تصویب دستورالعمل جدید بازارگردان ها این است 
که در ابتدا نحوه ایفای تعهدات در سمت خرید و فروش به 
طور حتم نباید یکسان باشد، بلکه باید متناسب با وضعیت 

بازار و روند قیمتی سهم تعیین شود.
 وی اظهار داشت: بورس ها باید به طور مداوم میزان 
تعهدات و نحوه عملکرد شرکت ها را متناسب با وضعیت 
بازار رصد کرده و زمینه تغییر آن را فراهم کنند تا بازارگردان 
به عنوان نهادی فعال در مسیر حرکت صحیح بازار قرار 
گیرد، همچنین نباید به هیچ عنوان به عنوان یک مانع 

منجر به فرار سرمایه گذاران از سهم شود.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:

افزایش نقدشوندگی سهام با تغییر دستورالعمل فعالیت بازارگردان های بورس

نایب رییس مجلس شورای اسلامی گفت: طبق قانون مصوب مجلس، برای 
واحدهای مسکونی شهری ۴۰۰ میلیون تومان با اقساط پلکانی و برای مسکن  

روستایی تا ۲۵۰ میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شود.
»علی نیکزاد ثمرین« روز یکشنبه در نشست خبری در مجلس شورای اسلامی 
درباره قانون جهش تولید و تامین مسکن به خبرنگاران گفت: کمیسیون عمران 
مجلس از ابتدای فعالیت خود پیگیر تحول در حوزه مسکن بود که طرح مجلس 

در روزهای گذشتهتوسط شورای نگهبان تاییدشده و به زودی ابلاغ می شود.
نایب رییس مجلس شورای اسلامی افزود: در این طرح مواردی مانند تامین 
زمین، تسهیلات ۳۶۰ هزار میلیارد تومانی و فروش اقساطی و مشارکت ۲۰ ساله 
و اقساط به صورت پلکانی به تصویب رسید. علاوه بر این مواردی چون هیات 
امنا، هیات عالی و شورای عالی مسکن و تامین تاسیسات زیربنایی و روبنایی 
توسط وزارتخانه های نیرو و نفت و تشکیل صندوق ملی مسکن و واگذاری زمین 
در داخل شهرها و یا تامین زمین به صورت متصل یا منفصل و تامین زمین برای 

نیروهای مسلح از جمله ویژگی های این طرح است.
نماینده مردم اردبیل با بیان اینکه براساس این قانون شعار دولت سیزدهم برای 
ساخت یک میلیون مسکن در سال عملی خواهد شد، گفت: با این قانون بهانه 
ای برای عدم اجرا و ساخت یک میلیون واحد مسکونی توسط بخش خصوصی، 
انبوه سازان و پیمانکاران با هدایت و راهبری دولت در کشور وجود نخواهد 

داشت.
نیکزاد با اشاره به اینکه در دولت های یازدهم و دوازدهم حدود ۶ سال زمان 
صرف شد تا وزارت جهاد کشاورزی طبق قانون زمین در اختیار وزارت راه و 
شهرسازی قرار دهد، گفت: در روزهای پایانی دولت دوازدهم سرانجام تفاهم شد 

تا وزارت جهاد کشاورزی زمین هایی در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار دهد.
وی اضافه کرد: سیستم بانکی و بانک مرکزی موظف شده است ۳۶۰ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات برای این موضوع اختصاص دهد. در این قالب برای 
واحدهای مسکونی شهری ۴۰۰ میلیون تومان با اقساط پلکانی و برای مسکن 
های روستایی تا ۲۵۰ میلیون تومان وام پرداخت می شود ضمن اینکه پیش 

بینی شده بر اساس تورم این رقم افزایش یابد.
نماینده مردم اردبیل در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: همه دستگاه های 
دولتی که در داخل شهرها زمین دارند، باید زمین  خود را در اختیار وزارت راه و 
شهرسازی قرار دهند و مالیات به صورت مقطوع برای هر مترمربع ساخت، در 

نظر گرفته شده است.
نایب رییس  مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه نیروی انسانی به اندازه 
کافی برای اجرای این قانون وجود دارد، گفت: ساخت هر ۱۰۰ مترمربع واحد 
مسکونی ۲.۵ شغل مستقیم و غیرمستقیم ایجاد می کند. ضمن اینکه با فعال 

شدن بخش مسکن، کارخانجات فولاد و صنایع مرتبط دیگر فعال می شوند.

نیکزاد با بیان اینکه در موضوع ساخت مسکن ۵ درصد هزینه خدمات فنی و 
مهندسی است و ۲۵ درصد دستمزد و ۷۰ درصد بقیه مربوط به تامین مصالح 
است، اظهار داشت: باید از این قانون نهایت بهره وری را داشته باشیم، مجلس 

نیز بر این موضوع نظارت خواهد کرد.

نایب رییس مجلس شورای اسلامی خبر داد:
اعطای تسهیلات ۴۰۰ میلیون تومانی برای ساخت مسکن شهری

فریدون غمام نو*
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هر  در  نخست  بازی های  اهمیت  به  ایران  فوتبال  ملی  تیم  سابق  سرمربی 
تورنمنتی اشاره کرد و گفت باید ایران با قدرت مقابل عراق و سوریه به پیروزی 

دست یابد.
همایون شاهرخی در آستانه آغاز دیدارهای تیم ملی فوتبال ایران در انتخابی 
جام جهانی و مصاف با دو تیم عراق و سوریه که در گذشته گربه سیاه های ایران 
محسوب می شدند گفت: در مور فوتبال باید ببینیم امروز چطور هستند. ما کاری 
به تاریخ و گذشته نداریم. در حال حاضر جام جهانی سرآمد تمام مسابقات است 
و تیم ها با تمام قوا برای کسب سهمیه به میدان می روند. تیم هایی که وارد این 

مرحله می شوند، انگیزه بالایی دارند. ما به گذشته این کشورها کاری نداریم.

سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران با اشاره به اهمیت شروع مسابقات و بازی 
نخست مقابل سوریه و همینطور عراق تاکید کرد: مسلما باید با انگیزه ظاهر شویم 
و با قدرت مسابقات را شروع کنیم. "خشت اول چون نهد معمار کج، تا ثریا می رود 
دیوار کج." اگر بازی های نخست مقابل عراق و سوریه را نبریم باز هم کار به دعا و 
سجاده می کشد. اولین بازی مهم است. وقتی بازی را ببریم، با روحیه تر می شویم 
و حتی با تدارکات کم هم موفق خواهیم بود؛ هر چند همیشه تدارکات کم بوده و 

ما با این شرایط به مسابقات رفتیم.
او در واکنش به اینکه چرا برخلاف مسابقاتی که در بحرین برگزار شد، مردم 
نگرانی از بابت تیم ملی ندارند، اظهار کرد: هر بازی رسمی نگران کننده است 

اما فرق این بازی ها با دور قبل در این است که الان مربی تیم ملی آزمون خود را 
پس داده و مردم ترس کمتری دارند. وقتی تیم ملی از گروهش در بحرین بالا آمد، 
همچنان صحبت از تعویض سرمربی بود. وقتی عدم اطمینان پیش می آید مربی، 
کادرفنی و بازیکنان هم کم اعتماد می شوند. وقتی مربی سر جای خود بماند، 

یعنی اعتماد لازم هست و انگیزه برای موفقیت ایجاد می شود.
وی درباره برخی ایرادها در ساختار تدافعی تیم ملی که اسکوچیچ هم بارها 
به این معضل اشاره کرده است گفت: خط دفاعی ما کند است و حتما باید 
هافبک دفاعی مقابل آن ها بازی کند و توپ های اول را بزند. من ندیده ام طارمی 
و آزمون به عقب برگردند و به خط دفاعی کمک کنند. تیمی موفق می شود که 
در وهله نخست کار دفاعی خود را به خوبی انجام دهد. تمام قهرمان های جهان 
در ط دفاعی مستحکمی داشتند.  تیمی که ۹۰ دقیقه گل نخورد، بالاخره به 

گل می رسد.
شاهرخی درباره علت ساختار منسجم خط دفاعی تیم ملی در دوران حضور 
کی روش گفت: ما در آن دوره هافبک دفاع و کاپیتانی مانند جواد نکونام را 
داشتیم که در همه بازی ها در ترکیب ثابت بود. اما الان کاپیتان ما در هر سه بازی 
تغییر می کند. کاپیتان عصای دست سرمربی در زمین است چون خودم آزمایش 

کردم، می گویم تیم خوب باید کاپیتان ثابت داشته باشد.
سرمربی سابق تیم ملی تصریح کرد: باید کسی را کاپیتان تیم ملی کنند که 
بچه ها و مربی حرفش را قبولش داشته باشند و کاپیتان هم به مربی اعتقاد داشته 

باشد.
وی در پاسخ به این سوال که تا چه میزان به موفقیت این تیم با دراگان اسکوچیچ 
خوشبین است گفت: مساله مهم لژیونرهای خارجی هستند که در اردو حضور 
ندارند. اگر بازیکنی از دل بازی های باشگاهی به تیم ملی بیاید، در تیم ملی هم 
راحت خواهد بود. فوتبال باشگاهی تازه در اروپا شروع شده و برخی از بازیکنان 
هم در ترکیب ثابت تیم های خود نیستند. باید اسکوچیچ در کوتاه مدت انسجام 

تیمی را ایجاد کند.
وی همچنین به اهمیت جام جهانی اشاره کرد و گفت: جام جهانی نقطه پایان 
آرزوی هر فوتبالیستی است و نهایتا هر فوتبالیستی جلوی عراق و سوریه می داند 
که باید به پیروزی برسد و به جام جهانی دست یابد. در جام جهانی همه دنیا 
شما را می بینند. عرق ملی و میهن پرستی هم خوب است اما مساله شخصی هم 
وجود دارد که هر بازیکنی دوست دارد در جام جهانی به میدان برود و خودش 
را نشان دهد. قانونا ما باید بهترین بازی ها را در مرحله انتخابی انجام دهیم و 
سجادی )وزیر ورزش( و عزیزی خادم )رئیس فدراسیون فوتبال( بهترین حمایت 

را از اسکوچیچ و بازیکنان انجام دهند.

همایون شاهرخی: 

اگر عراق و سوریه را نبریم، کار به دعا و سجاده می کشد!

طلا دست یافت تا عملکرد درخشان جودوکاران ایران در این  جودوکار کم بینای کاروان ایران در پارالمپیک توکیو به مدال 

رویداد مهم، تکمیل شود.
 ١٠٠ مثبت  وزن  جودوکار  زاده  خیرالله  محمدرضا 
کیلوگرم تیم ملی کشورمان در کلاس B۲ و در دیدار فینال 
پارالمپیک ٢٠٢٠ توکیو با غلبه بر چیکویدزه حریف سرسخت 

گرجستانی به مدال طلا دست یافت.
در حالیکه حریف گرجستانی پرتلاش به نظر می رسید 
اما خیرالله زاده موفق شد حریف را در اوسای کومی )حالت 

ضربه فنی( نگه داشته و برنده این مبارزه لقب بگیرد.
این سومین طلای کاروان سردار دل های ایران در چهارمین 

روز رقابت نمایندگان ایران در پارالمپیک توکیو است.
خیرالله زاده پیش از فینال در دو دیدار دیگر توانسته بود 
جانگجون چوئی از کره و تئودور سوبا از جامائیکا را شکست 

دهد.
حریف گرجستانی خیرالله زاده در فینال صاحب مدال نقره 

جام جهانی ٢٠١٠ بود.
پیش از این و در وزن منهای ٩٠ کیلوگرم پاراجودو ٢٠٢٠ 
توکیو نیز وحید نوری توانست با شکست حریف انگلیسی 

خود مدال طلای این وزن را کسب کند.
با حضور دو  ایران  پارالمپیک  ترتیب تیم جودوی  این  به 

نماینده توانست دو مدال خوشرنگ را کسب کند.
روح الله رستمی در پاراوزنه برداری نیز موفق به کسب مدال 

طلا برای ایران شده است.
کاروان ایران در این دوره از بازی ها تاکنون ۶ مدال ) ۳ طلا، 

۳ نقره ( در وزنه برداری، دوومیدانی و جودو کسب کرد.
کاروان پارالمپیک ایران در پانزدهمین دوره بازی ها با کسب 
۲۴ نشان ) هشت طلا، ۹نقره و هفت برنز( در جایگاه پانزدهم 

ایستاد.
از  توکیو  پارالمپیک ۲۰۲۰  بازی های  شانزدهمین دوره 
دوم شهریور ماه آغاز شد و کاروان ایران از بین ۱۰۰سهمیه 
کسب شده با ۶۲ ورزشکار ) ۹ زن و ۵۳ مرد( در ۱۰ رشته 
دوچرخه  ویلچر،  با  بسکتبال  تکواندو،  قایقرانی،  جودو، 
سواری، والیبال نشسته، دوومیدانی، تیراندازی، تیروکمان و 

وزنه برداری در این رویداد حضور دارد.
این رویداد چهاردهم شهریور به کار خود پایان می دهد.

خیرالله زاده طلایی شد؛

 کولاک جودوی ایران در پارالمپیک

برای مدت دوسال ؛

رسول خطیبی سکان هدایت
 آلومینیوم اراک عهده دار شد

مدیرعامل باشگاه فرهنگی، ورزشی آلومینیوم اراک گفت: رسول خطیبی با 
امضای قرارداد رسمی با این باشگاه، سکان هدایت آلومینیوم در فصل جاری 

لیگ برتر فوتبال کشور را بر عهده گرفت.
حمید  اراک"  آلومینیوم  ورزشی  فرهنگی  باشگاه  عمومی  روابط  گزارش  به 
محرابی" افزود: شامگاه شنبه نشستی با حضور اعضای هیات مدیره و رسول 
خطیبی در محل دفتر باشگاه تشکیل شد و در پایان نشست رسول خطیبی به 

مدت دوسال به عنوان سرمربی جدید تیم فوتبال آلومینیوم اراک انتخاب شد.
وی تاکید کرد: باشگاه فرهنگی ورزشی آلومینیوم اراک در اولین فرصت فعالیت 
خود را در راستای جذب بازیکنان مدنظر رسول خطیبی آغاز می کند تا امسال 
نیز تیم با قدرت و آمادگی بالا لیگ بیست و یکم را آغاز کند و نتایج قابل قبولی 

را کسب کند.
شایان ذکر است آلومینیوم اراک با سرمربی گری رسول خطیبی پس از ۱۷ 
به لیگ برتر فوتبال کشور راه یافته بود که پس از تمدید قرارداد با اراکی در فصل 

گذشته یکباره این تیم را رها کرد و به تراکتور سازی تبریز رفت.
پس از فسخ قرارداد خطیبی، علیرضا منصوریان هدایت آلومینیوم را در ادامه 
فصل بر عهده گرفت که پس از کسب نتایج ضعیف از سوی هیات مدیره این 

باشگاه برکنار شد.
گذشته  فصل  عامل  مدیر  عباسی  سعید  نیز  گذشته  هفته  حال  همین  در 

آلومینیوم اراک نیز با تصمیم هیات مدیره تغییر کرد.

آزمون در یک قدمی مسی؛ 
زنیت و لیون برای انتقال سردار توافق کردند

سران باشگاه المپیک لیون و مقامات باشگاه زنیت سن پترزبورگ بر سر انتقال 
»سردار آزمون« به تیم فرانسوی به توافق رسیدند.

براساس گزارش نشریه اکیپ فرانسه، لیون و زنیت بر سر انتقال ستاره ایرانی با 
مبلغ ۱۵ میلیون یورو بدون احتساب پاداش ها به توافق رسیده و در آستانه نهایی 

کردن قرارداد هستند. 
به نوشته اکیپ، »پیتر بوش« سرمربی هلندی باشگاه لیون به شدت نسبت به 
جذب آزمون علاقه دارد؛ این موضوعی است که اکیپ حدود ۲۰ روز پیش از آن 

پرده برداری کرده بود.
سرمربی لیون حتی چند بار با ستاره ایرانی تماس گرفته تا وی را برای پیوستن 

به لیون متقاعد کند.
آزمون تمام پیشنهادهای باشگاه روسیه ای را برای تمدید رد کرده و در نتیجه 
زنیت برای آنکه پیش از اتمام قرارداد مرد ایرانی بتواند از قبل فروش وی درآمد 
خوبی را به حساب خود واریز کند، باید تا پیش از بسته شدن پنجره نقل و انتقالات 

در اول سپتامبر)۱۰ شهریورماه( نسبت به انتقال آزمون اقدام کند. 
پیش از این، »لیونل مسی« فوق ستاره آرژانتینی سابق باشگاه بارسلونا، بعد از 
بیش از ۲۰ سال پوشیدن پیراهن آبی اناری ها، نیوکمپ را ترک کرد و به باشگاه 
پاری سن ژرمن ملحق شد و حالا آزمون این فرصت را دارد تا در لوشامپیونه در کنار 

بزرگانی همچون مسی و نیمار، هم تیمی جادوگر آرژانتینی، بازی کند. 

اولین طلای جودو در المپیک و پارالمپیک را به دست آوردم؛

نوری: مدال طلای من حاصل چند سال 
برنامه ریزی است

دارنده مدال طلای پارالمپیک توکیو در رشته جودو نابینایان گفت: مدال من 
انفرادی نیست بلکه حاصل یک برنامه ریزی بلندمدت و چند ساله است که امروز 

به ثمر نشست.
وحید نوری پس از کسب مدال طلای پارالمپیک در رشته جودو نابینایان اظهار 
داشت: تمام رقابت های من سخت بود. هر چند در گذشته با این حریفان مبارزه 

کرده بودم اما شرایط پارالمپیک متفاوت است و همه به دنبال مدال هستند. 
وی با اشاره به مسابقه نیمه نهایی و سختی آن خاطرنشان کرد: حریف فرانسوی 
با تمام توان خود به میدان آمده بود و رقابت سختی داشت. مسابقه ما در حدود 
هشت دقیقه طول کشید. من در نهایت توانستم او را با امتیاز طلایی شکست 
دهم. در فینال نیز با حریفی مواجه بودم که نازاینکو قهرمان جهان و نفر نخست 
وزن منهای ۹۰ کیلوگرم را مغلوب کرده بود و شکست وی کار راحتی نبود اما به 

لطف خدا با غلبه بر نماینده بریتانیا مدال طلا را برای ایران کسب کردم.
دارنده مدال طلای پارالمپیک توکیو در رشته جودو نابینایان این را هم گفت: این 
نخستین مدال طلای جودو ایران در رقابت های المپیک و پارالمپیک است که من 

موفق شدم آن را در وزن منهای ۹۰ کیلوگرم کسب کنم. 
نوری با اشاره به برنامه ریزی فدراسیون و کمیته ملی پارالمپیک برای کسب این 
موفقیت گفت: برای کسب این مدال من تنها نبودم بلکه طلای امروز وزن منهای 
۹۰ کیلوگرم حاصل یک برنامه ریزی بلندمدت است که هم کادر فنی و هم روسای 
قبلی و کنونی فدراسیون ورزش نابینایان در آن سهیم هستند. باید از مربی دلسوز 
و کاربلد خود محمدرضا حاج یوسف زاده نیز تشکر کنم. او در این ۲ سال زحمات 

زیادی برای من و دیگر جودوکاران کسید و امروز نتیجه زحمت او به ثمر نشست.

دبیرهیات بدمینتون استان قم خبرداد:

کسب مقام سوم هیات بدمینتون قم
 در رده بندی کشوری

دبیرهیات بدمینتون استان قم گفت: هیئت بدمینتون استان قم در سال ۹۹ در 
رده بندی هیئت های سراسر کشور مقام سوم را بدست آورد.

علی فرجی با اشاره به پیشرفت های هیات بدمینتون در سال های اخیر اظهار 
کرد: هیئت بدمینتون استان قم در سال ۹۹ در رده بندی هیئت های سراسر 
کشور مقام سوم را بدست آورد. وی بیان کرد: این درحالی است که این هیئت 
در سال۹۶ مقام یازدهم، سال ۹۷ مقام دهم و سال ۹۸ مقام پنجم را کسب کرده 
بود. دبیر هیات بدمینتون استان قم با تاکید بر اینکه استان قم در سال ۱۴۰۰ در 
مسابقات منطقه ای خردسالان و نوجوانان شرکت کرد تصریح کرد: قم در این 

مسابقات در هر دو بخش دختران و پسران کلکسیونی از مدال ها را کسب کرد.
وی ادامه داد: در حالی که آماده مسابقات رنکینگ، قهرمانی کشور و لیگ برتر 
می شدیم کرونا باعث تعطیلی و به تعویق افتادن مسابقات شد. فرجی با اشاره به 
شرایط امروز بدمینتون استان قم در مقایسه با سال ۹۷ که تیم مدیریتی جدید 
روی کار آمد خاطرنشان کرد: این هیئت که از شهریور ۹۷ روی کار آمده در حالی 
سه سال از عمرش میگذرد که نیمی از آن در تعطیلات و کرونا بوده است و در این 
مدت توانسته ایم در بخش های مختلف ملی مقام های برتر را کسب کنیم. وی 
با اذعان به اینکه بدمینتون قم در بخش های پایه حرف های زیادی برای گفتن 
درسطح کشور دارد گفت: امسال هم با قدرت در لیگ برتر حاضر می شویم؛ 
اگرچه با افزایش تیم ها و افزایش رفت و آمد و افزایش هزینه ها کار برایمان سخت 
است و احتمال دارد بازیکنی مثل سال گذشته به خدمت نگیریم و با بازیکنان 
بومی و سرباز در رقابت ها شرکت کنیم ولی بسیار امیدواریم که باز برای شهر قم 

افتخار آفرینی کنیم.

به  اشاره  با  ایران  فوتبال  پیشکسوت  و  کارشناس 
دشواری دیدار نخست تیم ملی در مرحله مقدماتی 
جام جهانی گفت: قطعا سخت ترین بازی را با سوریه 
نخواهیم  حمایت  جز  چاره ای  و  داشت  خواهیم 

داشت.
تیم ملی  حمید درخشان درباره شروع دیدارهای 
فوتبال ایران مقابل سوریه در گروه A مرحله نهایی 
می کنم  فکر  من  گفت:  قطر  جهانی  جام  انتخابی 
شرایط تیم ملی برای بازی با سوریه را باید از فردا که 
لژیونرها می آیند بررسی کرد چون که آنها ساختار 

اصلی ترکیب را تشکیل می دهند.
بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران افزود: اگر کوتاه ترین زمان را سرمربی تیم ملی ایران برای تشکیل اردو در نظر گرفته است 
به فیفادی ربط دارد. آقای اسکوچیچ چاره ای جز شروع با بازیکنان داخلی نداشت. آنها باید دوباره در شرایط بازی قرار بگیرند 
تا بتوانند همراه با لژیونرها برای تیم ملی ایران مقابل سوریه و عراق بازی کنند. پیشکسوت فوتبال ایران در خصوص زمان اندک 
باقیمانده تا بازی با سوریه تصریح کرد: قطعا سخت ترین بازی را با سوریه خواهیم داشت. نخستین بازی سخت ترین دیدار است. 
شناخت دو تیم از همدیگر اندک است و من فکر می کنم سوریه خیلی قدرتمند تر از گذشته شده است. اردوهای بلند مدت این 
تیم در اروپا بوده است و باید حواس خودمان را معطوف به به بازی کنیم و حاشیه ای را نداشته باشیم. درخشان ادامه داد: من 
به بازیکنان تیم ملی ایران امیدوار هستم. آنها اگر بتوانند خودشان را خیلی زود به شرایط اردوهای ملی وفق بدهند بدون شک 
نتایج خوبی خواهیم گرفت. امیدوار هستم امکانات فعلی برای تیم ملی همچنان ادامه داشته باشد تا مشکلی برای این تیم به 
وجود نیاید. وی راجع به انتقاد از دراگان اسکوچیچ برای شروع اردو گفت: فکر می کنم چاره ای جز حمایت از تیم ملی نمانده 
است و پس از دو بازی پیش رو که با سوریه و عراق داریم می توانیم عملکرد این تیم را سنجید. باید هرچه زودتر هماهنگ شویم و 

دنبال بهترین بازدهی برای این تیم باشیم.

این تیم  پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس می گوید 
امسال می تواند قهرمان آسیا شود.

درباره  ایسنا،  با  گو  و  گفت  در  مقدم  کرمانی  مرتضی 
روند نقل و انتقالات باشگاه پرسپولیس و جدایی احمد 
به  می کنم  فکر  من  گفت:  زادگان  کنعانی  و  نوراللهی 
خاطر جدایی این بازیکنان هواداران نباید نارحت باشند 
چون جای نگرانی وجود ندارد و  پرسپولیس به فرد متکی 
نیست و آنقدر قدرتمند است که بتواند فصل آینده هم 
نتایج خوبی بگیرد که اگر خاطرتان باشد در دوره برانکو 
تیم با ۱۳ بازیکن به فینال لیگ قهرمانان آسیا صعود کرد، 
بنابراین نمی شود گفت چون دو بازیکن جدا شده اند تیم 

دچار مشکل می شود. وی افزود: اینکه برخی از بازیکنان در تیم نباشند تاثیرگذار است اما نکته حائز اهمیت این است که گل 
محمدی به خوبی می داند چگونه نفرات جانشین را انتخاب و به تیم اضافه کند که دوباره تیم همان روند همیشگی اش را 
داشته باشد به همین خاطر می گویم نباید جای نگرانی باشد چون بازیکنان جدید هم جایگاه خود را در تیم پیدا می کند. وی 
در ادامه درباره جذب بازیکنان جدید گفت: من فکر می کنم باشگاه در نقل و انتقالات خوب کار کرده بلاخره آنها با لیستی 
که گل محمدی به آنها داده بود کار کرده و نفرات مورد نیاز کادر فنی را جذب کردند بنابراین جای نگرانی وجود ندارد و باید 
فرصت دهیم بازیکنان جدید توانایی های خود را نشان دهند. وی در ادامه در پاسخ به این سوال که پرسپولیس در چه پستی 
باید بازیکن جذب کنند گفت: درباره این مساله بهتر است کادر فنی اظهارنظر کند اما آنچه ما می بینم این است که با جدایی 
شهریار مغانلو بهتر است یک بازیکن به جای او جذب شود تا تیم در خط حمله مشکلی نداشته باشد. وی در پایان درباره دیدار 
پیشروی پرسپولیس برابر استقلال تاجیکستان گفت: من مطمن هستم پرسپولیس بازی را می برد چون ما تیم قدرتمندی 
داریم که در آسیا حرفهای زیادی برای گفتن دارد دیگر قهرمانی لیگ و جام حذفی هدف ما نیست بلکه باید پرسپولیس 

قهرمان آسیا شود که من فکر می کنم امسال این اتفاق رخ بدهد.

حمید درخشان:

سخت ترین بازی تیم ملی ایران با سوریه است
مرتضی کرمانی مقدم:

 بهتر است پرسپولیس یک مهاجم هم جذب کند

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: فصل نقل و انتقالات فرصت مهمی 
است که نباید از دست برود و امیدوارم این رفت و آمدها به ضرر باشگاه نباشد.
صادق ورمزیار افزود: اول این که هنوز زمان نقل و انتقالات تمام نشده و 
باید دید مسوولان تیم در این روزها چه می کنند. دوم این که متاسفانه اخبار 
موثقی از اقدامات باشگاه نداریم و نمی دانیم چه خبر است تا بخواهیم در 
این مورد اظهار نظر کارشناسی کنیم اما آنچه مهم است به اهمیت این زمان 
و جذب نفرات مورد نیاز باز می گردد که امیدوارم مسوولان تیم به خوبی عمل 

کرده تا تیم قوی بسته شود.
وی ادامه داد: خبرهایی از جذب برخی از چهره ها به گوش می رسد و 
برخی از بازیکنان نیز تمدید کرده اند، مثلا سید حسین حسینی قرارداد 
خود را با این تیم به مدت ۲ فصل دیگر تمدید کرد و از سویی دیگر علیرضا 
رضایی دروازه بان فصل گذشته پیکان نیز با عقد قراردادی ۲ ساله به استقلال 

پیوست.
وی وفزود: در همین ایام محمدرضا آزادی و عارف آقاسی هم دوساله با تیم 
به توافق رسیدند و سیاوش یزدانی ۲ فصل دیگر ماندنی شد و این روند ادامه 

دارد اما در مقابل مهدی قایدی، میلیچ، شیخ دیاباته، داریوش شجاعیان و 
محمد نادری رفتنشان قطعی شده و حضور برخی های دیگر هم در هاله ای 

از ابهام است و باید دید در روزهای آینده چه می شود.
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال تصریح کرد: نکته مهم این است که باید 
کادر فنی استقلال مراقب پازل تیم باشد و به گونه ای تیم چیده شود که 
مشکلی نباشد. ما الان در چپ زمین مشکل داریم و حتما باید برای آن چاره 
اندیشی شود. وی در خصوص جدایی چند بازیکن اصلی استقلال افزود: 
بازیکنان باید بدانند کجا هستند و در چه تیمی توپ می زنند. استقلال و 
پرسپولیس تیم های صنعتی نیستند، این جا باید با عشق بازی کرد. البته 

پول هم مهم است اما نباید گزینه اول باشد.
ورمزیار گفت: بازیکنانی که در استقلال بازی می کنند می دانند این همه 
هوادار و حمایت یعنی چه، اما بستن تیم هم مهم است. کادرفنی و مسوولان 
باشگاه باید کاری کنند که هوادار اذیت نشده و تیم هم دچار مشکل نشود. 
به نظرم بهتر است بر اساس نظر کارگروه فنی بازیکنان برای ورود و خروج از 

جمع تیم مشخص شوند.

وی اظهار داشت: در گذشته بازیکنانی را خیلی راحت از دست دادیم و اگر 
الان بخواهیم همان فرد را بگیریم باید کلی هزینه بدهیم. این به دلیل عدم 
شناخت و تصمیم درست در آن زمان بود. به هر حال استقلال تیم بزرگی 
است و باید تصمیم های بزرگ و البته منطقی هم در آن گرفته شود، امیدوارم 
در پایان مهلت نقل و انتقالات شاهد باشیم تیم خوب و یکدستی بسته شده و 

هواداران نیز خیالشان راحت باشد.

صادق ورمزیار: 
رفت و آمد بازیکنان نباید به ضرر استقلال باشد
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محمد اسماعیل کوثری از چهره های سیاسی اصولگرا می گوید: ما زیر بارِ حرف 
زور نخواهیم رفت اما اینکه بحث منطقی در مذاکره مطرح شود هیچ اِبایی نداریم و 

می توانیم در این جهت، مذاکره هم انجام دهیم. 
به دولت رئیسی با حضور ۱۸ وزیر کار خود را رسما آغاز کرد، اما دولت نوپای 
سیزدهم در حوزه سیاست داخلی و خارجی و اقتصاد با چه اولویت هایی روبرو 

است؟ پرونده مذاکرات هسته ای و FATF در این دولت به کجا خواهد رسید؟
محمد اسماعیل کوثری نماینده مردم تهران در گفت و گو با خبرگزاری خبرآنلاین، 
ضمن بیان اما و اگرهایی درباره مذاکرات هسته ای، می گوید ما زیر بارِ حرف زور 
نخواهیم رفت اما اینکه بحث منطقی در مذاکره مطرح شود هیچ اِبایی نداریم و می 
توانیم در این جهت، مذاکره هم انجام دهیم.  حق ملت در سیاست خارجی در 

شرایط منصف بودن مذاکرات، می تواند به نتیجه برسد.
کوثری، اولویت اصلی دولت رئیسی را مقابله با کرونا و سلامت مردم دانست و 
تاکید کرد: دولت باید در جهت تثبیت قیمت ها و تولید گام های موثری بردارد. این 
نماینده مجلس عنوان می کند که ابتدا باید به توانمندی هایمان در داخل توجه 
کنیم تا انشالله سیاست خارجی را بر اساس عزت ملی توجه کنیم و در نهایت کارها 

دنبال شود
مشروح مصاحبه  با محمد اسماعیل کوثری نماینده مردم تهران در مجلس و از 

چهره های سیاسی اصولگرا را می خوانید؛
*آقای کوثری! کابینه پیشنهادی رئیس جمهور رأی اعتماد مجلس را گرفت 
و کار رسما شروع شده است. از نگاه شما اولویت اصلی دولت در شرایط پیش 

رو چیست؟ اقتصاد، سیاست خارجی ، سیاست داخلی یا...
اولین موضوع، مقابله با کرونا و مسئله سلامت مردم است که این اولویت اول هم 
مجلس و هم دولت است. بعد از این موضوع، رفع موانع اقتصاد است که انشالله در 
جهت تثبیت قیمت ها و تولید باید گام های موثری توسط دولت برداشته شود علاوه 

بر این مجلس هم اعلام آمادگی کرده که کمک کند.
مسائل بعدی، مسائل مربوط به سیاست خارجی و مسائل سیاست داخلی که 
قسمت عمده آن بحث کرونا و اقتصاد است، در اولویت خواهد بود که انشالله دولت 
کار را بر این اساس دنبال کنند و مجلس هم اعلام آمادگی کرده که اگر جایی نیاز به 
کمک در جهت تصویب لوایح داشت که قانونگذاری شود این کار را در اسرع وقت 
بتواند انجام دهد که کمک شود به اینکه کارها به سرعت به نتیجه برسد و در نهایت 

مردم آثارش را در میدان و صحنه عمل ببینند. 
نباید محور همه مسائل را برجام و FATF قرار دهیم

یا   FATF مسئله  حل  یا  تحریم ها  رفع  برای  خارجی  سیاست  حوزه  *در 
آزادسازی ارزهای بلوکه شده چه مسیری پیش روی دولت است؟ مثلا احتمال 

حل و فصل پرونده FATF در مجمع وجود دارد؟
به هر حال ما براساس اصل عزت و مصلحت، هیچ گاه نمی توانیم عزت ملت و عزت 
کشورمان را فدا کنیم تا اینکه به نتیجه ای که آنها می خواهند برسیم. ملت ما ملت 
سربلند و بزرگی است و حقی دارد و این حق ملت در سیاست خارجی در شرایط 

منصف بودن مذاکرات، می تواند به نتیجه برسد.
حال اگر محور همه مسائل را برجام یا اف ای تی اف قرار دهیم و همه کارهای 

تولیدی و اقتصادی را معطل FATF کنیم اینها قابل قبول و قابل تحمل نیست. 
معتقدم ما باید سیاست های داخلی مان را بسیار با سرعت به ویژه در جهت تثبیت 
قیمت ها و تولید و فعال کردن اقتصاد در داخل و متکی به مردم بودن سامان دهیم. 

حتما به مسائل بین المللی هم توجه می کنیم اما....
اینها مسائلی است که ما باید با برنامه ریزی دقیق به صورت کوتاه مدت، میان مدت 
و بلندمدت به آنها فکر کنیم از سوی دیگر حتما به مسائل بین المللی هم توجه می 
کنیم اما زیر بار استکبار به هیچ وجه نخواهیم رفت یعنی نه مجلس اجازه می دهد و 

نه دولت، سیاستش این است که بخواهد نسبت به این مسئله کوتاه بیاید. 
در واقع باید به توانمندی هایمان در داخل توجه کنیم که ابتدا از این توانمندی 
داخلی مان به خوبی استفاده کنیم تا انشالله سیاست خارجی را بر اساس عزت ملی 

توجه کنیم و در نهایت کارها دنبال شود. 
ایران زیر بار خواسته به ناحق آمریکا نخواهد رفت

*پیش بینی می کنید مذاکرات هسته ای به چه سمت و سویی برود؟
بستگی به طرف مقابل دارد چون یک موقعی است که همه چیز در اختیار ما است 

و خودمان باید تصمیم بگیریم ، می توانیم تعیین تکلیف کنیم و مشخص کنیم و 
بسیار محکم صحبت کنیم اما طرف مقابل یعنی آمریکا بدعهدی کرده و توافق را 
برهم زد وگرنه آن توافقی که در برجام شد در اصل دوطرفه بوده و یک طرفه نبوده 
است. ما به تعهداتمان عمل کردیم اما آنها هیچ اقدامی نکردند و در نتیجه هیچ 
تحریمی را برنداشتند. از سوی دیگر وضعیت این گونه شده که آنها خودشان توافق 
را برهم زدند اما حالا طلبکار هم شده اند. بنابراین مشخص است که ایران زیر بار 

خواسته به ناحق آنها نخواهد رفت. 
از انجام مذاکره اِبایی نداریم

بنابراین این مسئله، مسئله ای است که باید آن توجه کنیم به امید خدا کار را به 
گونه ای جلو ببریم که هم بدانند ملت ایران حقی دارند و از حقش نخواهد گذشت 
و کوتاه نمی آید. اینجاست که اگر بگویند برنامه هسته ای نداشته باشیم در حالی 
است که ما از قبل اعلام رسمی کردیم که برنامه هسته ای مان صلح آمیز است ، به 
هیچ وجه بمب اتم را هم قبول نداریم و به سمت آن هم نخواهم رفت اما طرف مقابل 
در هیروشیما و ناکازاکی جنایت کرده است و بیش از ۲۰۰ هزار نفر را کشتند و حتی 

آثارش هم پابرجاست اما می گویند ما داشته باشیم اما ایران نداشته باشد.
این حرف آنها منطقی ندارد در نتیجه ما زیر بارِ حرف زور نخواهیم رفت اما اینکه 
بحث منطقی در مذاکره مطرح شود هیچ اِبایی نداریم و می توانیم در این جهت، 

مذاکره هم انجام دهیم. 
چیزی به نام برجام دو نداریم
*بحث برجام ۲ باز هم این روزها مطرح می شود و ...

خیر. ما چیزی به نام برجام دو، و سه و... نداریم اینها خواسته دشمنان است که ما 
از ابتدا اعلام کردیم به هیچ وجه زیر بار این خواسته ها نخواهیم رفت.

گشایش های اقتصادی براساس توانمندی های داخلی است
* خبرهایی که مبنی بر گشایش اقتصادی که دولتی ها سر می دهند بر چه 
اساسی است؟ واقعا شرایط امیدوار کننده برای این گشایش زودهنگام است؟
اینها براساس توانمندی های داخلی است و قطعا زمانی که ثبات پیدا کند و تثبیت 
قیمت ها صورت گیرد هم ایرانی های خارج از کشور، حاضرند ثروتشان را به داخل 
کشور بیاورند و هم اینکه خارجی ها وقتی ببینند اقتصاد ما روبه راه شده و ثبات دارد 

و مستحکم است قطعا آنها هم بیایند و سرمایه گذاری کنند. 
اگر قوانین اجرا نشود، مجلس ساکت نخواهد نشست

*آقای کوثری! پیش بینی تان از رابطه دو قوه چیست؟ بعضی ها پیش بینی می 
کنند ماه عسل دولت و مجلس بسیار کوتاه است و در این یکدستی حاکمیت ممکن 

است به سمت یک سری اختلافات پیش بروند.
فعلا که همه چیز خوب است و مجلس و دولت، همراه و هم راستا هستند و تا پایان 
هم به همین منوال خواهد بود ولی اگر این گونه باشد که خدای ناکرده دولت به گونه 
ای عمل کند که قوانینی که تصویب شده و ابلاغ می شود را عمل نکند مشخص 

است که مجلس ساکت نمی نشیند.
بنابراین سیاستهایی که آقای رئیسی اعلام کردند قطعا تا آخر دنبال خواهند کرد 
مجلس هم کمک می کند آن اختلافاتی که دشمنان می خواهند بین دو قوه به 

وجود بیاورند یقینا رخ نمی دهد. 

کوثری نماینده تهران: اِبایی از مذاکره نداریم

مجلس مقابل قانون شکنی ساکت نمی نشیند

ظرفیت های  توسعه  به  راسخ  اعتقاد  سیزدهم  دولت 
همکاری منطقه ای دارد و بر این باور است امنیت درون 
منطقه ای جز با تقویت ارتباطات و حسن همجواری میان 
کشورهای منطقه و عدم مداخله کشورهای بیگانه محقق 

نخواهد شد. 
تامین امنیت بومی و درون زا یکی از اولویت های اصلی 
جمهوری اسلامی در منطقه است. خاورمیانه یکی از 
مناطقی است که رویکردهای امنیتی در آن همواره از 
اهمیت قابل ملاحظه ای برخوردار بوده است و نظریات 
و دیدگاه های رقیب در این زمینه مطرح بوده است. در 
یک نگاه کلی ایجاد امنیت منطقه ای مستلزم ساختاری 
مشارکت جویانه بر پایه اعتمادسازی است. استراتژی 
جمهوری اسلامی برای دستیابی به امنیت در چارچوب 
تعامل سازنده با کشورهای منطقه بوده که دستیابی به 
این مهم مستلزم تهدیدزدایی و غیرامنیتی کردن نگاه به 

منطقه است.
مقامات ایران همواره بر این موضوع که امنیت منطقه 
باید توسط کشورهای منطقه تامین شود، تاکید کرده 
اند. در همین زمینه آیت الله سید ابراهیم رییسی رییس 
ایران  اسلامی  جمهوری  اینکه  به  اشاره  با  جمهوری 
همانگونه که گفت و گو بین کشورهای منطقه برای حل 
و فصل مسائل فیمابین و بهبود روابط را امنیت ساز و 
ثبات ساز می داند، دخالت بیگانگان در امور منطقه را 
نیز تنش زا و تهدیدزا می داند، بر همکاری و هم افزایی 
کشورهای منطقه بدون دخالت بیگانگان را شرط لازم 
در  آرامش  برقرای  نیز  و  منطقه  امنیت  پایداری  برای 
کشورهای منطقه و تامین رفاه برای ملت های منطقه 

تاکید کرده است.
امیر عبداللهیان، وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
که نخستین سفر منطقه ای خود را در کسوت وزیر امور 
خارجه به عراق و سوریه برگزار کرده است، در کنفرانس 
منطقه ای حمایت از عراق بر این رویکرد تاکید کرد. وی 
نشست عراق را موید تلاش های جمهوری عراق در ایجاد 
منطقه  کشورهای  میان  تعامل  و  همکاری  زمینه های 
عنوان کرد و ضمن حمایت از ثبات، امنیت، استقلال، 

تمامیت ارضی، عزت، اقتدار و ارتقای جایگاه منطقه ای 
توسعه  برای  را  تهران  آمادگی  عراق،  بین المللی  و 

همکاری های دو جانبه و منطقه ای اعلام کرد.
رییس دستگاه دیپلماسی کشورمان ظهور داعش را 
از جمله مهمترین مخاطرات سالهای اخیر دانست که 
منطقه با آن روبرو شد و خسارات جبران ناپذیری را نیز 
بر جای گذاشت و گفت: متاسفانه کشور عراق از ظهور 

گروه های تروریستی بسیار آسیب دید.
اراده  اگر  کشورمان،  عالیرتبه  دیپلمات  این  گفته  به 
مردمی عراق، حمایت مرجعیت عالیقدر و همگرایی آحاد 
جامعه و اقشار مختلف عراقی نبود، مشخص نبود چه 
وضعیتی برای عراق و کشورهای منطقه پیش می آمد و تا 
چه عمقی از منطقه و جهان از تهدید مستقیم جریان های 

تروریستی در خطر قرار می گرفت.
وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه سرنوشت دولت و 
به علقه های مشترک دینی،  بنا  این منطقه  ملت های 

فرهنگی، سنتی، تاریخی و جغرافیایی به یکدیگر پیوند 
خورده است،  یادآورشد: جمهوری اسلامی ایران همواره 
بر تحقق صلح از طریق گفت وگو و مذاکره درون منطقه ای 
به  منطقه ای  کشورهای  است  امیدوار  و  داشته  تاکید 
طریق  از  جز  امنیت  که  یابند  دست  مشترک  باور  این 
بر  اعتماد متقابل کشورهای منطقه به یکدیگر، تکیه 
توانمندی های ملی، تقویت ارتباطات و حسن همجواری 
میان کشورهای منطقه و عدم مداخله کشورهای بیگانه 
محقق نخواهد شد. این باور مشترک می تواند زمینه ساز 
بسیاری از همکاری های سیاسی، اقتصادی و فرهنگی 
در منطقه باشد و در سایه امنیت مشترک و پایدار و با 
و  رشد  زمینه های  خدادادی،  ثروت های  از  بهره گیری 
توسعه همه جانبه کشورهای منطقه را تضمین نماید. بر 
اساس اظهارات امیرعبداللهیان منطقه خاورمیانه همه 
ظرفیت های  و  تمدنی  فرهنگی،  دینی،  شاخص های 
مادی و معنوی را برای همکاری و همگرایی منطقه ای را 

دارد. اما به دلیل مداخلات بیگانگان و سیطره تفکرات 
امنیت محور، دچار مشکلات متعددی از جمله جنگ، 
بی ثباتی و ناامنی شده است. آنچه که امروزه بیش از 
پیش به آن نیازمندیم، امنیت پایدار منطقه ای با مشارکت 
کشورهای منطقه است که تحقق آن در گرو صرف منابع 

اقتصادی برای تحقق ائتلاف برای صلح و توسعه است.
روزشنبه کنفرانس بغداد با عنوان »کنفرانس همکاری 
و شراکت بغداد« با حضور سران و مقامات کشورهای 
مختلف از جمله فرانسه، ایران، ترکیه، عربستان، مصر، 
بین  نهادهای  از  برخی  و  کویت  قطر،  امارات،  اردن، 
المللی و منطقه ای برگزار شد.  در مقابل راهبرد تامین 
کشورهای  از  برخی  تهران،  زای  درون  و  بومی  امنیت 
منطقه به دنبال تامین امنیت با کمک عوامل بیرونی 
هستند و تلاش می کنند با منابع مالی و دلارهای نفتی 
تامین  برای  ای  فرامنطقه  قدرت های  ظرفیت های  از 
که  است  حالی  در  این  کنند.  استفاده  خود  امنیت 
قدرتهای فرامنطقه ای عملا امنیت و توسعه این کشورها 
و  تابع  این کشورها عملا  امنیت  و  را گروگان میگیرند 
وابسته به  خواسته های این قدرتهاست. فارغ از اینکه چه 
عواملی باعث رویکرد برون گرایانه به مقوله تامین امنیت 
از سوی این کشورها شده است، نتایج و پیامدهای منفی 
و مخرب آن بر منطقه آشکار است. نزدیکترین نمونه آن 
رها کردن کشور و مردم افغانستان در هفته های اخیر 
است. اظهارات مقامات آمریکا نشان داد که این کشورها 
ادعاهای  حتی  و  کنند  می  نگاه  خود  منافع  به  صرفا 
همین  در  باید  هم  تروریسم  با  مقابله  بشری،  حقوق 
واقعیت  بگیرد.  ارزیابی قرار  و  بررسی  چهارچوب مورد 
به عنوان  آمریکا  آنها  و در راس  بیگانگان  این است که 
بازیگرانی مداخله گر در مجموعه امنیتی منطقه محسوب 
می شوند که مانع از توسعه همکاری های منطقه ای شده 
خصومت ها  و  رقابت ها  تشدید  به  آنها  سیاست های  و 
منجر شده است. با توجه به موانع درون منطقه ای و برون 
منطقه ای ایجاد امنیت پایدار در منطقه، الگوی امنیتی 
مشارکتی و همکاری جویانه و بهترین سازوکارهای برای 

بهبود شرایط منطقه است

دولت سیزدهم اعتقاد راسخ به توسعه ظرفیت های همکاری منطقه ای دارد؛

امنیت درون زا و مشارکت منطقه ای؛ راهکار عبور از بحران ها

جای خالی اصولگرایان سنتی در کابینه سیزدهم؛

کابینه معتمدان آقای رئیس جمهور

زیادی  تا حد  وزرا  ترکیب  اگرچه  و  رئیسی درحال تکمیل شدن است  کابینه 
برخاسته از دولت احمدی نژاد و حلقه نزدیکان رئیسی در دوره حضورش در آستان 
قدس و قوه قضاییه بود اما گویا ترکیب معاونت های دولت قرار است متنوع تر و 

فراجناحی چیده شود.
کابینه پیشنهادی ابراهیم رئیسی به مجلس همانطور که پیش بینی می شد، به 
جز یک گزینه همگی رای نسبتا خوبی آوردند؛ که می توان از آن به عنوان آغاز 
ماه عسل دولت و مجلس یاد کرد. تنها گزینه ای هم که رای نیاورد، حسین باغگلی 
وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش بود که آنقدر سوابق ضعیفی داشت که مجلس 

یکدست حامی رئیسی هم راضی به رای دادن به او نشد. 
حضور حلقه قوه قضاییه و آستان قدس در پاستور

اگر به سوابق و جایگاه های قبلی ۱۸ وزیر فعلی کابینه نگاه شود، این نکته روشن 
است که حدود ۷ وزیر از ۱۹ وزیر پیشنهادی یا از قوه قضاییه یا از آستان قدس 

رضوی آمده اند، یا سابقه ای در یکی از این دو نهاد با رئیسی داشته اند.
به عبارت دیگر رئیسی حدود یک سوم مدیران ارشد کابینه اش را از حلقه اطراف 
خود در این دو نهاد که خودش در آنها زمانی ارشدترین مقام را داشته، انتخاب کرده 
و با غالب آنها سابقه همکاری داشته است.عیسی زارع پور وزیر ارتباطات ۴۱ ساله 
دولت رئیسی، در سال ۱۳۸۵ با طی کردن مراحل مدیریت، رئیس مرکز توسعه 
فناوری اطلاعات و رسانه های دیجیتال وزارت ارشاد شد؛ او در دو دولت محمود 
احمدی نژاد مسئولیت های دیگری هم داشت. زارع پور سال ۱۳۹۸ با حکم ابراهیم 
رئیسی در قامت رئیس قوه قضاییه، به ریاست مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه 
قضاییه منصوب شد و تا هنگام ورود رئیسی به پاستور در همین جایگاه بود که حالا 

همراه رئیسی به دولت آمده است.
سید اسماعیل خطیب، وزیر اطلاعات دولت سیزدهم هم از جمله چهره های 
امنیتی نزدیک و معتمد رئیسی است. زمانی که رئیسی معاون اول قوه بود و 
آملی لاریجانی رئیس دستگاه قضا بود، خطیب به عنوان رئیس سازمان حفاظت 
و اطلاعات قوه قضاییه منصوب شد؛ سال ۹۱ که رئیسی در مراسم معارفه خطیب 
صحبت می کرد شاید فکرش را نمی کرد که روزی در کنار هم در جلسه هیات دولت 
بنشینند. خطیب از سال ۹۱ تا بهار ۹۸ رئیس یکی از مهمترین  نهادهای امنیتی 
کشور بود. بهار ۹۸ هم او از قوه به آستان قدس رضوی کوچ کرد و رئیس حراست 
آنجا شد. رئیسی آنقدر به خطیب اعتماد دارد و به او معتقد است که سال ۹۱ در 
جریان مراسم معارفه خطیب گفته بود »حجت الاسلام خطیب بهترین گزینه برای 
این پست بود ولی چون در دفتر رهبری سمت داشتند به سختی توانستیم ایشان را 
به این سمت بگماریم و حتی خود شخص رئیس قوه در این خصوص وارد شدند«.

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه گرچه سابقه حضور در قوه قضاییه 
را ندارد اما دوران مدیریت رئیسی در آستان قدس رضوی، منشا آشنایی این دو 
شد. امیرعبداللهیان پس از انتصاب رئیسی در آستان قدس، با واسطه، مشورتی 
به او داد که مقامات کشور که خادم افتخاری حرم هستند به عنوان خادم حرم 
در امور تخصصی خودشان باشند. مدتی بعد رئیسی شورایی تحت عنوان »امور 
بین الملل آستان قدس رضوی« تشکیل داد و امیرعبداللهیان را عضو آن کرد. البته 
امیرعبداللهیان از جمله دیپلمات های مورد علاقه ی جریان محافظه کاران در ایران 

است. اما به هر شکل او هم سابقه ای با رئیسی در آستان قدس دارد.
امین حسین رحیمی دیگر وزیر برآمده از قوه قضاییه است؛ البته وزیر دادگستری 
اگر خاستگاهی غیر از قوه قضاییه داشته باشد، چنان عادی نیست. او سال ها در 
قوه قضاییه خدمت کرده و آخرین آنها معاونت منابع انسانی و امور فرهنگی قوه 
قضائیه در زمان ریاست ابراهیم رئیسی بوده است. سید رضا فاطمی امین، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت کابینه رئیسی هم خاستگاهش آستان قدس رضوی است. 
او که غالب پست های مدیریتی اش را در آستان قدس تجربه کرده، سال ۹۶ به 
مدیرعاملی سازمان اقتصادی رضوی رسید و دی ماه ۹۷، رئیسی در حکمی او را 
به عنوان قائم مقام خود در آستان قدس رضوی منصوب کرد؛ حکمی که نشان از 
اعتماد رئیسی به او دارد. محمدمهدی اسماعیلی وزیر ارشاد دولت رئیسی نیز از 
جمله مدیران مورد اعتماد رئیسی است. او هم در آستان قدس و هم در قوه قضاییه 
همراه رئیسی بوده. در زمان حضور رئیسی در آستان قدس رضوی، اسماعیلی 
مشاور فرهنگی و رئیس دفتر تحقیقات اجتماعی آستان بود. با رفتن رئیسی به 
قوه قضاییه، او اسماعیلی را هم با خود برد و سمت مشاور فرهنگی و اجتماعی 
را به او سپرد.البته در کنار اینها، وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش که رای نیاورد را 
هم باید حساب کرد.حسین باغگلی از سال ۹۷ با حکم رئیسی، مدیرعامل بنیاد 
فرهنگی رضوی وابسته به آستان قدس رضوی شد. به غیر از وزرایی که از مجلس 
باید رای اعتماد می گرفتند، رئیسی، غلامحسین اسماعیلی سخنگوی قوه قضاییه 
در زمان ریاست خود بر آن قوه را برای ریاست دفترش به پاستور برد. اینکه رئیسی 
سعی  کرده مدیران کلیدی اش افرادی باشند که سابقه همکاری با آنها داشته است، 

می تواند از نشاندهنده کادرسازی رئیسی در سال های قبل باشد.
احمدی نژادی ها پررنگ ظاهر شدند

اما نکته ای که در این بین نباید نادیده گرفت این است که اکثریت وزرای کابینه ی 
سیزدهم مدیرانی هستند که در دولت های محمود احمدی نژاد به عنوان وزیر یا 
مدیران ارشد و میانی مشغول فعالیت بوده اند.حضور افرادی چون رستم قاسمی، 
احمد وحیدی و محرابیان در جمع وزرای رئیسی یا محمد حسینی به عنوان 
معاون رئیس جمهور شاهدی بر این ادعاست. اما آنچه این روزها چندان پیرامون 
آن صحبت نمی شود اما شاید در ادامه مسیر حرکتی دولت به عنوان یک گلایه 
مطرح شود جای خالی سنتی های اصولگرا و میانه روهای این جریان در دولت 
است. این طیف از اصولگرایان که در قالب شورای وحدت در جریان انتخابات 
ریاست جمهوری حمایت قاطعی از ابراهیم رئیسی کردند شاید انتظار داشتند که 
جایگاهی در کابینه رئیسی بگیرند اما تا اینجای کار چهره های حاضر در کابینه 
چندان مناسبات سیاسی با این طیف از اصولگرایان نداشته اند. با این وجود اما 
اظهارات مطرح شده از سوی اصولگرایانی برخاسته از طیف سنتی های اصولگرا 

همچنان آنها را حامی دولت نشان می دهد.
رقیب انتخاباتی، معاون آقای رئیس جمهور شد

سورپرایز ویژه در کابینه رئیسی تا اینجای کار حضور محسن رضایی در جایگاه 
مهم معاونت اقتصادی رئیس جمهور بوده است. او که در انتخابات ۱۴۰۰ جزو 
رقبای رئیسی محسوب می شد در شرایطی که همه منتظر بودند که افرادی چون 
فرهاد رهبر کرسی معاونت اقتصادی را کسب کند، رئیسی به سراغ رقیب انتخاباتی 

اش رفت تا اینگونه یک گام برای فراجناحی کردن کابینه برداشته باشد. 
جاماندگان از دولت روحانی در پاستور

شواهد و برخی خبرهای شنیده شده طی روزهای اخیر حکایت از آن داشت که 
احتمال حضور برخی وزرا و معاونان دولت روحانی در دولت سیزدهم وجود دارد. 
حضور روز گذشته محمد اسلامی در دیدار هیات دولت با رهبر انقلاب احتمال 
حضور این چهره در سازمان انرژی اتمی را قوت بخشید. احتمالی که دیروز قطعیت 

یافت و رئیسی حکم معاونت این سازمان را برای وزیر راه دولت روحانی صادر کرد.
از سوی دیگر خبر می رسد که اوحدی معاون بنیاد شهید نیز احتمالا در جایگاه 
خود ابقا خواهد شد. سورنا ستاری، معاون علمی و فناوری دولت سابق نیز در 
دیدار روز شنبه حضور داشت و برخی این احتمال را مطرح می کنند که با توجه 
به عملکرد ستاری احتمالا او نیز در این سمت ابقا خواهد شد. باید منتظر ماند 
و دید جایگاه های خالی معاونت در دولت رئیسی و دیگر جایگاه های مهم چون 
استانداری ها و ...با حضور چه چهره هایی پر خواهد شد. آیا دولت سیزدهم مسیر 

فراجناحی بودن را طی خواهد کرد یا ....

»غلامرضا ظریفیان« استاد دانشگاه و فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به ضرورت 
بازسازی سرمایه اجتماعی قوه مجریه، به ایرنا گفت: مبارزه با فساد مهم ترین پیش شرط 
بازسازی سرمایه اجتماعی در شرایط فعلی کشور است.  رییس جمهوری در اولین جلسه 
دولت سیزدهم که با حضور وزیران روز پنجشنبه ۴ شهریور تشکیل شد بر موارد مهمی 
تاکید کردند که باید در دولت سیزدهم به جد از سوی سکانداران وزارتخانه  ها دنبال 
شود. یکی از مهم ترین این موارد، موضوع مبارزه با فساد بود. رییسی در حالی بر مساله 
مبارزه با فساد پافشاری می کند که در مدت حضور در قوه قضاییه عملکرد درخشانی 
در این زمینه از خود برجای گذاشته و همین کارنامه باعث شده مردم نسبت به مبارزه 
با فساد در قوه مجریه امیدوار شوند. آیت الله »سید ابراهیم رییسی« با اشاره به اینکه 
در نظام ولایت فقیه هیچ بن بستی وجود ندارد، گفت: ما نباید گرفتار دیوان سالاری 
و پیچیدگی  های اداری شویم، انتظار مردم از دولت مساله مهم و جدی مبارزه با فساد 
است. وزرا باید منافذ فساد خیز را شناسایی و تلاش کنند که بستر های فسادزا را اصلاح 
کنند تا هر روز شاهد یک مشکل و مساله جدیدی در کشور به ویژه در حوزه اقتصادی 
نباشیم. در این مسیر پیام هشت ماده ای مقام معظم رهبری در سال ۸۰ که به خوبی 
وظایف قوا و دستگاههای نظارتی را در اصلاح بسترهای فسادزا ترسیم کردند  را پیش 
روی خود داریم. رییس جمهوری در حالی بر مبارزه با فساد در بخش های مختلف دولت 
تاکید دارد که یکی از مهم ترین اهداف دولت سیزدهم که روز شنبه ۶ شهریور در سخنان 
رهبر انقلاب خطاب به دولت سیزدهم هم مورد تاکید قرار گرفت مساله بازسازی سرمایه 
اجتماعی است. دولت سیزدهم یکی از مهم ترین رویکردهای خود را ترمیم اعتماد مردم 

به مسوولان قرار داده است. نسبت مساله مبارزه با فساد و ترمیم اعتماد مردم به مسوولان 
از جمله مواردی است که نیازمند بحث و گفتگوی بیشتر است. در گفتگو با »غلامرضا 
ظریفیان« استاد دانشگاه تهران و فعال سیاسی اصلاح طلب در مورد الزامات بازسازی 

سرمایه اجتماعی قوه مجریه و نقش مبارزه با فساد گفتگو کردیم.
رویکرد دولت  در زمینه بازسازی سرمایه اجتماعی امیدآفرین است

ظریفیان در پاسخ به این سوال که اهمیت توجه به ضرورت بازسازی سرمایه اجتماعی 
در شرایط فعلی کشور چیست، گفت: دولت سیزدهم در شرایط خاصی تشکیل شده 
است. با توجه به نارضایتی  هایی که در احزاب در زمان انتخابات به خاطر عملکرد 
شورای نگهبان ایجاد شده و از طرف دیگر اعتراضات در سطح جامعه به دلیل مشکلات 
معیشتی، اگر آقای رییسی به دنبال تشکیل دولت قوی و کارآمد باشد مسیر و راهی جز 

باز سازی سرمایه اجتماعی و اعتماد مردم به مسوولان وجود ندارد.
وی افزود: در مساله بازسازی سرمایه اجتماعی نکته مهم این است که بازسازی سرمایه 
اجتماعی با چه رویکردهایی قابل تحقق است. به نظر می رسد دولت سیزدهم نباید به 
سمت اقدامات عامه پسند حرکت کند؛ چرا که در این مسیر کم توفیق خواهد بود. مهم 
ترین مساله همان مبارزه با فساد است که خود دولت هم بر آن تاکید دارد. دولت اگر 
بتواند مبارزه واقعی، جدی و مبتنی بر سازوکار با فساد انجام دهد قطعا بخش زیادی از 

اعتماد از دست رفته مردم به مسوولان بازسازی خواهد شد.
اصلاح ساز و کار ها برای مبارزه با فساد ضروری است

وی با بیان اینکه دولت باید از اقدامات تند پرهیز کند و مبارزه با فساد را به جای تمرکز بر 

افراد بر تمرکز بر سازوکارها طراحی کند، گفت:رییس جمهوری درر قوه قضاییه تا حدی 
توانست این مدل را به پیش ببرد. البته در این قوه به دلیل ماهیت اقدامات این نهاد، 
بیشتر برخورد ها قضایی و سلبی بود اما در قوه مجریه اقدامات باید ایجابی و تلاش برای 
از بین بردن بستر های فساد باشد نه اینکه منتظر باشیم فسادی اتفاق بیفتد تا بعد با آن 
فساد برخورد کنیم. رییس جمهوری هم هدف خود از ورد به انتخابات را همین موضوع 
و همین کارکرد قوه مجریه عنوان کردند.  این فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر این 
نکته که مهم ترین آفت مبارزه با فساد ورود نگاه  های جناحی به این عرصه است، گفت: 
دولت سیزدهم اگر به دنبال مبارزه با فساد و در نهایت بازسازی سرمایه اجتماعی است 
باید از توان همه نخبگان و فعالان کشور استفاده کند و مساله مبارزه با فساد را آلوده به 

رقابت های جناحی و سیاسی نکند؛ امری که متاسفانه در گذشته ما شاهدآن بودیم.
وی تصریح کرد: نکته بعدی در مبارزه با فساد، شناسایی بستر های فساد خیز است.
به این معنا که دولت باید برای موفقیت در این باره کاهش فساد با همکاری مجلس هم 
در سطح قوانین و بخشنامه  ها و هم در سطح سازوکارهای اجرایی، اصلاحات گسترده 
انجام دهد. با سازو کارهای فعلی مبارزه با فساد امکان پذیر نیست و در نهایت منجر 
به مبارزه با مفسدین در بهترین حالت خواهد شد. اگر سازوکارها اصلاح شد خروجی 
آن کاهش فساد و افزایش کارآمدی نهادهای اجرایی کشور خواهد شد. اگر از مردم 
هم بپرسید که چه انتظاری از دولت دارید همین موارد را بیان خواهند کرد. پس این 
رویکردها خواست ملت و منجر به افزایش امید و اعتماد در مردم نسبت به دولت سیزدهم 

خواهد شد.

ظریفیان فعال سیاسی اصلاح طلب :

مبارزه با فساد پیش نیاز بازسازی سرمایه اجتماعی است
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معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم گفت: از حدود سه هزار میلیارد تومان 
گردش مالی در محدوده هزینه در شهرداری قم، حدود یک سوم تملک است 

و گردش مالی تملک در سال هزارمیلیارد تومان است.
سید مرتضی حسام نژاد با اشاره به سه وظیفه مهم و اساسی معاونت مالی 
و اقتصادی شهرداری اظهار داشت: پشتیبانی همه حوزه ها ازجمله عمران، 
خدمات شهری و…، موضوع تملکات و تطبیق اقدامات شهرداری با قوانین 

سه وظیفه بزرگ این معاونت است.
وی با بیان اینکه پشتیبانی از حوزه های مختلف در شهرداری قم بیشتر 
ابراز کرد: در بیشتر شهرداری های کشور این  به صورت غیرنقدی است، 
پشتیبانی به صورت نقدی است، اما در شهرداری قم ۷۰ درصد پرداخت ها 

غیرنقدی بوده که این موضوع مزیت و ظرفیت مهمی به حساب می آید.
معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم با تأکید بر اینکه این پشتیبانی در هر 
دو بخش کسب درآمد و انجام هزینه  تعریف شده است، تصریح کرد: به دلیل 
قطبِ علم و زیارت بودن، جذابیت زیادی در خریدوفروش ملک و املاک در 

قم وجود دارد و شهرداری نیز با پشتوانه های قانونی از املاک برای پشتوانه 
طرح ها استفاده می کند.

وی موضوع تملکات در شهرداری را مورد توجه قرار داد و افزود: از حدود 
سه هزار میلیارد تومان گردش مالی در محدوده هزینه در شهرداری قم، 
حدود یک سوم تملک است و گردش مالی هزارمیلیارد تومانی به عنوان 
تملک در سال عدد بسیار بزرگی محسوب می  شود که این معاونت در قالب 
کمیته تملک؛ سیاستگذار، مجری و تسهیل کننده این موضوع در شهرداری 

است.
حسام نژاد تطبیق اقدامات شهرداری با قوانین را یکی دیگر از وظایف این 
معاونت دانست و با تأکید بر اینکه عملکرد شهرداری شفاف است گفت: 
پاسخگوترین حوزه در قبال نهادهای نظارتی در شهرداری، معاونت مالی و 
اقتصادی است و امور قراردادها، کمیسیون معاملات، کمیسیون انتخاب 
مشاور، ماده ۱۴، ماده ۳۱ و … همه از بخشهای این معاونت هستند که 

حرکت قانونی شهرداری در همه حوزه ها را پیش می برند. 

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم خبرداد:

گردش مالی ۱۰۰۰ میلیارد تومانی تملکات در سال

کرونا،  بیماری  پنجم  پیک  در  گفت:  فرماندارقم 
جهادگران و بسیجیان استان در قالب طرح شهید حاج 
قاسم سلیمانی در پیشگیری و واکسیناسیون به مردم 

خدمت رسانی می کنند.
مرتضی حیدری در چهارمین جلسه قرارگاه شهید 
سلیمانی در سال جاری با اعلام این خبر اظهارداشت 
: با توجه به شیوع گسترده و انتشار سریع نوع دلتا، 
عملا رهگیری بیماران کرونایی امکان پذیر نیست، اما 
از ظرفیت جهادگران و بسیجیان در زمینه پیشگیری و 

حمایت از بیماران کرونایی استفاده می شود.
حیدری با اشاره به فعالیت ۱۸ مرکز واکسیناسیون 

در استان گفت: تا کنون بیش از ۳۸۰ هزار دُز واکسن 
در استان تزریق شده، اما برای رسیدن به سطح ایمنی 

جمعی باید این میزان به مراتب افزایش یابد.
وی بر استفاده هرچه بیشتر از ظرفیت سازمان های 
مردم نهاد در جلوگیری از شیوع هرچه بیشتر بیماری 
تاکید کرد و گفت: برای پیشگیری از بیماری راهی 
جز واکسیناسیون سریع و وسیع نداریم و سازمان های 
مردم نهاد می توانند با فعالیت های فرهنگی و همچنین 
تامین اقلام مورد نیاز واکسیناسیون نقش مهمی در این 

امر ایفا کنند.
تزریق  در  استان  ظرفیت  به  اشاره  با  قم  فرماندار 

روزانه بیش از ۲۰ هزار دوز واکسن گفت: مردم نباید 
زیرا بسیاری  به شایعات فضای مجازی توجه کنند، 
و  و شایعه سازان منشا خارجی دارد  این شایعات  از 
تنها هدفشان آسیب زدن به سلامت و صلابت جامعه 

ماست.
همکاری  زمینه های  جلسه  این  در  است:  گفتنی 
آبشار عاطفه ها  المللی  بین  بنیاد  سازمان مردم نهاد 
با قرارگاه مردمی شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی 
بررسی و بنا شد در جلسه آینده این قرارگاه مسئولان 
زمینه های  و  توانایی ها  از  مجموعه ای  سمن  این 

همکاری با قرارگاه را ارائه دهند.

فرماندارقم مطرح کرد :

خدمت رسانی بسیجیان در پیک پنجم کرونا

طرح:مهدی عزیزی 

واکسن های تقلبی آب مقطر کشف شد!

چه کسی جانشین محسن رضایی می شود؟ 
با پیوستن رضایی به دولت حالا گمانه زنی هایی درباره جانشین او در دبیرخانه مجمع مطرح است. برخی در 
شبکه های اجتماعی از احتمال قرار گرفتن علی لاریجانی به جای محسن رضایی در دبیرخانه مجمع سخن 
می گویند، اما به نظر نمی رسد این گمانه زنی صحت داشته باشد. در این بین نام سه گزینه دیگر بیشتر مطرح است. 
گفته می شود سعید جلیلی، محمد حسین صفارهرندی و علی احمدی گزینه هایی هستند که شانس تکیه زدن بر 
صندلی دبیری مجمع را دارند. سعید جلیلی که سابقه دبیری شورای عالی امنیت ملی را در کارنامه خود دارد پس از 
کناره گیری در انتخابات ریاست جمهوری به نفع ابراهیم رئیسی تاکنون از سوی او به دولت دعوت نشده است. برخی 
می گویند او ممکن است به دبیری شورای عالی امنیت ملی منصوب شود، اما هیچ نشانه ای در این باره وجود ندارد. با 
توجه به اینکه جلیلی عضو مجمع است ممکن است یکی از گزینه های جانشینی رضایی باشد. گزینه های دیگری هم 

در رسانه ها مطرح است، از محمدرضا باهنر گرفته تا پرویز داودی اما همه اخبار در این رابطه در حد گمانه زنی است.

محکومیت ۶2 میلیاردی شرکت دولتی به اتهام گرانفروشی 
مدیرکل روابط عمومی سازمان تعزیرات حکومتی از محکومیت بیش از ۶۲ میلیارد ریالی شرکت دولتی به اتهام 
گرانفروشی در استان مازندران خبر داد.به گزارش اداره کل روابط عمومی و تشریفات سازمان تعزیرات حکومتی، 
محسن عسکری گفت: پرونده تخلف یک شرکت دولتی به اتهام اخذ وجه مازاد بر تعرفه با گزارش سازمان بازرسی کل 
کشور در شعبه هشتم بدوی اداره کل تعزیرات حکومتی استان مازندران رسیدگی شد.مدیرکل روابط عمومی سازمان 
تعزیرات حکومتی افزود: تخلف برای شعبه محرز و شرکت متخلف را به مبلغ ۶۲ میلیاردو ۴۴۹ میلیون ریال در حق 

دولت محکوم کرد این رای در شعبه سوم تجدیدنظر قطعی و لازم الاجرا شد.

محمد اسلامی رییس سازمان انرژی اتمی شد
آیت الله سید ابراهیم رییسی در حکمی محمد اسلامی را به سمت معاون رییس جمهور و رییس سازمان انرژی 
اتمی منصوب کرد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، محمد اسلامی با حکم رییس جمهوری به سمت 
معاون رییس جمهور و رییس سازمان انرژی اتمی منصوب شد.محمد اسلامی که پیش از این وزیر راه و شهرسازی 
در دولت دوازدهم بود، متولد ۱۳۳۵ در شهر اصفهان و فوق لیسانس مهندسی راه و ساختمان است.استانداری 
مازندران، معاونت امور صنعتی و تحقیقاتی وزارت دفاع و مدیرعاملی شرکت صنایع هواپیماسازی ایران از دیگر سوابق 

اجرایی محمد اسلامی است.

کرونا جان ۵81 نفر دیگر را گرفت
طی ۲۴ ساعت گذشته ۵۸۱ بیمار کرونایی جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۱۰۶ 
هزار و ۴۸۲ نفر رسید. به گزارش از وبدا، از روز)شنبه( تا روز یکشنبه هفتم شهریور ۱۴۰۰ و بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی، ۳۱ هزار و ۵۱۶ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که سه هزار و ۶۱۴ نفر از آنها بستری 
شدند.مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۴ میلیون و ۹۲۶ هزار و ۹۶۴ نفر رسید.تا کنون ۴ میلیون ۱۴۶ هزار و 
۷۴۲ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند. ۷ هزار و ۸۷۷ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در 

بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.

دستگیری شهردار سابق اردبیل 
یک مقام قضایی استان اردبیل روز یکشنبه دستگیری شهردار سابق اردبیل را به اتهام مسائل مالی و اداری تایید 
کرد.وی اظهار کرد: پرونده این فرد هم اکنون در دادسرا در مرحله تحقیقات مقدماتی قرار دارد و مطابق قانون مورد 
رسیدگی قرار می گیرد.وی بدون اشاره به جزییات بیشتری در این زمینه افزود: شعبه بازپرسی در حال بررسی پرونده 
است و از این رو ارائه اطلاعات بیشتر امکان ندارد.این منبع آگاه تاکید کرد: به محض رسیدن به نتیجه قطعی، 

موضوع از سوی مقامات مسئول اطلاع رسانی خواهد شد.

مهدی چمران :مجبور به استراحت شدم 
رییس ۸۰ ساله شورای شهر تهران، از محل استراحت خود پیام تصویری برای شهروندان ارسال کرد و برای مردم 
آرزوی تندرستی کرد.این پیام پس از آن منتشر شده که برخی از کاربران شبکه های اجتماعی از سکته مغزی مهدی 
چمران خبر داده بودند ولی در پیام تصویری که از سوی نزدیکان چمران منتشر شده، او به صورت سلفی، فیلمی را از 

خود گرفته و با صدایی نه چندان بلند، خبر از بستری شدنش در بیمارستان به خاطر فشار خون داده است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

آغازواکسیناسیون باغبانان و 
کارشناسان فضای سبز شهری 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از آغاز واکسیناسیون 
۱۵۰۰ نفر از کارگران، کارشناسان و پرسنل حوزه فضای سبز شهرداری قم 

خبر داد.
سبز  فضای  نیروهای  شبانه روزی  فعالیت  به  اشاره  با  جوادیان  پیام 
از  پس  داشت:  اظهار  پرخطر  و  شهری  محیط های  در  شهرداری 
پیگیری های انجام شده و تخصیص سهمیه واکسن کرونا، کار واکسیناسیون 
نیروهای شاغل در حوزه فضای سبز مدیریت شهری قم از روز چهارشنبه 

آغازشده است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تأکید بر اقدامات 
نیروهای فعال در حوزه فضای سبز در ایام شیوع ویروس کرونا افزود: با توجه 
به مصوبات ستاد ملی و استانی مقابله با کرونا، دستورالعمل های لازم برای 

مقابله با این ویروس در کمترین زمان ممکن تهیه و ابلاغ شد.
وی با اشاره به ادامه فعالیت های روزمره توسعه و نگهداری از فضای سبز 
از  و نگهداری  اقدامات جاری در بخش های توسعه  بر  ابراز کرد: علاوه 
فضای سبز شهر قم، انسداد ورودی بوستان ها در شرایط قرمز، فضاهای 
بازی  مجموعه های  کلیه  و  بهداشتی  سرویس های  بوستان ها،  عمومی 
و حرکت درمانی شهر به صورت مستمر، نظارت بر فعالیت مراکز عرضه 
مایحتاج و مراکز رفاهی و تفریحی و جلوگیری از تجمع خانواده ها در شرایط 

قرمز کرونایی بخشی از اقدامات در این حوزه بوده است.
از  پیشگیری  راه های  خصوص  در  متعدد  جلسات  برگزاری  جوادیان 
به  گفت:  و  قرارداد  توجه  مورد  را  بوستان ها  در  ویروس  کرونا  گسترش 
امید خدا پس از اتمام واکسیناسیون این بیماری ریشه کن خواهد شد و 

شهروندان از بوستان ها به راحتی استفاده خواهند کرد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
برای غرفه های زیرمجموعه سازمان که در بوستان ها و فضاهای شهری 
هم دستورالعملی صادرشده تا ملزم به رعایت نکات و دستورالعمل های 

بهداشتی در عرضه اقلام موردنیاز مردم باشند.
وی یادآور شد: پیش بینی می شود با تأمین واکسن موردنیاز طی روزهای 
آینده، درمجموع بیش از ۱۵۰۰ نفر از نیروهای فضای سبز شهرداری قم 

دوز اول واکسن کرونا را دریافت کنند. 
 

مدیرکل حسابرسی و امور مجامع شهرداری قم خبرداد:

به روزشدن و شفافیت 
گزارش های سازمان ها

مدیرکل حسابرسی و امور مجامع شهرداری قم با تأکید بر اینکه نحوه این 
ارزیابی و سنجش سازمان ها در سال های گذشته بازنگری و دارای تغییراتی 
شده است گفت: نتیجه این اقدام ارائه گزارشهایی شفاف و مشخص شده 

است.
حمیدرضا بیطرفان با اشاره به تخصصی شدن فعالیت های شهرداری ها در 
سال های گذشته اظهار داشت: با توجه به اهمیت شکل گیری سازمان های 
تخصصی و اجرایی به عنوان بازوان شهرداری ها در حوزه های مختلف، این 
سازمان ها بر اساس ماده ۸۴  بهصورت مستقل و با هیئت مدیره، ردیف 

بودجه مشخص و استقلال در تصمیمگیری تشکیل شده است.
وی ادامه داد: عملکرد سازمانها با تخصصی شده بخشهای مختلف و 
چابک سازی بدنه آن ارتقا پیداکرده که از امتیازات مهم تخصصی شده 
سازمانها، می توان به داشتن حق اساسنامه و اجازه ورود بر قانون تجارت و 

همچنین ساماندهی حوزه مالی سازمانها اشاره کرد.
مدیرکل حسابرسی و امور مجامع شهرداری قم با بیان اینکه نوع عملکرد 
سازمانهای شهرداری با فعالیت مناطق متفاوت است، تصریح کرد: بیش 
از ۹۰ درصد فعالیت مناطق مشابه یکدیگر است، درصورتیکه در سازمانها 
وظایف، متفاوت و تخصصی است و این تفاوت در نوع عملکرد، سنجش و 

ارزیابی سازمانها را مشکل کرده است.
وی با تأکید بر اینکه نحوه این ارزیابی و سنجش سازمان ها در سال های 
گذشته بازنگری و دارای تغییراتی شده است، ابراز کرد: جمعآوری تمام 
اطلاعات سازمانها از قبیل امور مالی، اختیارات و وظایف در این بازنگری ها 
ارزیابی  مورد توجه قرارگرفته و سپس دستورالعمل های لازم برای نحوه 

عملکرد سازمانها تدوین شد.
بیطرفان خاطرنشان کرد: تمام عملکرد سازمانها بهصورت ماهانه ثبت و 
حسابهای مالی و حسابرسی ها به صورت یکپارچه و در یک حساب بانکی 

تجمیع شده که نتیجه آن ارائه گزارش هایی شفاف و مشخص شده است.
وی یکی از ویژگی های این بازنگری را رفع مشکلات زمان اعلام بودجه 
و تفریغ بودجه سازمان ها دانست و افزود: رفع و دستورالعمل هایی جدید 
برای ارائه گزارش های مالی و زمان ارائه بودجه و تفریغ بودجه با این موضوع 
تدوین شد و خوشبختانه امروز بندهای مالی اساسنامه نهادینه شده است 

و اجرا می شود. 
 

مدیر منطقه یک شهرداری قم خبرداد: 

آغاز عملیات عمرانی
 فاز سه بلوار شهید روحانی

مدیر منطقه یک شهرداری قم با اشاره به آغاز عملیات عمرانی فاز سه بلوار 
شهید روحانی گفت: با پایان تملکات عرصه در مسیر در محدوده طرح، فاز 

اجرایی و عملیات عمرانی احداث این بلوار آغاز شد.
احمد ترکمن در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به آغاز عملیات عمرانی فاز 
سه بلوار شهید روحانی اظهار داشت: این بلوار با عرض ۴۵ متر و در طول 
۷۵۰ متر در دستور احداث قرارگرفته که توسط پیمانکار و همکاران منطقه 

با سرعت در حال انجام است.
وی با بیان اینکه این بلوار از کمربندی امام علی )ع( تا خیابان دارالحدیث 
بوده که به صورت بلوار و در هر جهت با دو باند عبوری طراحی و در حال 
اجراست، تصریح کرد: امیدواریم بتوانیم به سرعت مراحل احداث و تکمیل 
این محور را به پایان برسانیم تا شهروندان این محدوده با آرامش بیشتری 

بتوانند تردد کنند.
مدیر منطقه یک شهرداری قم با تأکید بر اینکه این محور در هر جهت 
برای جمع آوری  برای سواره رو است، عنوان کرد:  متر عرض  دارای ۱۵ 
آب های سطحی و روان آب ها نیز دو نهر در طرفین به طول ۱۷۰۰ متر 
احداث می شود و جدول گذاری رفیوژ وسط نیز ۱۷۰۰ متر طول خواهد 

داشت.
ترکمن یادآور شد: این پروژه با اعتباری بالغ بر ۵۰ میلیارد ریال در حال 
احداث بوده که کلیه هزینه های احداث آن از محل منابع داخلی شهرداری 

تأمین شده است.
وی ضمن تشکر از صبوری و همراهی شهروندان در اجرای طرح ها و 
اقدامات انجام شده در منطقه ابراز کرد: مجموعه شهرداری قم و منطقه یک 
تمام تلاش خود را در زمینه بهبود سطح زندگی شهری و آسایش شهروندان 
به کارگرفته و صادقانه و خالصانه در مسیر خدمت به مردم گام برمی دارد و از 
شهروندان محترم شهر مقدس قم نیز خواستاریم با رعایت اصول شهروندی 
و حفظ و نگهداری از امکانات شهری، ما را در ارائه خدمات بهتر و بیشتر 

یاری نمایند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  اعلام کرد :

تجمعات عامل سینوسی شدن وضعیت کرونا 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه تجمعات در داخل شهر باعث سینوسی شدن وضعیت 
کرونا در استان قم شده است، گفت: ۲۵ درصد مرگ و میرهای کرونایی قم در روزهای اول بستری رقم 

می خورد.
محمدرضا قدیر پیش از ظهر یکشنبه در جلسه اضطراری کرونا با اشاره به اینکه تجمعات در داخل شهر 
باعث سینوسی شدن وضعیت کرونا در استان قم شده است، گفت: در روز گذشته حدود ۱۶۰ بیمار 
کرونایی در بیمارستان ها بستری شدند و بیماران بدحال گسترش یافته است، به همین دلیل نمی توانیم 

بگوییم وضعیت ما نزولی شده است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم فشار اکسیژن را اساسی ترین مشکل دانست و ادامه داد: دلیل بستری 
اغلب افراد در بیمارستان ها تزریق نکردن واکسن یا مراجعه دیرهنگام به مراکز درمانی است و از این رو 

از همشهریان تقاضامندیم که همچنان مسائل بهداشتی را رعایت و امر واکسیناسیون را جدی بگیرند.
وی افزود: ۲۵ درصد مرگ و میرهای کرونایی قم در روزهای اول بستری و حدود ۳۰ درصد فوتی های 
کرونایی نیز در روزهای سوم تا پنجم در بیمارستان رقم می خورد که نشان دهنده مراجعه دیر هنگام به 
بیمارستان است. قدیر تصریح کرد: واکسیناسیون در قم با سرعت در حال انجام است و از میانگین کشوری 
هم بالاتر هستیم اما هنوز استقبال آنگونه که انتظار داریم انجام نمی شود و تمام اینها به دلیل تبلیغات 
منفی علیه واکسن توسط گروه های خاصی است که نباید توجه کرده و در راستای واکسینه کردن جامعه 

تلاش کنیم.
پذیرش۱۶۰ بیمارجدید مشکوک به کرونا 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم دربخش دیگری از سخنان خود  با اشاره به پذیرش ۱۹۴ نفر مشکوک 
به کرونا در ۲۴ ساعت گذشته در اورژانس قم، گفت: ۱۶۰ نفر از این افراد در بخش های درمانی بستری 
شده اند. قدیر با اشاره به پذیرش ۱۹۴ نفر در ۲۴ ساعت گذشته در اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص 
احتمالی و مشکوک به کرونا گفت: ۱۶۰ نفر از این افراد در بخش درمانی بیمارستان های قم بستری 

شده اند.
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه ۱۵۲ نفر از کسانی که در روزهای گذشته بستری بودند 
مرخص شدند، افزود: در حال حاضر ۹۳۵ نفر مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند که 
حال ۲۴۴ نفر از آنها وخیم است. وی ادامه داد: متأسفانه در ۲۴ ساعت گذشته ۲۴ بیمار در اثر کرونا در 
قم فوت شدند. قدیر تعداد تست های گرفته شده در ۲۴ ساعت گذشته را ۱۶۱۶ مورد عنوان کرد و گفت: 

نتیجه ۵۳۷ تست در استان مثبت بوده و ۳۸۳ هزار و ۷۹ دوز واکسن نیز به افراد تزریق شده است.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری ۴ تن از دلالان غیرمجاز ارز 
جانشین فرمانده انتظامی استان از دستگیری ۴ تن از دلالان غیرمجاز ارز در این استان خبر داد 

سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت:کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی استان پس از هماهنگی قضائی 
با حضور در اطراف میدان آستانه، ۴ نفر از دلالان غیر مجاز ارز را شناسایی و دستگیر کردند.

وی افزود: در ادامه متهمان برای انجام تحقیقات تکمیلی به پلیس امنیت اقتصادی استان قم منتقل 
شدند. سردار اسماعیلی افزود: از این افراد ۲۰۵ یورو، ۷ هزار و ۶۵۰ دلار، یک هزار و ۹۲۰ دینار عراق و ۵ 

هزار و ۵۵۰ لیر سوریه به ارزش تقریبی ۳ میلیارد ریال کشف شده است.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف 8 دستگاه ماینر از یک کارخانه 
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف ۸ دستگاه استخراج ارز دیجیتال به ارزش حدود ۳ میلیارد ریال 

در قم خبر داد 
سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: مأموران انتظامی کلانتری ۲۸ شهرقائم در اجرای طرح 
برخورد با مکان هایی که مبادرت به استفاده از دستگاه های بیت کوین می کنند، یک کارخانه را در این 

رابطه شناسایی و موضوع در دستور کار آن ها قرار گرفت.
وی خاطرنشان کرد: در ادامه مأموران با هماهنگی مقام قضائی استان به محل مورد نظر اعزام و در 

بازرسی های صورت گرفته ۸ دستگاه ماینر فعال و غیرمجاز را کشف کردند.
فرمانده انتظامی شهرستان قم با بیان اینکه کارشناسان ارزش تقریبی این دستگاه ها را حدود ۳ میلیارد 
ریال اعلام کردند، گفت: در نهایت یک نفر در این رابطه دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم اولویت کار استان را اتمام پروژه های 
نیمه تمام دانست و تصریح کرد: احداث زیرساخت های اتصال قم به شهرستان های 

جدید استان در دستور کار است. 
محسن بهشتی با تبریک هفته دولت بیان کرد: مراسم افتتاح نمادین ۸۵ پروژه 
استانی با اعتباری بالغ بر ۸۴۲ میلیارد تومان و اشتغالزایی مستقیم برای یک هزار و 
۳۲۶ نفر در عرصه هایی مانند امور زیربنایی، بهداشت و درمان، صنعت، کشاورزی، 
گردشگری، آموزشی و پروژه های شهری با حضور استاندار و امام جمعه قم برگزار 

شد.
وی افزود: برخی از این پروژه ها بویژه پروژه هایی که با همت خیّرین عزیز ساخته 
شده است تا پایان شهریور ماه و با حضور برخی از مسؤولان و خیّران به صورت 

حضوری افتتاح خواهند شد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری درباره مهم ترین پروژه های افتتاح شده 
اخیر گفت: بهره برداری از فاز نخست تصفیه خانه آب قم به عنوان آخرین زنجیره 
از تکمیل انتقال آب از سرشاخه های دز به استان و با تخصیص اعتبار ۱۱۰ میلیارد 
تومان از جمله این پروژه هاست که افتتاح کامل آن إن شاء الله در آبان ماه سال جاری 

خواهد بود.
وی با اشاره به بهره برداری اخیر از ۲۵ پروژه کشاورزی و ۱۶ پروژه صنعتی در 
استان خاطرنشان کرد: عمده اشتغال ایجاد شده در این پروژه ها مربوط به طرح 

های صنعتی افتتاح شده است.
بهشتی افتتاح چند طرح هادی روستایی و بهره برداری از پل روستای خورآباد به 
عنوان یکی از مناطق حادثه خیز استان را از دیگر طرح های مهم افتتاح شده اخیر 

معرفی کرد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم سپس به برخی پروژه های مهم در 
دست احداث در قم توجه داد و اذعان کرد: یکی از این پروژه ها، راه اندازی فاز 
نخست خط یک مترو قم است که امیدواریم تا پایان شهریور ماه به مرحله تست گرم 
برسد، البته در این باره قول هایی از تهران و مشهد برای قرض دادن و یا فروش یک یا 

دو رام قطار به مترو قم داده شده که إن شاء الله محقق شود.
وی اجرای پروژه عمرانی شهید سلیمانی را از دیگر پروژه های در دست احداث 
استان خواند و افزود: این پروژه اخیرا سرعت بیشتری گرفته و می توان امیدوار بود 
فاز نخست آن در ۳۵ کیلومتر از اتوبان قم به جاده قدیم اصفهان با هدف کمک به 

تفکیک ترافیک درون و برون شهری هرچه سریع تر نهایی شود.
بهشتی سپس به برخی پروژه های مدیریت شهری اشاره کرد و گفت: پروژه های 
خوبی بویژه در عرصه  حمل و نقل و ترافیک شهری انجام شده که از آن جمله می 
توان به ورود ۵۲ دستگاه اتوبوس جدید و نو و ۳۹ دستگاه اتوبوس بازسازی و اورهال 

شده به چرخه حمل و نقل شهری اشاره کرد.
وی با تاکید بر این که اتمام پروژه های نیمه تمام در اولویت کار مدیریت استان است 
بیان کرد: البته برخی از پروژه های مهم استان مانند احداث راه پردیسان به کهک به 

تازگی آغاز شده است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم در عین حال اضافه کرد: توجه به 
زیرساخت های اتصال بین قم و شهرستان های جدید استان یعنی کهک و جعفرآباد 
در دستور کار است و از این رو می توان امیدوار بود با تخصیص بودجه های لازم در 

سال جاری و سال آینده، شاهد پیشرفت پروژه های زیرساختی در استان باشیم.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

اولویت استان اتمام پروژه های نیمه تمام است 

مسئول واحد مراسم و محافل حرم مطهر بانوی 
کرامت با اشاره به برقراری منظم مراسم سوگواری 
اباعبدالله)ع( با رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
در حرم مطهر گفت: مراسم حرم در قالب ۱۵ 
عنوان برنامه از ساعت ۵:۳۰ صبح تا ۲۴ شب 
از اول تا دهم محرم برقرار بوده که مورد استقبال 

مردم قرار گرفته است.
برگزاری ۱۵  از  فرقانی در گفت وگویی  حسن 
عنوان مراسم در دهه محرم در حرم مطهر بانوی 
کرامت خبر داد و اظهار کرد: مراسم عزاداری و 
سوگواری امام حسین علیه السلام در حرم مطهر 
از ۲ روز قبل ماه محرم آغاز و تا دهم محرم هر روز 

از بعد نماز صبح تا ساعت ۲۴ برقرار بوده است.
وی با بیان اینکه مراسم دهه اول محرم با آیین 
سیاهپوشان حرم مطهر ۲ روز قبل از ماه محرم 
شروع شد، افزود: از دیگر برنامه های آغاز دهه 
محرم آیین تعویض پرچم گنبد مطهر بود که یک 
روز قبل از ماه محرم صورت گرفت و با سخنرانی و 

مداحی همراه بود.
مسئول واحد مراسم و محافل حرم مطهر بانوی 
مطهر  حرم  مراسم  دیگر  از  داد:  ادامه  کرامت 

حضرت معصومه سلام الله علیها در دهه اول 
از  صبحگاهی  نیایش  روزه  هر  برگزاری  محرم 
ساعت ۵:۳۰ صبح به همراه سخنرانی و قرائت 
خادمان  خطبه خوانی  مراسم  و  عاشورا  زیارت 
هر روز از ساعت ۷:۱۵ در صحن امام رضا علیه 
السلام به همراه ذکر توسل و مصیبت و قرائت 

زیارت عاشورا بوده است.
وی ادامه داد: همچنین در طول دهه اول محرم 
مراسم سخنرانی و مداحی قبل ازنماز ظهر، قبل 
بوده که مراسم  قرار  بر  نماز مغرب و شب ها  از 
شب ها با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین 
سیدمحمدمهدی میرباقری و مداحی مداحان 
مطرح کشوری از شبکه های استانی و کشوری 

نیز به صورت زنده پخش شده است.
فرقانی گفت: از دیگر مراسم هر روزه آستان 
مقدس بانوی کرامت در دهه اول محرم قرائت 
سینه  و  خوانی  روضه  همراه  به  عاشورا  زیارت 
زنی به مدت ۳۰ دقیقه بعد از نماز ظهر و عصر 
بود که استقبال خوبی از سوی نمازگزاران از این 

مراسمات صورت می گرفت.
وی اضافه کرد: همایش شیرخوارگان حسینی 

شیرخوارگان  و  مادران  از  تعدادی  حضور  با 
صاحب الزمان)عج(،  صحن  در  حسینی 
مقتل خوانی تاسوعا و عاشورای حسینی توسط 
حجج اسلام و المسلمین سیداحمد دارستانی، 
سیدحسین مؤمنی و علیرضا صادقی واعظ قبل 
و بعد از نماز ظهر و عصر و ویژه برنامه سخنرانی 
و مداحی قبل از ظهر تاسوعا و عاشورا از ساعت 
۸:۳۰ تا ۱۳ در صحن امام رضا علیه السلام از 
جمله مراسم حرم مطهر در دهه اول محرم سال 

۱۴۰۰ بوده است.
مسئول واحد مراسم و محافل حرم مطهر بانوی 
کرامت خاطرنشان کرد: از دیگر برنامه های حرم 
مطهر در دهه اول محرم می توان به قرائت زیارت 
ناحیه مقدسه در عصر تاسوعا و عاشورا، مراسم 
الزمان  صاحب  صحن  در  عاشورا  شب  احیای 
به همراه قرائت قران، زیارت عاشورا، سخنرانی 
و ۴  روزهای ۳  در  چهارپایه خوانی   ، مداحی  و 
محرم در صحن امام رضا علیه السلام و برگزاری 
ساعت ۲۴  از  محفلی  روضه خوانی  حلقه های 
در صحن امام هادی علیه السلام از شب اول تا 

چهارم محرم اشاره کرد.

مسئول واحد مراسم و محافل حرم مطهر بانوی کرامت خبرداد:

برگزاری۱5 عنوان برنامه سوگواری در حرم مطهر 

پرستار فروشنده واکسن های تقلبی که در 
یکی از بیمارستان های پایتخت کار می کرد 

توسط پلیس دستگیر شد.


